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ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió
Núm.:1/2022
Caràcter: ordinària
Convocatòria: primera
Data: 10 de gener de 2022
Horari: de 20:00 hores a 23:55 hores
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents
 Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
 Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael  Rubio  Ferrer,  Marta  Cano  Roig  i  Miquel  Angel  Obrador
Escribano pel Partit Popular.

 Maria Mesquida Artigues i Pau Massutí Ballester, pel Bloc per Felanitx-
APIB.

 Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
 Francisco  Duarte  Barceló,  María  Gracia  González  López i  Damiana

Massutí Gómez, pel Partit Socialista de les Illes Balears.
 Juan Diego Vidal Jorquera, per Unidas Podemos-Unides Podem.
 Maria Vidal Bennàsar, per Vox-Baleares
 Juan Aznar Hernández, regidor no adscrit.
 Sebastià Galmés Verger, interventor.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

Absents

El batle excusa l’absència del Sr. Miquel Lluís Mestre Mestre, del Bloc per
Felanitx-APIB.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

S’inicia la sessió amb l’examen de l’acta de la sessió ordinària del dia 20 de
desembre  de  2021,  la  qual,  sotmesa  a  votació,  resulta  aprovada  per
unanimitat.

2.  EXPEDIENT 2458/2021.  APROVACIÓ DE L’ORDENANÇA FISCAL
REGULADORA  DE  LA  TAXA  PER  OCUPACIÓ  ESPECIAL  DE  LA  VIA
PÚBLICA PER A L’ÚS COMERCIAL AMB FINALITAT LUCRATIVA

2.1 Proposta d’aprovació de l’Ordenança fiscal reguladora de la taxa
per ocupació  especial  de la  via pública  per  a l’ús comercial  amb
finalitat lucrativa

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta dels regidors Sra.
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Melania  Mesquida  i  Sr.  Rafael  Rubio,  d’aprovació  de  l’Ordenança  fiscal
reguladora de la  taxa per  ocupació especial  de la  via pública per  a  l’ús
comercial amb finalitat lucrativa,  dictaminada prèviament per la Comissió
Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 13 de desembre
de 2021, que seguidament es transcriu:

«Atesa la finalització del període de consulta pública, regulada en l’article
133.1 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procedment administratiu comú
de les administracions públiques,  respecte a la  conveniència  i  necessitat
d’aprovar l’Ordenança fiscal a dalt esmentada.

Pel  que  fa  a  la  no  previsió  d’aquesta  proposta  al  Pla  Normatiu  per  a
l'exercici 2021, cal fer constar la impossibilitat de preveure la recuperació
de la normalitat post pandèmia ateses les circumstàncies sobrevingudes,
justificant aquest aspecte la no previsió en el Pla Normatiu.

Atès l’informe d’Intervenció i de Secretaria favorables i amb el  dictamen
previ de la Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals, propòs
al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent acord:

Primer. Aprovar provisionalment l’Ordenança fiscal reguladora de la
taxa per ocupació especial de la via pública per a l’ús comercial amb finalitat
lucrativa (Annex. Ordenança fiscal Taxa d’ocupació especial via pública per
a ús comercial amb finalitat lucrativa).

Segon. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris  de major  difusió  de la  comunitat  autònoma perquè,  durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Tercer. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament. Cas que no se’n presentin, l’acord s’entendrà definitivament
aprovat,  i  s’haurà de publicar l’acord definitiu i  el seu text íntegre en el
Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia següent al de la
seva publicació.»

2.2 Debat

Intervé en primer lloc la Sra. Maria Vidal, i diu que dona per fet que avui
seuen separats dins aquesta Sala per prevenció de la Covid, la qual cosa vol
dir que la nova normalitat no existeix. Si llegeixen els diaris, veuran que
avui diuen «Baleares suma 4.198 casos más de Covid-19», «Se duplica la
cifra de ancianos residentes en Baleares por Covid», «Baleares vuelve a las
aulas  con  la  incidencia  disparada  y  la  vacunación  bajo  mínimos»,  «El
sindicato  médico  denuncia  que  la  UCI  de  Baleares  està  totalmene
colapsada». Diu que no sap com als membres de l’equip de govern no els
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cau la cara de vergonya d’haver tengut totes les festes per reflexionar sobre
aquests punts que varen quedar pendents del Ple anterior i venir avui aquí a
tornar a presentar la pujada de taxes a l’hostaleria; no ho entén. Explica
que el Sr. Rubio ha dit que, segons el que vegin, valoraran si s’ha de tornar
a retirar o no. Afirma que la situació no ha millorat, que hi ha un problema
amb el  passaport  Covid,  i  l’equip de govern municipal  torna a pujar  les
taxes. Diu que no perdrà el temps en dir res en els pròxims dos punts de
l’ordre del dia, que són idèntics a aquest. Anuncia que el seu vot serà en
contra i diu que considera molt poc ètic el que avui fa l’equip de govern.

La  Sra.  Maria  Mesquida  anuncia  que,  seguint  la  línia  de  l’anterior  Ple
respecte a aquest àmbit de les ordenances, i  tenint en compte que ens
tornam a trobar en un moment complicat, el vot del Bloc als punts 2, 3 i 5,
serà en contra, ja que entenen que ara no és el moment de reactivar-les,
atès que no hi ha normalitat.

El Sr. Francisco Duarte diu que el Partit Socialista, seguint també amb la
línia del passat Ple, on ja varen considerar que la pandèmia, lluny de fer-se
enfora, cada pic torna estar més prop. Que hi ha famílies que no poden dur
els nins a escola, d’altres que tenen un negoci i els treballadors no poden
anar a fer feina, precisament perquè les plantilles estan al mínim per culpa
de la pandèmia. El sector empresarial, el sector comercial, ara mateix és el
que té més dificultats per afrontar la nova onada que, a diferència de les
anteriors, és cert que és menys nociva, però té més incidència damunt la
població  i  obliga  que  molts  de  sectors  no  puguin  estar  amb  les  seves
plantilles  al  cent  per  cent.  Explica  que,  per  tant,  també  consideren
totalment temeràries aquestes noves aprovacions, perquè són aprovacions,
d’ordenances  que  es  varen  llevar,  precisament  per  fer  front  a  les
conseqüències derivades de la pandèmia; i ara es tornen a dur amb l’únic
objectiu d’incrementar els ingressos de l’Ajuntament, no hi ha altra política
possible darrere. Conclou dient que el grup Socialista continua considerant
que no és un bon moment per això, que s’havia d’haver plantejat en haver
acabat la pandèmia.

El  Sr.  Juan Diego Vidal  també anuncia  que Unides  Podem hi  votarà  en
contra, perquè també consideren que aquest no és el moment, perquè la
Covid en torna a fer de les seves i no pareix que hagi de millorar en un curt
termini.

El batle dona la paraula al Sr. Rafael Rubio, el qual es dirigeix a la Sra. Vidal
i li diu que, de tot el que li ha mostrat, no ha vist cap document que parli de
cap  activitat  econòmica.  És  cert  que,  a  nivell  sanitari,  hi  ha  més  gent
afectada, però en aquests moments, com bé s’ha dit, quan es varen derogar
les  ordenances,  era  perquè  estaven  obligats  a  tenir  tancats  els
establiments.  Ara  no s’obliga  a  tenir  tancat  cap  establiment;  hi  ha una
realitat, que és la que és; hi ha moltes baixes d’empleats i d’empresaris,
que no poden exercir la seva activitat, però això no lleva que d’aquí a mig
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any estiguem igual. L’oposició ja dona per fet que d’aquí a mig any estarem
igual que fa un any i, com que això no és segur, el que fa l’equip de govern
és  posar  en  marxa  el  tràmit  per  tenir  l’Ordenança  en  marxa.  En  cap
moment  no  han  pujat  cap  taxa,  com  afirma  la  Sra.  Vidal,  únicament
mantenen exactament la mateixa ordenança que hi havia. A partir d’aquí,
aniran valorant com evoluciona la situació sanitària i si realment afecta el
teixit empresarial.

El  Sr.  Duarte  diu  que  entendria  que,  després  d’haver  aprovat  les
ordenances, es valoràs si el sector o el teixit empresarial estan afectats; a
posteriori,  no  serveix  de  res.  Que estaria  bé  que l’impacte  se  sapigués
abans. Demana com afectarà aquesta pujada, per exemple, a la llicència
per obertura de noves activitats. Repeteix que hauria de ser previ, no han
de dir que ja veuran després l’impacte. Si el Sr. Rubio considera que d’aquí
a sis mesos la situació serà beneficiosa, cosa que tots esperen, i atès que
això és una aprovació d’ordenança; no és una modificació, ni tan sols és
mantenir les que hi havia, perquè s’aproven de nou, les anteriors es varen
derogar; que la deixin damunt la taula, pendent fins d’aquí a sis mesos.

La Sra. Vidal, en resposta al Sr. Rubio, corregirà «pujar» per «mantenir les
que  hi  havia  abans».  Li  demana  si  no  considera  que  hi  ha  una  crisi
econòmica i si tots els contagis no afecten econòmicament la societat. Li diu
que no intenti maquillar o girar el que ella ha dit pel que ell considera que
queda millor davant la càmera. Ella diu que a Felanitx ho passen malament,
com a la resta d’Espanya. Després d’un Nadal en què la gent no ha pogut
gaudir com els altres anys, el Sr. Rubio segueix mantenint que ja veurem
d’aquí a sis mesos. L’equip de govern farà rebosteig amb aquestes taxes
mantingudes,  iguals  que les  d’abans,  però  que havien  llevat  perquè  els
negocis estaven tancats,  o pel que vulguin. Afirma que molts hauran de
tornar a tancar.

El Sr. Rubio vol dir que en cap moment no s’ha argumentat el fet que hi ha
hagut una obligació de tenir tancat; és a dir, no diu que no vagi malament
l’economia.  Lògicament,  qualsevol  canvi  no  sempre  és  bo,  i  aquest,  en
aquests  moments,  obliga  molts  d’empresaris  a  adequar-se  a  la  realitat
actual,  que  no  és  la  normalitat,  sinó  la  realitat  actual.  A  partir  d’aquí,
l’Ajuntament,  com a administració,  el  que farà  serà  estar  al  costat  dels
diferents sectors que en un moment donat tenguin problemes per gestionar
el seu dia a dia. Voldria veure quines mesures adoptarien si governaven els
de l’oposició, perquè hi va haver molt pocs ajuntaments que, com el de
Felanitx,  derogassin  les ordenances,  ni  que donassin  cap tipus  d’ajudes.
Quant a les noves empreses que es vulguin obrir, han de tenir en compte
que la taxa d’obertura, dins el primer semestre, encara serà com fins ara;
durant el segon semestre, veuran si d’alguna manera es dinamitza el sector
turístic, analitzaran on es troben i si tenen possibilitats, o bé de derogar, o
bé de fer algun tipus d’ajudes que no hagin de ser sempre tenir les taxes
per derogades sine die. Es tractarà de definir la política de col·laboració amb
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el sector empresarial, segons les necessitats reals de cada moment.

El batle explica que a l’equip de govern li hauria agradat aprovar aquestes
ordenances amb motiu que tot hagués tornat a la normalitat. El que sí és
real és que l’aprovació d’aquestes ordenances, com a mínim, suposa que els
comerços hauran de pagar la mitat. Segons el que passi durant la primera
mitat de l’any, que ningú no sap, serà feina d’aquesta Casa dur propostes
endavant, per contraposar, si la situació ho demana, altres mesures, a més
de l’aplicació de la taxa. En un dia es poden tornar a derogar. Creu que
tenir  la  intenció municipal  de fer feina amb la punta fina, que és si  els
comerços necessiten una mà, i els han d’ajudar, i han de treure mesures, i
han de treure bonificacions, i s’han de rompre les banyes per donar una mà,
no ha de quedar cobert amb la derogació de les taxes fa dos anys; perquè
en aquell moment no quedava més remei que llevar-ho; perquè no es podia
modificar, s’havia de llevar, malgrat que ja es veia que no era llevador. El
millor hauria estat poder adaptar-ho, però no era adaptable, era llevable.
Aquesta  opció  segueix  essent  vàlida.  Si  la  situació  es  complica,  només
necessiten dos dies per convocar un Ple extraordinari per llevar les taxes. Si
la  situació  no  es  complica  i  duen  la  sort  de  poder  seguir  ajudant  els
comerços d’una altra manera, però fent feina, anirà millor.

2.3 Votació

Sotmesa la proposta a votació, per majoria de 9 vots a favor (6 del Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 7 en
contra (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Bloc per Felanitx-
APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares), s’acorda:

Primer. Aprovar provisionalment l’Ordenança fiscal reguladora de la
taxa per ocupació especial de la via pública per a l’ús comercial amb finalitat
lucrativa (Annex. Ordenança fiscal Taxa ocupació especial via pública per ús
comercial amb finalitat lucrativa).

Segon. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris  de major  difusió  de la  comunitat  autònoma perquè,  durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Tercer. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament. Cas que no se’n presentin, l’acord s’entendrà definitivament
aprovat,  i  s’haurà de publicar l’acord definitiu i  el seu text íntegre en el
Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia següent al de la
seva publicació.
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«ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE LA TAXA D'OCUPACIÓ DE LA VIA
PÚBLICA PER ÚS COMERCIAL AMB FINALITAT LUCRATIVA.

Article 1. Fonament i naturalesa
De conformitat amb l'article 106 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les
bases del règim local,  i  l’article  20 del  Text  Refós de la Llei  Reguladora de les
Hisendes Locals, aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, s'estableix la taxa per
l'ocupació  de  terrenys  d'ús  públic  per  mercaderies,  expositors,  infraestructures
auxiliars, i altres elements amb finalitat comercial o anàlogues lucratives.

Article 2. Fet imposable
Constitueix  el  fet  imposable  de  la  taxa  la  utilització  privativa  o  l’aprofitament
especial  que  té  lloc  per  l’ocupació  de  terrenys  d’ús  públic  per  mercaderies,
expositors,  infraestructures auxiliars,  i  altres elements amb finalitat  comercial  o
anàlogues lucratives.

Article 3. Subjecte passiu
Son subjectes  passius  de  les  taxes,  en concepte  de  contribuents,  les  persones
físiques i jurídiques, així com les entitats a que es refereix la Llei General Tributària,
a favor de les quals s’atorguin les llicències per gaudir l’aprofitament especial, o les
que  se’n  beneficien  de  l’aprofitament,  si  es  va  procedir  a  l’ocupació  sense  la
corresponent autorització.

Article 4. Responsables.
En seran responsables tributàries les persones físiques i jurídiques determinades
com a tals a la Llei General Tributària.

Article 5. Quota tributària

1.Es  prendrà  com a  base  de  la  taxa  la  superfície  ocupada  pels  elements  que
constitueixen l’objecte d’aquesta ordenança fiscal.

2.La taxa municipal es regularà amb les següents tarifes:

CATEGORIES TAXA DE TERRENY TAXA DE TERRENY AMB TENDAL
CARRER PRIMERA CATEGORIA 17,00 € m2/any 18,70 € m2/any
CARRER SEGONA CATEGORIA 11,20 € m2/any 12,32 € m2/any
CARRER TERCERA CATEGORIA 9,00 € m2/any 9,09 € m2/any

Relació de carrers de 1ª categoria:
- PORTOCOLOM
Ronda Miquel Massutí
Carrer Cristòfol Colom
Carrer Pescadors
Carrer Mar 
Carrer Togores
Carrer Tamarells
Carrer del Carme

-Cala Ferrera
Totes les vies públiques.
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-Cala Serena
Totes les vies públiques.

Relació de carrers de 2ª categoria:
-FELANITX
Plaça Pax
Plaça Espanya
Plaça Perelada
Plaça Rei Jaume II
Carrer Major
Carrer Plaça
Carrer 31 de Març
Carrer Bellpuig
Passeig Ramon Llull
Avinguda República Argentina
Passeig Ernest Mestre
Carrer Miquel Bordoy
Carrer de Santueri

-PORTOCOLOM
Resta de carrers, que no siguin 1ª categoria.

-S'HORTA
-CAS CONCOS

Relació de carrers de 3ª categoria:
-Resta de carrers del municipi, que no siguin segona categoria.

Article 6. Quantificació de la superfície ocupada a efectes del càlcul de la
taxa.
1. En els casos en què l’ocupació es realitzi amb diversos elements discontinus però
que impedesquin un pas normal o creïn un espai reservat, s'ha de calcular com a
superfície efectiva d’ocupació la resultant del perímetre que engloba els diversos
elements.

2. Quan hi hagi aprofitament de volada, la superfície de sòl a efectes de càlcul de la
taxa no ha de ser mai inferior a la superfície de la volada. Només en aquells casos
en què la projecció d’un tendal sobre la voravia no superi el  10 per 100 de la
superfície del sòl amb tendal, es deixa de comptar aquest excés com a superfície
efectiva d’ocupació.

Article 7. Normes de gestió

1. La taxa de les sol·licituds de noves ocupacions o de modificació d’ocupacions ja
autoritzades de terrenys d’ús públic per mercaderies, expositors, infraestructures
auxiliars, i altres elements amb finalitat comercial o anàlogues lucratives s’exigirà
en règim d’autoliquidació, en el moment de presentar la sol·licitud corresponent.

2.  Perquè  pugui  ser  admesa  a  tràmit,  tota  sol·licitud  de  nova  llicència  o  de
modificació de l’existent haurà d’anar acompanyada de:
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a) Justificant del dipòsit previ d’aquesta taxa.
b) Disposar el local de títol habilitat per exercir l'activitat.
c) Estar, la persona titular del local o establiment, al corrent de pagament
davant l'Ajuntament dels tributs municipals.
d) Plànol d’emplaçament.
e) Plànol de distribució a escala i acotat de l’espai i superfície quantificada a
ocupar  pels  elements  en  posició  de  prestació  del  servei  a  les  persones
usuàries.
f) S'ha de representar la zona ocupada, els elements a instal·lar i les zones
públiques lliures, amb indicació de la distància d’aquests elements respecte
a  la  façana,  per  tal  que  permeti  conèixer  l’espai  lliure  existent  per
comptabilitzar la resta d’usos permesos a la via pública amb la instal·lació
pretesa.
g)  Descripció  dels  elements  i  infraestructures  auxiliars  que  es  pretén
instal·lar; s'ha d'adjuntar fotografia o full informatiu de les característiques, i
també la resta de documentació que s’exigeix l'Ordenança segons l’element
a instal·lar.

3.  Si  l'aprofitament  s'hagués  iniciat  sense  la  preceptiva  llicència,  o  aquest  fos
superior a l’ocupació autoritzada, es practicarà i notificarà a la persona interessada
la  liquidació  de la  taxa  anual  per  l’ocupació  realitzada o per  l’excés  d’ocupació
respecte a la efectivament autoritzada.

A tal efecte, el departament competent remetrà al departament de Gestió Tributària
els expedients d’ocupació sense llicència o excedint-se de la mateixa, en els quals
quedi justificat de manera manifesta que s’ha procedit a una ocupació efectiva,
deixant constància clara i  expressa del lloc ocupat, la seva superfície en m2,  la
identificació dels elements objecte d’ocupació, així com les dades de la persona
titular ocupant.

Les autoritzacions es concediran quan les persones interessades hagin esmenat les
diferències i, si s’escau, hagin realitzat els ingressos complementaris corresponents,
tot això sense perjudici del compliment i pagament de les sancions i els recàrrecs
que s’escaiguin.

4. Les llicències han de tenir, en tot cas, caràcter temporal limitat a un màxim de
dotze mesos, i la durada s'ha de correspondre, en general, amb l’any natural, ha de
finalitzar en qualsevol cas dia 31 de desembre de l’any vigent i es pot renovar. La
llicència per ocupació de la via pública es renovarà de forma automàtica per anys
naturals sempre i quan la persona interessada, abans del 31 de desembre hagi
pagat la  taxa corresponent a l'exercici  següent.  La renovació  automàtica queda
supeditada al manteniment de totes les circumstàncies relatives a la llicència. 

5. La sol·licitud de renúncia de la llicència tindrà efectes a partir del primer dia del
mes següent al de la presentació de la mateixa.

6. En els casos en què la persona titular de la llicència d’ocupació temporal de la via
pública  canviï  de  negoci  o  activitat,  s’entén  extingida  la  llicència  i  la  persona
interessada ha de sol·licitar una nova autorització en correspondència amb la nova
activitat.

7. Atesa la naturalesa precària de la llicència, aquesta és essencialment revocable
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en  qualsevol  moment  per  raons  d’interès  públic,  amb  audiència  a  la  persona
interessada  en  un  termini  de  10  dies  hàbils.  Aquesta  revocació  no  comporta
indemnització de cap classe.

És procedent la revocació quan l’ocupació de la via pública sigui incompatible o
conflictiva amb la circulació de vehicles o vianants per circumstàncies noves no
existents en el moment de l'autorització o de la renovació de la llicència.

També és procedent la revocació de les llicències per canvi o desaparició de les
circumstàncies que en determinaren l’atorgament o per sobrevenir-ne d’altres de
noves que, en cas d’haver existit, llavors n'haurien justificat la denegació, en els
termes establerts per la normativa general aplicable.

8. Les resolucions denegatòries de sol·licituds de llicències i de les renovacions han
de ser motivades i expressar els motius pels quals han estat denegades.

9. Procedirà la devolució de la taxa en els supòsits següents, sempre a petició de la
persona interessada i  mitjançant la  tramitació  del  corresponent procediment  de
devolució:

a. En els casos de denegació de la sol·licitud de llicència.

b.  En  els  casos  en  què  l’Administració  introdueixi  modificacions  a  les
autoritzacions que impliquin reduccions, límits o deixar-les sense efecte, i
sempre  per  causes  no  imputables  a  la  persona  interessada:  en  aquests
casos, procedirà el reintegrament de la part proporcional de l’import abonat
respecte  a  la  superfície  no  ocupada  i/o  el  període  de  temps  no  gaudit,
computant-se els mesos naturals següents al que es deixi sense efecte, es
redueixi o limiti l’autorització.

c. En els casos de revocació de la llicència, per causes no imputables a la
persona interessada: en aquests casos, procedirà el reintegrament de la part
proporcional  de  l’import  abonat  respecte  al  període  de  temps  no  gaudit
computant-se els mesos naturals següents al de la revocació.

Article 8. Meritació
1. Quan es tracta de concessions de nous aprofitaments de la via pública, l’obligació
de pagament de la taxa regulada en aquesta ordenança fiscal neix en el moment de
sol·licitar  la  llicència  corresponent,  prorratejant  els  imports  anuals  senyalats  en
l’article 5, computant-se per mesos sencers incloent el mateix mes en que té lloc la
sol·licitud.

2.  Quan  es  tracta  de  renovació  de  concessions  d’aprofitaments  que  ja  estan
autoritzades, el període impositiu comprendrà per l'any natural.

3. El pagament de la taxa es realitza:
a) Quan es tracta de concessions de nous aprofitaments: s’exigirà un ingrés
en règim d’autoliquidació o allà on estableixi l’Ajuntament, però sempre en
el moment de presentar la sol·licitud corresponent.

Aquest ingrés tindrà caràcter de dipòsit, d’acord amb el que es disposa a
l’article 26 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, i s’elevarà a definitiu quan es
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concedirà la llicència corresponent.

b) Quan es tracta de sol·licituds de renovació de llicències ja autoritzades,
s'exigirà el pagament de les taxes abans del 31 de desembre, corresponent
a l'exercici següent i per any natural.

Article 9. Infraccions i sancions

En tot  allò  relatiu  a infraccions tributàries  i  la  seva qualificació,  així  com a les
sancions  que  a  les  mateixes  correspongui  en  cada  cas,  s'aplicaran  les  normes
contingudes a la Llei General Tributària i al Reglament General de Recaptació.

Disposició final
La present ordenança fiscal entrarà en vigor a partir del dia següent a la
seva publicació en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, atès l’article 17.4
del  RDL  2/2004,  continuant  la  seva  vigència  fins  la  seva  derogació  o
modificació.»

3.  EXPEDIENT  2459/2021.  APROVACIÓ  DE  L’ORDENANÇA  FISCAL
REGULADORA DE LA TAXA PER A LA REALITZACIÓ D’ACTIVITATS
ADMINISTRATIVES DE CONTROL,  SUPERVISIÓ I  VERIFICACIÓ DE
LLICÈNCIES,  COMUNICACIONS  PRÈVIES  I  DECLARACIONS
RESPONSABLES AMB MOTIU DE L’OBERTURA D’ESTABLIMENTS

3.1 Proposta d’aprovació de l’Ordenança fiscal reguladora de la taxa
per a la realització d’activitats administratives de control, supervisió
i  verificació  de  llicències,  comunicacions  prèvies  i  declaracions
responsables amb motiu de l’obertura d’establiments

El  Ple  de  l’Ajuntament  està  assabentat  de  la  proposta  dels  regidors  Sr.
Rafael  Rubio  i  Sra.  Melania  Mesquida  d’aprovació  de  l’Ordenança  fiscal
reguladora de  la  taxa  per  a  la  realització  d’activitats  administratives  de
control,  supervisió  i  verificació  de  llicències,  comunicacions  prèvies  i
declaracions  responsables  amb  motiu  de  l’obertura  d’establiments,
dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes  Generals  de  13  de  desembre  de  2021,  que  seguidament  es
transcriu:

«Atesa la finalització del període de consulta pública, regulada en l’article
133.1 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procedment administratiu comú
de les administracions públiques,  respecte a la  conveniència  i  necessitat
d’aprovar l’ordenança fiscal a dalt esmentada.

Pel  que  fa  a  la  no  previsió  d’aquesta  proposta  al  Pla  Normatiu  per  a
l'exercici 2021, cal fer constar la impossibilitat de preveure la recuperació
de la  normalitat  postpandèmia,  ateses  les  circumstàncies sobrevingudes,
justifica aquest aspecte la no previsió en el Pla Normatiu.

Atès l’informe d’Intervenció i  de Secretaria favorables i  amb el dictamen
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previ de la Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals, propòs
al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent acord:

Primer. Aprovar provisionalment l’Ordenança fiscal reguladora de la
taxa per a la realització d’activitats administratives de control, supervisió i
verificació de llicències, comunicacions prèvies i declaracions responsables
amb motiu de l’obertura d’establiments (Annex. Ordenança fiscal Taxa per
la realització d’activitats administratives de control, supervisió i verificació
de llicències, comunicacions prèvies i declaracions responsables amb motiu
de l’obertura d’establiments).

Segon. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris  de major  difusió  de la  comunitat  autònoma perquè,  durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Tercer. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament. Cas que no se’n presentin, l’acord s’entendrà definitivament
aprovat,  i  s’haurà de publicar l’acord definitiu i  el seu text íntegre en el
Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia següent al de la
seva publicació.»

3.2 Debat

El Sr. Francisco Duarte diu al batle que exposaran el seu posicionament. Les
postures són distintes; l’equip de govern en té una i el seu grup en té una
altra.  Suggereix  al  batle  que no s’enfadi  perquè un grup voti  una cosa
distinta del que ell consideri. 
Manifesta que el batle ha dit que els establiments que obrin, durant el que
queda de l’any, pagaran la mitat i no és així. Des del moment que estigui
aprovada l’ordenança, pagaran la totalitat de la taxa. La mitat és el que
recaptarà l’Ajuntament. Conclou dient que només volia fer aquest incís.

3.3 Votació

Se sotmet la proposta a votació i, per majoria de 9 vots a favor (6 del Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 7 en
contra (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Bloc per Felanitx-
APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares), s’acorda:

Primer. Aprovar provisionalment l’Ordenança fiscal reguladora de la
taxa per la realització d’activitats administratives de control,  supervisió i
verificació de llicències, comunicacions prèvies i declaracions responsables
amb motiu de l’obertura d’establiments (Annex. Ordenança fiscal Taxa per
la realització d’activitats administratives de control, supervisió i verificació
de llicències, comunicacions prèvies i declaracions responsables amb motiu



 
Ajuntament de Felanitx

de l’obertura d’establiments).

Segon. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma perquè, durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Tercer. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament. Cas que no se’n presentin, l’acord s’entendrà definitivament
aprovat,  i  s’haurà de publicar l’acord definitiu i  el seu text íntegre en el
Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia següent al de la
seva publicació.

«ORDENANÇA  FISCAL  REGULADORA  DE  LA  TAXA  PER  LA  REALITZACIÓ
D’ACTIVITATS  ADMINISTRATIVES  DE  CONTROL,  SUPERVISIÓ  I
VERIFICACIÓ DE LLICÈNCIES, COMUNICACIONS PRÈVIES I DECLARACIONS
RESPONSABLES AMB MOTIU DE L’OBERTURA D’ESTABLIMENTS

Article 1. Fonament legal

De conformitat amb l’article 106 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de
les bases del règim local, i l’article 20 del Text Refós de la Llei Reguladora de les
Hisendes Locals, aprovat per RDL 2/2004, de 5 de març, s’estableix la taxa per
la  prestació  d’activitats  administratives de control,  supervisió  i  verificació  de
llicències,  comunicacions  prèvies  i  declaracions  responsables  amb  motiu  de
l’obertura d’establiments.

Article 2. Fet imposable

Constitueix  el  fet  imposable de la  taxa l’activitat  municipal,  tant  tècnica com
administrativa, que tendeix a verificar i comprovar si les activitats i instal·lacions
que es desenvolupin o realitzin en el terme municipal de Felanitx s’ajusten al
marc normatiu.

Als efectes d’aquesta ordenança s’entén per establiment el lloc o local en què
habitualment s’exerceixi o s’hagi d’exercir qualsevol activitat per a  l’obertura  i
funcionament  de  la  qual  sigui  necessària,  en  virtut  de  precepte  legal,
l’obtenció   de   la   llicència   municipal,  comunicació  prèvia  o  declaració
responsable.

Té la consideració d’obertura:

- L’inici i exercici per primera vegada d’una activitat a l’establiment.
- La variació o ampliació de l’activitat desenvolupada a l’establiment, encara
que continuï el mateix titular.
- L’ampliació de l’establiment i qualsevol alteració que se’n faci i que afecti
les condicions assenyalades en el número 1 d’aquest article, que exigeixi
nova verificació.

S’entén per establiment industrial o mercantil tota edificació habitable, estigui o
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no oberta al públic, que no es destini exclusivament a habitatge, i que:

- Es dediqui a l’exercici d’alguna activitat empresarial, fabril, artesana, de
la construcció, comercial i de serveis que estigui subjecte a l’impost sobre
activitats econòmiques.
- Encara que no s’hi desenvolupin aquelles activitats però serveixin d’auxili
o complement o hi tenguin relació de forma que els proporcionin beneficis
o aprofitament, com per exemple: seus socials, agències, delegacions o
sucursals d’entitats jurídiques, escriptoris, oficines, despatxos o estudis.

La taxa s’aplicarà a les activitats previstes a l’apartat 1 del present article en els
supòsits de règim d’intervenció administrativa mitjançant autorització,  en les
declaracions responsables i comunicacions prèvies.

Article 3. Subjectes passius

Són subjectes passius a títol de contribuents les persones físiques o jurídiques i
les entitats a què es refereix l’article 35.4 de la Llei General Tributària, titulars
de l’activitat i/o instal·lacions que es pretén exercir o, si escau, s’exerceixi a
l’establiment.

Tendran  la  condició  de  substituts  del  contribuent  les  persones  físiques  o
jurídiques a què es refereix l’article 23, 2, a) del Reial Decret Legislatiu 2/2004,
de  5  de  març  pel  qual  s’aprova  el  text  refós  de  la  Llei  Reguladora  de  les
Hisendes Locals, propietaris dels immobles en els quals es pretén desenvolupar
o ja s’està desenvolupant l’activitat.

Article 4. Responsables

En matèria de responsabilitat tributària s’estarà al  disposat a la Llei  General
Tributària, i a la resta de disposicions que siguin aplicables.

Article 5. Quota tributària

La quota tributària es determinarà conforme a les tarifes següents:

TIPUS D’ACTIVITAT IMPORT

1. Activitats permanents majors i modificacions 700,00 € *
2. Activitats permanents menors i innòcues i modificacions 156,26 € **
3. Activitats no permanents majors 50,00 €
4. Activitats no permanents menors 50,00 €
5. Activitats no permanents innòcues 50,00 €
6. Activitats no permanents de recorregut 50,00 €
7. Activitats itinerants majors 50,00 €
8. Activitats itinerants menors 50,00 €
9. Activitats itinerants innòcues 50,00 €
10. Canvi de titularitat 78,13 € ***
11. Control i inspecció d’activitats:
 
11.1.  Visites  inspecció  per  comprovar  l’esmena  de  deficiències
detectades.
11.2 Desprecintament d’activitats o/i instal·lacions

50,00€

75,00€
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(*) La quota tributària serà el resultat d’incrementar la tarifa fixa amb les tarifes
següents:

1. Per cada m2 que excedeixi de 150 m2 fins a 500 m2 ........ 0,30 €/m2

2. Per cada m2 que excedeixi de 500 m2 fins a 1.000 m2 .....  0,24 €/m2

3. Per cada m2 que excedeixi de 1.000 m2 ........................  0,18 €/m2

(**) La quota tributària se determinarà en funció d’una quota fixa i una quota
variable que anirà en funció de la superfície

1. Locals de més de 50 m2, per cada m2 que excedeixi dels 50 m2 ....0.31 €/m2

(***) La quota tributària en els canvis de titularitat serà la quota fixa més la quota
variable següent:

1.Locals de més de 50 m2, per cada m2 que excedeixi dels 50 m2 ....0.155 €/m2

Article 6. Exempcions i bonificacions

No es concedeix cap exempció ni bonificació en l’exacció de la taxa.

Article 7. Meritació

La taxa es merita i neix l’obligació de contribuir, quan s’iniciï l’activitat municipal
que constitueixi el fet imposable. A tal efecte, s’entendrà iniciada tal activitat a
la data de presentació de la documentació per a l’inici de l’actuació municipal
corresponent, moment en el qual s’haurà d’ingressar la totalitat de l’import de la
taxa  de  forma  que,  si  no  s’acredita  el  seu  ingrés  en  aquest  moment  no
s’entendrà per iniciat el procediment.

L’obligació  de contribuir,  una vegada nascuda,  no es veurà afectada de cap
manera  per  la  denegació  del  sol·licitat  o  el  caràcter  desfavorable  de  la
comunicació  presentada  pel  titular,  ni  per  a  la  concessió  o  consentiment
condicionat ni per la renúncia o desistiment del titular.

Article 8. Normes de gestió

La taxa s’exigirà en règim d’autoliquidació i s’haurà d’acreditar en el moment de
presentar la corresponent sol·licitud, o al  seu cas, en el  moment d’iniciar  la
prestació del servei o activitat. El pagament de la taxa no pressuposa en cap cas
l’atorgament de llicència o verificació conforme.

En els casos en què es modifiqui o ampliï l’activitat a desenvolupar, o es realitzi
qualsevol altre supòsit que doni lloc al naixement de la taxa, s’haurà de posar
en coneixement de l’Administració aquests supòsits. En aquests casos la taxa
s’exigirà  en  règim  d’autoliquidació  i  s’haurà  d’acreditar  en  el  moment  de
presentar la corresponent modificació, i d’acord al previst al paràgraf anterior.

Les autoliquidacions presentades seran sotmeses a comprovació administrativa.

Article 9. Infraccions i sancions

En  tot  el  relatiu  a  infraccions  tributàries  i  la  seva  qualificació,  així  com a  les
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sancions  que  a  les  mateixes  correspongui  en  cada  cas,  s’aplicaran  les  normes
contingudes a la Llei General Tributària i al Reglament general de recaptació, i la
resta de disposicions que la desenvolupin i complementin.

Disposició derogatòria

Aquesta  norma  deroga  l’Ordenança  fiscal  reguladora  de  la  Taxa  per  llicència
d’apertura d’establiments.

Disposició final
La  present  Ordenança  fiscal,  entrarà  en  vigor  l'endemà  de  la  seva
publicació en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, romanent en vigor fins
a la seva modificació o derogació expressa.»  

4.  EXPEDIENT  2106/2021.  APROVACIÓ  DEFINITIVA  DE  LA
MODIFICACIÓ DELS ESTATUTS DEL CENTRE CULTURAL

4.1 Proposta d’aprovació definitiva de la modificació dels Estatuts
del Centre Cultural

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Melania Mesquida, d’aprovació definitiva de la modificació dels Estatuts del
Centre  Cultural,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal
Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 13 de desembre de 2021,
que seguidament es transcriu:

Antecedents de fet

1. De la necessitat d’aprovar el Reglament.

El Centre Cultural de Felanitx disposa d’uns estatuts, la darrera modificació
dels quals es va aprovar pel Ple de l’Ajuntament de dia 5 de setembre de
2005.

A partir de la constitució del Consell d’Administració del Centre Cultural de
l’any 2019, a les seves sessions ordinàries, s’ha tractat en diverses ocasions
la  modificació  d’aquests  estatuts,  ja  que  amb  el  pas  dels  anys  es  fa
necessària la introducció d’alguns canvis.

2. De l’aprovació inicial pel Ple de l’Ajuntament de Felanitx.

El projecte de modificació dels Estatuts del Centre Cultural va ser aprovat
inicialment pel Ple de dia 13 de setembre de 2021, després de dictamen
previ  favorable  de  la  Comissió  municipal  informativa  d’Economia  i
Assumptes Generals de dia 6 de setembre de 2021.

3. De les propostes presentades per l’Institut Balear de la Dona.

El dia 29 de novembre de 2021 l’Institut Balear de la Dona ha presentat a
l’Ajuntament de Felanitx les següents propostes de millora i recomanacions:
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• Cal  tenir  en  compte  les  recomanacions  pel  que  fa  al  llenguatge
emprat en la proposta normativa.

Fonaments de dret

1r Informe Institut Balear de la Dona. 

De conformitat amb l'article 5 de la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat
de dones i homes, en totes les disposicions de caràcter general dictades per
les administracions públiques de les Illes Balears, s'ha d'adjuntar l'informe
d'avaluació d'impacte de gènere en base a les pautes que proposa l'Institut
Balear de la Dona. 

En data 29 de novembre de 2021, l’Institut Balear de la Dona va trametre a
l’Ajuntament de Felanitx les següents propostes de millora i recomanacions:

• Cal  tenir  en  compte  les  recomanacions  pel  que  fa  al  llenguatge
emprat en la proposta normativa.

2  n  . Resolució de les reclamacions, objeccions o observacions.  

D’acord amb l’anterior, i en atenció a l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2
d’abril, reguladora de les bases de règim local, i l’article 102.1.d) de la Llei
20/2006, la resolució de les reclamacions o suggeriments li correspon al Ple
de l’Ajuntament.

3  r  . Aprovació definitiva pel Ple de l'entitat local, i entrada en vigor.   

L'acord d'aprovació definitiva correspon al Ple municipal i s'ha d'adoptar per
majoria simple dels membres presents,  segons disposa l'article 94 de la
LMRLIB i l'article 47 de la LBRL.  Finalment, els Estatuts entraran en vigor
quan s'hagin publicat íntegrament en el Butlletí Oficial de les Illes Balears.

En  base  als  fets  i  fonaments  de  dret  exposats,  es  PROPOSA al  Ple  de
l’Ajuntament de Felanitx, amb el dictamen previ de la Comissió Informativa,
l’adopció del següent acord:

Primer. Tenir en compte les recomanacions de revisió de llenguatge
de la proposta normativa presentades per l'Institut Balear de la Dona i que
consten a l’apartat primer de l’informe d’impacte de gènere de dia 29 de
novembre de 2021. 

Segon. Aprovar definitivament la modificació dels Estatuts del Centre
Cultural de Felanitx en els mateixos termes que es redacta a l’expedient.

(Annex  I  –  Estatuts  del  Centre  Cultural  de  Felanitx  (Incorporades
recomanacions llenguatge. IBDona)
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Tercer. Publicar íntegrament el present acord, juntament amb el text
dels estatuts, en el BOIB en forma legal.»

4.2 Debat

La Sra. Maria Vidal explica que el representant del seu grup en el Centre
Cultural ja va dir que dona per fet que un centre cultural representa tant els
que estan a favor que només posin promoure en prioritats llengua i cultura
catalana pròpia de les Illes Balears, com de la gent que considera que hi ha
dues llengües oficials. Que, per tant, Vox considera que la modificació dels
Estatuts  és  correcta,  però  no  veuen  correcte  que  només  s’englobi  una
llengua. A Balears no només xerram el català, també xerram el castellà, ja
deixant de banda els dialectes. Conclou dient que Vox no hi votarà a favor si
no corregeixen aquest punt de l’article 5 dels Estatuts i engloba el castellà,
que també és llengua oficial a les Illes Balears.

La Sra. Maria Mesquida explica que, des del Bloc per Felanitx, com a part
activa que ha participat en la renovació d’aquests Estatuts, evidentment hi
votaran a favor. Diu que, ja parlant de normatives, tornaria a demanar a la
Sra.  Vidal  que,  per  favor,  torni  a  llegir  el  reglament  municipal  de
normalització lingüística. Ja sap que li va dir que tenia un problema amb la
llengua  catalana  i  que  estava  obsessionada,  ho  sap,  però  pot  viure
perfectament amb aquest problema.

La Sra. Vidal demana a la Sra. Mesquida que no posi en boca seva paraules
que no ha dit.

La Sra. Mesquida replica que sí li va dir. Que a la sessió plenària passada, la
Sra. Vidal va dir que la Sra. Mesquida tenia un problema amb el català.
Repeteix que només li  vol  dir  que torni  llegir  el  reglament municipal  de
normalització lingüística i després ja en tornaran a parlar.

El Sr. Francisco Duarte explica que, quant a la polèmica encetada per la
Sra. Vidal, és cert que quan es varen iniciar aquests Estatuts, el portaveu
de Vox ja va dir que hi estava en contra. Però la majoria de membres del
Centre Cultural,  per  no dir  tots menys el  de Vox,  varen considerar  que
havien de ser així i així varen sortir endavant i varen quedar que, arribat el
dia d’avui, si no hi estaven d’acord i així ho consideraven, hi votassin en
contra.
Explica que, per altra banda, vol agrair a la Sra. Melania Mesquida que hagi
duit endavant els Estatuts, que ja estaven iniciats, tot i que hi hagi hagut un
canvi de regidories. Hi ha dues persones que hi han contribuit moltíssim i
els està molt agraït i, com ja va fer el dia de l’aprovació inicial, reitera el
seu agraïment a la Sra. Lina Ramon i al Sr. Sebastià Mascaró, perquè hi
varen fer molta feina i gran part del gruix d’aquesta modificació és seva. I,
sobretot, vol fer una menció especial a l’Associació d’Artistes Visuals de les
Illes Balears, que són els que realment els varen obrir els ulls per veure que
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era necessari refundar i modificar aquests Estatuts.

4.3 Votació

Se sotmet la proposta a votació i, per majoria de 15 vots a favor (6 del
Partit  Popular,  3 del  Partit  Socialista de les Illes Balears,  2 del  Bloc per
Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1
d’Unides Podem) i 1 vot en contra (de Vox Baleares), s’acorda:

Primer. Tenir en compte les recomanacions de revisió de llenguatge
de la proposta normativa presentades per l'Institut Balear de la Dona i que
consten a l’apartat primer de l’informe d’impacte de gènere de dia 29 de
novembre de 2021. 

Segon. Aprovar definitivament la modificació dels Estatuts del Centre
Cultural de Felanitx en els mateixos termes que es redacta a l’expedient.

(Annex  I  –  Estatuts  del  Centre  Cultural  de  Felanitx  (Incorporades
recomanacions llenguatge. IBDona)
 

Tercer. Publicar íntegrament el present acord, juntament amb el text
dels Estatuts, en el BOIB en forma legal.

Annex I
«ESTATUTS DEL CENTRE CULTURAL DE FELANITX

CAPÍTOL I: NATURALESA I FINS

Article 1. Constitució
El Centre Cultural de Felanitx és un organisme autònom de caràcter administratiu,
constituït a l'empara de l'article 85.2 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les
bases del règim local, amb personalitat jurídica pròpia i que fixa el seu domicili a la
plaça de Sa Font de Santa Margalida, 3, de Felanitx.

Article 2. Denominació i adscripció 
• L'Organisme Autònom constituït es denominarà Centre Cultural de Felanitx i

es troba adscrit a la regidoria de Cultura de l’Ajuntament de Felanitx.
• El Centre Cultural de Felanitx s'estableix en l'edifici denominat Casa Municipal

de Cultura de Felanitx, amb domicili a la plaça de Sa Font de Santa Margalida,
núm. 3, de Felanitx,  de titularitat  municipal,  sense perjudici  que el  Ple de
l'Ajuntament, a proposta de la presidència del mateix consell d'administració,
pugui canviar en el futur aquesta seu a un altre lloc.

Article 3.- Personalitat jurídica.

Aquest  Organisme té  personalitat  jurídica  pròpia  i  plena capacitat  d’obrar  amb la
naturalesa  jurídica  d’organisme  autònom  local,  i  es  regirà  de  conformitat  amb
l’ordenament jurídic vigent i els preceptes d’aquests Estatuts.
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Article 4. Finalitats i atribucions.

El Centre Cultural té com a fins essencials els següents:
• Fomentar les activitats culturals del terme municipal de Felanitx.
• Contribuir a elevar el nivell cultural del terme municipal de Felanitx.
• Conservar i estimular els valors culturals propis del terme municipal de Felanitx.
• Fomentar  la  prestació  de serveis  de caràcter  cultural  amb un pla  unitari  i

polivalent,  amb  independència  de  l'edat,  sexe,  condició  física  i  psíquica  i
condició social de les persones usuàries.

• Fomentar la igualtat de gènere entre dones i homes artistes, vetllant perquè
aquesta igualtat sigui efectiva dins el camp de la cultura.

• Coordinar els esforços i iniciatives dirigides al desenvolupament de les activitats
culturals municipals.

• Gestionar les aportacions econòmiques o patrimonials de qualsevol procedència
per  finançar  activitats  culturals,  aprofitant  eficaçment  els  fons  destinats  a
aquestes activitats.

• Fomentar el desenvolupament de les activitats culturals de Felanitx, i coordinar
tots els esforços i la iniciativa que es realitzin com a una visió de conjunt, sense
perjudici de les facultats que corresponen a les entitats respectives.

• Organitzar i coordinar activitats culturals de tota casta, amb especial enfasi a la
professionalització del sector.

• Col·laborar  amb  les  diferents  associacions  culturals  i  ens  públics  en  la
planificació de les activitats d'aquesta índole, amb una visió de conjunt sense
perjudici del respecte a l'autonomia de cadascuna d'elles.

• Donar  compliment  del  codi  de  bones  pràctiques  en  totes  les  activitats  i
accions desenvolupades com:

• Les llibertats de creació i d’expressió són consubstancials a tota producció o
manifestació artística i  són drets  fonamentals protegits per la  Constitució
Espanyola. És per això, que el Centre Cultural no censurarà ni modificarà en
cap cas l’obra del o de l’artista. De la mateixa manera, no podrà establir
mecanismes  que  impedeixin  la  seva  correcta  difusió  sense  l’autorització
expressa del o de l’artista.

• El  Centre  Cultural  respectara  escrupolosament  els  drets  morals  del  o  de
l’artista,  d’acord  amb  la  normativa  vigent,  i  adoptaran  les  mesures
necessàries al seu abast per tal que els col·leccionistes i el públic en general
respecti també els esmentats drets. En especial, els informaran de la seva
naturalesa irrenunciable i intransmissible així com del seu contingut.

• La  relació  entre  la  persona  artista  i  el  Centre  Cultural  es  basarà  en  la
confiança mútua, la lleialtat, la confidencialitat en els pactes, actuaran amb
total transparència i es fonamentaran en el tracte professional.

• És responsabilitat del Centre Cultural que de l’activitat artística se’n realitzi
una correcta difusió. La persona artista estarà assabentada dels àmbits i
l’abast en què es realitzarà aquesta difusió i facilitarà tota la informació i
material que es consideri necessari per tal d’assolir una correcta comunicació
i, d’una manera especial, si s’hi organitzen activitats didàctiques i/o l’espai
difusor és de titularitat pública i presta, per tant, un servei públic.

• Les relacions professionals amb el Centre Cultural i el o l’artista, mediador/a
o  un  o  una  agent  estaran  regulades,  sempre  que  es  pugui,  mitjançant
contracte signat per ambdues parts en què s’especificaran les condicions de
la relació amb el màxim detall possible, a fi i efecte d’evitar divergències
d’interpretació,  en  especial  en  matèria  de  cessió  de  drets  de  propietat
intel·lectual.
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• El Centre Cultural complirà escrupolosament els drets econòmics del o de
l’artista,  tant  els  d’explotació  com  els  de  simple  remuneració.  Els  drets
econòmics es liquidaran al mateix autor/a, a través d’una entitat de gestió
col·lectiva  de  drets  o  per  algunes  persones  mediadores  expressament
facultades  (distribuïdores).  L’artista,  atesa  la  seva  condició  d’autor/a,  és
l’única persona que pot decidir si posa la seva obra a disposició lliure del
públic.

• El Centre Cultural tindrà especial cura i un compromís clar de treballar per
aconseguir la igualtat de gènere en el camp de la cultura, essent objectiu
prioritari en totes les seves activitats, vetllar per la igualtat d’oportunitats
entre homes i dones artistes

Article 5. Aquestes finalitats es desenvoluparan a través de les següents activitats:

• Queda integrada per les activitats a desenvolupar amb la finalitat d'atendre
les  apetències  culturals  de  la  població.  La  seva  organització  s'efectuarà
segons les necessitats i la demanda existents i possibilitats d'execució. S'hi
inclouen  cursos  monogràfics,  cicles  de  conferències,  recitals,  concerts,
representacions  teatrals,  exposicions,  projeccions  cinematogràfiques,
organització de festivals, cursos, taules rodones, etc.

• Es fomentarà els estudis sobre temes i autors/res felanitxers/es que recullin
tot el que en els seus llibres, revistes i enregistraments de qualsevol classe
suposi una aportació a la cultura local.

• S'editaran obres, fulletons, documents, treballs de recerca, etc, que pel seu
interès i qualitat tinguin rellevància especial per a la cultura local.

• Es donarà empenta als artistes lligats a Felanitx i Mallorca, amb accions com
revisar l’obra i la trajectòria d’artistes consolidat, exposicions individuals o
col·lectives.  Les  mostres  aniran  acompanyades  d’una  certa  investigació  i
sempre  que  sigui  possible  quedarà  reflectit  en  un  catàleg  de  les  obres
exhibides.

• Fer el servei de plataforma de llançament i suport de les persones artistes
emergents en qualsevol procès creatiu i artístic. 

• Promoure  amb prioritat  la  llengua  i  cultura  catalanes,  pròpies  de  les  Illes
Balears.

• Tenir especial  esment per aconseguir la plena igualtat d’oportunitats entre
els  artistes  i  les  artistes  que  inclogui  tots  els  àmbits  de  les  arts  en les
activitats i actes programats, com la difusió i la investigació, potenciant les
investigacions  i  edicions  de  l’obra,  i  la  trajectòria  d’artistes  felanitxeres,
exposicions individuals o col·lectives.

Article 6. Capacitats d'acció
Per al compliment dels seus fins el Centre Cultural està capacitat per a l'exercici de les
següents activitats:

• Construir i adquirir en propietat o en ús instal·lacions culturals.      
• Coordinar la utilització de les instal·lacions adscrites al Centre Cultural, així com  

els programes d'activitats culturals al terme municipal de Felanitx.  
• Contractar el personal tècnic i administratiu necessari per atendre les distintes  

finalitats del Centre Cultural.  
• Formalitzar  convenis  o  contractes,  públics  o  privats,  relatius  als  actes  

d'adquisició i a l’administració de béns immobles o mobles necessaris per al
compliment dels seus fins.  

• Organitzar tots els serveis del Centre Cultural de Felanitx.      
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• Sol·licitar i acceptar subvencions, auxilis i altres ajudes de l'Estat, corporacions  
públiques i particulars.  

Article 7. Centres
Per  al  compliment  de les  seves finalitats,  i  com a instruments específics  per  a
actuacions pròpies i de la regidoria de Cultura, quedaran adscrits al Centre Cultural
de Felanitx els següents edificis municipals:

• Casa de Cultura de Felanitx
• Auditori Municipal de Felanitx
• Centre Cívic de Portocolom
• Altres instal·lacions que la corporació municipal tengui a bé confiar-li.

CAPÍTOL II: ÒRGANS DE GOVERN I ADMINISTRACIÓ - ORGANITZACIÓ I
FUNCIONAMENT

Article 8. Òrgans de l'Organisme Autònom.
Són òrgans de govern del Centre Cultural:

• La Presidència
• La Direcció gerent
• El Consell d’Administració

Article 9- Designació.

La Presidència del Consell.
Ostentarà la presidència del Centre Cultural de Felanitx el regidor o la regidora de
Cultura de l'Ajuntament de Felanitx, en la seva qualitat de president/a nat/nada del
Consell d'Administració.

La Direcció gerent
Ostentarà la Direcció gerent un funcionari o una funcionària de carrera o laboral de
l’Ajuntament  de  Felanitx,  amb  titulació  universitària  superior  adient,  o  bé un/a
professional extern/a amb titulació universitària superior adient i que compti com a
mínim amb cinc anys d’exercici professional en gestió cultural.

Les persones representants del Consell d'Administració
El  Consell  d'Administració  serà  nomenat  per  la  Corporació  Municipal  de
l’Ajuntament de Felanitx. Estarà constituït per la presidència, la direcció gerent i un
nombre de vocals no inferior a vuit ni superior a dotze, dels quals:

• Cada partit polític amb representació a l'Ajuntament aportarà una persona
representant.

• La resta seran designats per la presidència i seran  persones de significada
inquietud  cultural  o  artística  disposades  a  col·laborar  en les  tasques  de  la
institució, nomenades lliurement pel Ple de l'Ajuntament. En la seva composició
es vetllarà per la presència igualitària d’homes i dones, i que hi hagi vocals
provinents  dels  diversos  nuclis  de  població  que  conformen  el  municipi  de
Felanitx. 

Les persones representants del Consell d'Administració estaran subjectes al mateix
règim d'incompatibilitats que els regidors o les regidores dins l'àmbit d'actuació del
Centre Cultural.
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El mandat del Consell d'Administració coincidirà amb el de la legislatura municipal amb
els mateixos termes i condicions que les dels regidors o regidores, si bé continuaran
desenvolupant les seves funcions fins que el nou consistori legalment constituït els
confirmi en els seus càrrecs o els canviï.  Aquesta sessió del consistori  s'haurà de
realitzar en un termini màxim de tres mesos a comptar des de la seva constitució.

Secció 1ª. Del Consell d'Administració

Article 10. 
1.  El  Consell  d'Administració  realitzarà  sessió  constitutiva,  que  serà  convocada  i
presidida pel regidor o regidora del departament de Cultura, que n’és el president o
presidenta nat/nada, dins els trenta dies següents al nomenament de les persones
representants del Consell d'Administració amb un únic punt a l’ordre del dia:

• Constitució del Consell d'Administració del Centre Cultural.

Article 11.  Serà secretari o secretària del Centre Cultural, el o la de la corporació,
amb funcions fedatàries i d'assessorament legal. Correspon la funció interventora i de
tresoreria a l'interventor o interventora i al tresorer o tresorera, respectivament, de
l'Ajuntament de Felanitx.

Article 12. Correspon al Consell d'Administració les següents atribucions:
a. Aprovar  el  Reglament  de  règim  interior,  el  qual  serà  sotmès  al  Ple  de

l'Ajuntament per a la seva aprovació. Dit reglament haurà de preveure el règim
de participació ciutadana al Consell d'Administració, d'acord amb el Reglament
de participació ciutadana de l'Ajuntament de Felanitx.

b. Elaborar  i  aprovar  inicialment  el  pressupost,  amb  el  pla  d’inversions  i  el
programa financer que el complementi, i remetre’l al ple de l’Ajuntament per a
la seva aprovació definitiva.

c. L'aprovació inicial de la plantilla de personal i les relacions de llocs de treball, en
els termes fixats en la legislació local, per sotmetre-les a l'aprovació definitiva
de l'Ajuntament, juntament amb el pressupost.

d. L'adquisició de patrimoni.
e. La contractació d'obres, serveis i subministraments, no atribuïts al director o

directora  i  aprovar  els  projectes  d'obres  corresponents,  relacionats  amb el
servei, dins dels límits del pressupost i de la seva competència.

f. Proposar les operacions de crèdit i tresoreria.
g. Fiscalitzar la gestió del director/a.
h. Autoritzar i disposar despeses i reconèixer obligacions, excepte les atribuïdes a

la presidència.
i. Adoptar les mesures adequades per a la millor organització i funcionament del

Centre Cultural.
j. Aprovar i remetre a l'Ajuntament la memòria anual de la tasca realitzada.

Contra  els  acords  del  Consell  d’Administració,  que  no  exhaureixen  la  via
administrativa,  es  podrà  interposar  recurs  d’alçada  davant  el  batle/batlessa  de
l’Ajuntament de Felanitx. 

Secció 2ª:     de la Presidència del Centre Cultural   
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Article 13. La presidència del Centre Cultural ostenta les següents atribucions:

a. Representar el Centre Cultural.
b. Redactar l'ordre del dia, convocar, presidir i aixecar les sessions del Consell, i

dirimir els empats amb el vot de qualitat.
c. Col·laborar en l’elaboració de pressupost amb el Consell d’Administració.
d. Contractar obres, serveis i subministraments la quantia dels quals no excedeixi

del 10 per 100 dels recursos ordinaris del pressupost del Centre Cultural.
e. Totes aquelles que el Consell li confereixi.

Article 14. La presidència del Centre Cultural donarà compte succinta al Consell de les
resolucions que hagués adoptat des de la darrera sessió, perquè aquest conegui i
fiscalitzi la gestió.

Secció 3ª: de la direcció gerent del Centre Cultural  

Article 15. La direcció gerent ostenta les següents atribucions:

a. Dirigir i impulsar les obres i serveis que afecten el Centre Cultural i hagin estat
acordades, i demanar els assessoraments tècnics necessaris.

b. Exercir la superior direcció del personal.
c. Ordenar la publicació dels acords del Centre Cultural.
d. Adoptar,  en  cas  d'urgència  i  baix  de  la  seva  responsabilitat,  les  mesures

necessàries i adequades i donar-ne compte al Consell.
e. Col·laborar  estretament  amb  el  president  o  la  presidenta  en  la  proposta

d’iniciatives per a la gestió de l’entitat. 

CAPÍTOL III: PERSONAL     

Article 16. El personal al servei del Centre Cultural estarà integrat:
a. Per funcionaris o funcionàries de carrera o de règim laboral de l'Ajuntament

amb destinació al Centre Cultural.
b. Funcionaris de carrera del propi Centre Cultural.
c. Personal contractat en règim de dret laboral.
d. Personal eventual.

La plantilla, que l'aprovarà l'Ajuntament mitjançant el pressupost, tant de l’Ajuntament
com del Centre Cultural, comprendrà tots els llocs de treball reservats a funcionaris,
personal laboral i personal eventual.

Article 17. El personal al servei del Centre Cultural es regeix per les mateixes normes
que regulen el règim del personal de l'Ajuntament pel que fa referència a plantilles,
relacions de llocs de feina, retribucions, selecció i formació de funcionaris i situacions. 

CAPÍTOL IV: RÈGIM ECONÒMIC

Article 18. La hisenda del Centre Cultural estarà constituïda per:
a. Els crèdits inclosos en l'estat de despeses del Pressupost de l'Ajuntament i

específicament consignats per al Centre Cultural.
b. Els rendiments del propi servei.
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c. Les subvencions i aportacions d'altres administracions, entitats i particulars.
d. El producte de les operacions de crèdit.
e. Qualssevol altres que puguin ser-li atribuïdes en dret.

Article 19. 
1. El Consell del Centre Cultural elaborarà un pressupost anual amb l'expressió xifrada
conjunta i sistemàtica de les obligacions que, com a màxim, puguin reconèixer i dels
drets que procedeixi liquidar durant l'exercici pressupostari, que coincidirà amb l'any
natural, i a ell s'imputaran:

a. Els drets liquidats en l'exercici, qualsevol que sigui el període del que derivin.
b. Les obligacions reconegudes durant l'exercici.

2. El pressupost, amb els documents a què fa referència l'article 18 de Reial Decret
500/1990, de 20 d'abril, serà remès a l'Ajuntament abans del 15 de setembre de cada
any.

Article 20.  L'interventor o la interventora de l'Ajuntament fiscalitzarà els actes del
Centre Cultural que donin lloc al reconeixement i liquidació de drets i obligacions o
despesa econòmica, els ingressos i pagaments que d'aquells es derivin i la recaptació,
inversions i aplicacions, en general, dels cabals públics administrats.

CAPÍTOL V: EL PATRIMONI

Article 21. El patrimoni del Centre Cultural està integrat pels béns que l'Ajuntament li
agregui per al compliment de les seves finalitats i els que el Centre Cultural adquireixi
amb càrrec als seus propis fons, i també les donacions de particulars.

Article 22. 
1. L'Ajuntament  pot  adscriure  al  Centre  Cultural  béns  de  servei  públic  i

patrimonials per al compliment del les seves finalitats.
2. Els  béns  i  drets  adscrits  conserven  la  qualificació  originària  que  els

correspongui, i el Centre Cultural, només té facultats de conservació i utilització
per al compliment dels fins que es determinin en l'adscripció.

3. El Centre Cultural pot vendre els béns adquirits per ell mateix, amb el propòsit
de tornar al tràfic jurídic d'acord amb les seves finalitats peculiars, després
d'autorització prèvia del Ple de l'Ajuntament.

CAPÍTOL VI: FUNCIONAMENT I RÈGIM JURÍDIC

Article 23. 
1. El Consell d'Administració ha de realitzar sessions ordinàries com a mínim un

cop al trimestre, i sessions extraordinàries quan ho disposi la Presidència o ho
sol·liciti la quarta part, almenys, dels vocals.

2. Les convocatòries corresponen a la Presidència del Centre Cultural i han de ser
notificades als membres del Consell amb una antelació de deu dies hàbils, llevat
de les urgents que seran mínim de dos dies. En tot cas, s'ha d'adjuntar l'ordre
del dia.

3. Les sessions del Consell d'Administració no seran públiques. No obstant això, la
Presidència  per  iniciativa  pròpia  o  per  petició  d’un/a  membre  del  Consell
d'administració podrà convidar a assistir a qualsevol persona o col·lectiu per
expressar la seva opinió a les reunions que no tindrà dret a vot.

4. Els regidors o regidores podran assistir a les reunions amb veu però sense dret
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a vot.
5. Els/les membres dels Consell d'Administració, els convidats o les convidades i

regidors o regidores no podran percebre cap tipus d'indemnització per aquestes
assistències.

Article 24.  La vàlida realització de les sessions requereix la presència de la majoria
absoluta  dels  components  del  Consell  en  primera  convocatòria,entre  els  quals
necessàriament han de figurar la presidència en segona convocatòria, mitja hora més
tard, un mínim de cinc membres,  entre els quals necessàriament han de figurar la
presidència. En qualsevol de les sessions per estar vàlidament constituïda ha d’estar
present el secretaria o la secretària.

Article 25. 
1. En tot allò no previst en els articles precedents, quant al funcionament del

Centre  Cultural  regeixen  les  disposicions  del  règim  local,  que  regulen  el
funcionament del Ple de l'Ajuntament.

2. Quant  al  procediment,  el  Centre  Cultural  es  regeix  pel  disposat  en la  Llei
7/1985, de 2 d'abril, i en la legislació estatal sobre procediment administratiu
comú.

Article 26. Els acords del Consell i les resolucions del president o presidenta es poden
recórrer davant el batle o batlessa i els d'aquest esgoten la via administrativa i són
executius i impugnables davant els tribunals competents.

CAPÍTOL VII: FACULTATS DE TUTELA DE L'AJUNTAMENT

Article 27. Les facultats de tutela de l'Ajuntament són les següents:
a. L’exercici de les funcions de control i fiscalització que, en aplicació de l’art. 85

bis de la Llei 7/1985, s’atribueixen al regidor delegat o la regidora delegada de
Cultura. 

b. El control i fiscalització dels òrgans de govern del Centre Cultural.
c. Aprovació de la plantilla, i pressupost, amb el pla d'inversions i els programes

financers.
d. Aprovació del compte general.
e. L'alienació, cessió o gravamen de béns immobles. Anualment, es remetrà a la

regidoria de Cultura l’inventari de béns del Centre Cultural. 

CAPITOL VIII:    MODIFICACIÓ DELS ESTATUTS I DISSOLUCIÓ DEL    CENTRE  
CULTURAL

Article 28. La modificació d'aquests Estatuts s'ha d'ajustar als mateixos tràmits exigits
per a la seva aprovació.

Article 29. El Centre Cultural pot ser dissolt:
a. Quan ho consideri convenient l'Ajuntament en base a les facultats d'aprovar les

formes de gestió dels serveis que li atribueix l'article 22.2,f) de la Llei 7/1985
de 2 d'abril.

b. Per haver-se realitzat el fi pel qual es va constituir o per ser ja impossible
aplicar  a  aquest  les  activitats  i  els  mitjans  de  què  disposaven,  conforme
estableix l'article 39 del Codi Civil.
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Article 30. Un cop extingit el Centre Cultural de Felanitx, revertiran a l'Ajuntament els
béns  i  dotació  que  aquest  va  constituir,  amb  els  increments  experimentats  per
beneficis derivats del servei o d'aportacions de tercers no destinades a una finalitat
específica.

DISPOSICIONS ADDICIONALS

Primera. El Centre Cultural no es fa responsable de les possibles lesions que puguin
derivar-se  de  l'ús  i  gaudiment  de  les  instal·lacions,  i  no  existeix  cap  relació  de
dependència amb les persones usuàries, als afectes prevists a l'article 22 del Codi
Penal.

Segona. El Centre Cultural pot exigir a les entitats usuàries de les instal·lacions una
assegurança de responsabilitat civil, si cal.

DISPOSICIÓ TRANSITÒRIA

Primera.  Dins el termini de sis mesos, el Consell d’Administració haurà d’aprovar i
remetre a l’Ajuntament per a la seva aprovació definitiva, la modificació del Reglament
de règim interior del Centre Cultural, per adaptar-ho a la modificació dels presents
Estatuts.»

5. EXPEDIENT 2879/2021. MODIFICACIÓ DE L’ORDENANÇA FISCAL
REGULADORA DE LA TAXA PER PARADES, BARRAQUES, CASETES DE
VENDA, ESPECTACLES O ATRACCIONS SITUATS EN TERRENYS D’ÚS
PÚBLIC  I  INDÚSTRIES  DEL  CARRER  I  AMBULANTS  I  RODATGE
CINEMATOGRÀFIC

5.1 Proposta de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la
taxa  per  parades,  barraques,  casetes  de  venda,  espectacles  o
atraccions situats  en terrenys d’ús públic  i  indústries del  carrer  i
ambulants i rodatge cinematogràfic

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Melania Mesquida, de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la taxa
per parades, barraques, casetes de venda, espectacles o atraccions situats en
terrenys  d’ús  públic  i  indústries  del  carrer  i  ambulants  i  rodatge
cinematogràfic,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal
Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 13 de desembre de 2021,
que seguidament es transcriu:

«Una vegada recuperada en gran part la normalitat existent abans de la crisi
sanitària i amb l’objectiu de restablir de forma gradual les taxes vigents en la
situació anterior, per tal de poder recuperar, en la mesura de les possibilitats,
la normalitat anterior, es proposa la modificació de l’Ordenança fiscal a dalt
esmentada. 

Pel  que  fa  a  la  no  previsió  d’aquesta  proposta  al  Pla  Normatiu  per  a
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l'exercici 2021, cal fer constar la impossibilitat de preveure la recuperació
de la  normalitat  postpandèmia,  ateses  les  circumstàncies sobrevingudes,
justificant aquest aspecte la no previsió en el Pla Normatiu.

Atès l’informe d’Intervenció i  de Secretaria favorables i  amb el dictamen
previ de la Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals, propòs
al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent acord:

Primer. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança fiscal
reguladora de  la  taxa  per  parades,  barraques,  casetes  de  venda,
espectacles  o  atraccions  situats  en  terrenys  d’ús  públic  i  indústries  del
carrer i ambulants i rodatge cinematogràfic (Annex. Ordenança fiscal taxa
per parades, barraques, casetes de venda, espectacles o atraccions situats
en  terrenys  d’ús  públic  i  indústries  del  carrer  i  ambulants  i  rodatge
cinematogràfic).

Segon. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris  de major  difusió  de la  comunitat  autònoma perquè,  durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Tercer. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament. Cas que no se’n presentin, l’acord s’entendrà definitivament
aprovat,  i  s’haurà de publicar  l’acord definitiu i  el  seu text íntegre en el
Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia següent al de la
seva publicació.»

5.2 Debat

El Sr. Francisco Duarte diu que, en la mateixa línia que han seguit en les
dues anteriors modificacions, el sector de venedors que acudeixen als nostres
mercats, és un sector malmès, basta veure diumenge passat com estava el
mercat.  És  un  sector  que  segueix  patint  la  crisi  i,  com  han  dit  abans,
consideren que ara no és el moment.

5.3 Votació

Se sotmet la proposta a votació i, per majoria de 9 vots a favor (6 del Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 7 en
contra (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Bloc per Felanitx-
APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares), s’acorda:

Primer. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança fiscal
reguladora de  la  taxa  per  parades,  barraques,  casetes  de  venda,
espectacles  o  atraccions  situats  en  terrenys  d’ús  públic  i  indústries  del
carrer i ambulants i rodatge cinematogràfic (Annex. Ordenança fiscal Taxa
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per parades, barraques, casetes de venda, espectacles o atraccions situats
en  terrenys  d’ús  públic  i  indústries  del  carrer  i  ambulants  i  rodatge
cinematogràfic).

Segon. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris  de major  difusió  de la  comunitat  autònoma perquè,  durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Tercer. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament. Cas que no se’n presentin, l’acord s’entendrà definitivament
aprovat,  i  s’haurà de publicar  l’acord definitiu i  el  seu text íntegre en el
Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia següent al de la
seva publicació.

ANNEX

«ORDENANÇA  REGULADORA  DE  LA  TAXA  PER  PARADES,  BARRAQUES,
CASETES DE VENDA, ESPECTACLES O ATRACCIONS SITUATS EN TERRENYS
D’ÚS  PÚBLIC  I  INDÚSTRIES  DEL  CARRER  I  AMBULANTS  I  RODATGE
CINEMATOGRÀFIC

Article 1. Fonament i naturalesa
De conformitat amb l'article 106 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les
bases del règim local,  i  l’article  20 del  Text  Refós de la Llei  Reguladora de les
Hisendes Locals, aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, s'estableix la taxa per
parades, barraques, casetes de venda, espectacles o atraccions situats en terrenys
d’ús públic i indústries del carrer i ambulants i rodatges cinematogràfic.

Article 2. Fet imposable
Constitueix  el  fet  imposable  de  la  taxa  la  utilització  privativa  o  l’aprofitament
especial que te lloc per l’ocupació de terrenys d’ús públic per parades, barraques,
casetes  de  venda,  espectacles  o  atraccions  situats  en  terrenys  d’ús  públic  i
indústries del carrer i ambulants i rodatges cinematogràfic.

Així  mateix,  constitueix  el  fet  imposable  de  la  taxa  l’activitat  de  tramitació,
comprovació  i  emissió  de  les  autoritzacions  relatives  a  talls  de  carrers  i  vies
públiques que siguin necessaris per dur a terme qualsevol tipus d’activitat a petició
de l’interessat.

Article 3. Subjecte passiu

Son subjectes  passius  de  les  taxes,  en concepte  de  contribuents,  les  persones
físiques i jurídiques, així com les entitats a què es refereix la Llei General Tributària,
a favor de les quals s’atorguin les llicències per gaudir l’aprofitament especial, o les
que  se’n  beneficien  de  l’aprofitament,  si  es  va  procedir  a  l’ocupació  sense  la
corresponent autorització.

Article 4. Responsables
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En seran responsables tributàries les persones físiques i jurídiques determinades
com a tals a la Llei General Tributària.

Article 5 Quota tributària.
1. La quantia de la taxa regulada en aquesta ordenança serà la que es fixa en les
tarifes contingudes a l’apartat següent.

2. Les tarifes de la taxa seran les següents:

Epígraf 1. Trasts de mercat
a) Llicències  per  ocupació  de  llocs  de  mercat,  per  metre  lineal  o  fracció  i  dia,
sempre que l’amplada no excedeixi de 2 metres: 1,38 €/metre/dia.

b) Llicències per  ocupació  de llocs  de mercat  amb una amplada superior  als  2
metres : 0,75 €/m2/dia.

Epígraf 2. Terrenys d’us públic
a) Llicències per ocupació de terrenys d’ús públic amb barraques, casetes de venda,
espectacles, atraccions o esplai: 0,39 €/m2/dia amb una quota mínima de 8,00 €
per 30 dies o menys dies d'estada.

b) Llicències per ocupació de terrenys d’ús públic amb barraques, casetes de venda,
espectacles, atraccions o esplai: 0,30 €/m2/dia amb una quota mínima de 6,15 €
per més de 30 dies d'estada.

Epígraf 3. Fires
Els dies en què es celebrin fires, s’aplicaran les següents tarifes per ocupació de
domini públic:

a) Llicències per ocupació de llocs amb motiu de fires, per metre lineal o fracció i
dia, sempre que l’amplada no excedeixi de 2 metres: 1,95 €/metre/dia, amb una
quota mínima d’11 € per dia.

b) Llicències per ocupació de llocs amb motiu de fires, amb una amplada superior
als 2 metres: 0,92 €/m2/dia, amb una quota mínima de 12 € per dia.

Epígraf 4. Terrenys d’ús públic durant les Festes de Sant Agustí a la part d’abaix del
Parc Municipal amb consideració de Fira
a) Llicències per ocupació de llocs amb motiu de fires a la part de baix del Parc
Municipal, per metre lineal o fracció i dia, sempre que l’amplada no excedeixi de 2
metres: 2,35 €/metre/dia, amb una quota mínima de 13,20 € per dia.

b) Llicències per ocupació de llocs amb motiu de fires a la part de baix del Parc
Municipal, amb una amplada superior als 2 metres: 1,10 €/m2/dia, amb una quota
mínima de 14,40 € per dia.

Epígraf 5: Rodatges cinematogràfics
Quota: 20 € / hora
Quota mínima: 40 € per dia

Epígraf 6: Barres de bar desmuntables o similars
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Durada igual o inferior a 6 hores: 10 € / metre lineal
Per cada hora extra: 5 € / metre lineal / hora
Quota mínima: 50 €  per dia.

Epígraf 7: Tall de carrer
Durada igual o inferior a 6 hores: 100 €
Per cada hora extra: 25 € / hora

Nota final aplicable a tot l’article
- Cada una de les tarifes d’aquest apartat són compatibles i acumulatives entre sí.

- En cas d’activitats sense ànim de lucre, activitats que tenguin una finalitat pública
o bé activitats on l’Ajuntament hi intervingui mitjançant un acord de col·laboració
amb la persona o entitat organitzadora, es podrà acordar l’aplicació d’un coeficient
reductor de fins al 100% de la taxa. 

Article 6. Obligats al pagament
Estan  obligades  al  pagament  de  la  taxa  regulada  en  aquesta  ordenança  les
persones o entitats a favor de les quals s’atorguin les llicències, o les que se’n
beneficien  de  l’aprofitament,  si  és  que  es  varen  procedir  sense  l’autorització
corresponent.

Article 7. Normes de gestió
1. Les quantitats exigibles d’acord amb les tarifes es liquiden per cada aprofitament
sol·licitat  o  realitzat  i  tenen  caràcter  irreductible  per  al  període  anual  o  de
temporada autoritzat.

2. De conformitat amb el previst a l’article 26 del Text Refós de la Llei Reguladora
de les Hisendes Locals, aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, i amb la finalitat
de garantir sempre els drets de l’Administració, a tota sol·licitud de llicència, perquè
pugui ser admesa a tràmit,  s’hi  haurà d’adjuntar un justificant del dipòsit  previ
d’aquesta taxa.

3.  Els  emplaçaments,  instal·lacions,  parades,  etc.,  es  poden  treure  a  licitació
pública abans de la celebració de les fires, i el tipus de licitació, en concepte de la
taxa mínima que hi serveix de base, serà la quantia fixada en les tarifes de l’article
5 d’aquesta ordenança.

3.1 Es procedirà, abans de la subhasta/licitació, a la formació d’un pla de terrenys
disponibles per ser subhastats/licitats, i s’enumeraran i s’indicarà la superfície de
les  parcel·les  que  han  de  ser  objecte  de  licitació.  També  s’assenyalaran  les
parcel·les que poden destinar-se a cotxes de xoc, teatres, exposicions d’animals,
restaurant, bijuteries, etc.

3.2  Si  alguna  persona  o  entitat  concessionària  dels  aprofitaments  utilitza  una
superfície  més  gran  que  l’adjudicada  en  la  subhasta,  pagarà,  per  cada  metre
quadrat utilitzat de més, el 100% de l’import de l’augment, a més de la quantia
fixada en les tarifes.

4. Les persones o entitats interessades en la concessió d’aprofitaments regulats en
aquesta ordenança i  que no s’hagin tret a licitació pública, han de sol·licitar-ne
prèviament  la  llicència  corresponent,  realitzar  el  dipòsit  previ  a  què es refereix
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l’article 7.2 i formular una declaració on consti la superfície de l’aprofitament i els
elements  que  s’hi  instal·laran.  A  més,  hi  han  d’adjuntar  un  pla  detallat  de  la
superfície que es pretén ocupar i de la seva situació dins del municipi.

4.1  Els  serveis  tècnics  d’aquest  municipi  comprovaran  i  investigaran  les
declaracions que hagin formulat els interessats, i les autoritzacions es concediran si
no es troben deficiències en les  peticions de llicències.  Si  n’hi  ha,  aquestes es
notificaran a les persones o  entitats  interessades i  es giraran,  si  és  el  cas,  les
liquidacions complementàries que escaiguin. Les autoritzacions es concediran quan
les persones o entitats interessades hagin arreglat les deficiències i, si escau, quan
hagin realitzat els ingressos complementaris corresponents.

4.2  En  el  cas  que  les  autoritzacions  es  deneguin,  les  persones  o  entitats
interessades  poden  sol·licitar  a  aquest  Ajuntament  la  devolució  de  l’import
ingressat.

5. No es considerarà l’ocupació de la via pública fins que no s’hagi abonat i obtingut
la llicència corresponent.

6. Per a la concessió de l’autorització, les persones sol·licitants hauran d’estar al
corrent de pagaments dels tributs locals.

7. La presentació de la baixa tindrà efecte a partir del primer dia del període natural
de  temps  següent  assenyalat  en  l’epígraf  de  la  tarifa  corresponent.  La  no
presentació de la baixa determina l’obligació de continuar abonant la taxa.

8. Les autoritzacions tenen caràcter personal i no poden cedir-se o subarrendar-se
a terceres persones. L’incompliment d’aquest precepte provocarà l’anul·lació de la
llicència,  sense  perjudici  de  les  quanties  que  les  persones  interessades  hagin
d’abonar.

Article 8. Meritació
1. L’obligació de pagament de la taxa regulada en aquesta ordenança neix:

a) Quan es tracta de concessions de nous aprofitaments de la via pública, en el
moment de sol·licitar la llicència corresponent.

b)  Quan  es  tracta  de  concessions  d’aprofitaments  que  ja  estan  autoritzades  i
prorrogades el primer dia de cada un dels períodes naturals de temps assenyalats
en les tarifes.

2. El pagament de la taxa es realitza:

a) Quan es tracta de concessions de nous aprofitaments per ingrés directe en la
dipositària municipal o allà on establís l’Ajuntament, però sempre abans de retirar
la llicència corresponent.

Aquest ingrés tindrà caràcter de dipòsit previ, d’acord amb el que disposa l’article
26 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat per Reial
Decret  Legislatiu  2/2004,  i  s’elevarà  a  definitiu  quan  es  concedeixi  la  llicència
corresponent.
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b)  Quan  es  tracta  de  concessions  d’aprofitaments  que  ja  estan  autoritzades  i
prorrogades, quan ja estiguin incloses en els padrons o matrícules d’aquesta taxa,
per trimestres naturals i per avançat, en les oficines de recaptació municipal.

Article 9.- Infraccions i sancions
En tot  allò  relatiu  a infraccions tributàries  i  la  seva qualificació,  així  com a les
sancions  que  a  les  mateixes  correspongui  en  cada  cas,  s'aplicaran  les  normes
contingudes a la Llei General Tributària i al Reglament General de Recaptació.

Disposició final
La present Ordenança fiscal, entrarà en vigor l'endemà de la seva publicació en el
Butlletí Oficial de les Illes Balears, romanent en vigor fins a la seva modificació o
derogació expressa.» 

6. EXPEDIENT  /2017.  PENALITATS  A  IMPOSAR  A  FOMENTO  DE
CONSTRUCCIONES  Y  CONTRATAS,  SA,  PER  INCOMPLIMENT  DEL
CONTRACTE DE LA GESTIÓ DEL SERVEI DE RECOLLIDA,  NETEJA I
TRANSPORT DE RESIDUS SÒLIDS URBANS DEL TERME DE FELANITX

6.1 Proposta de penalitats a imposar a Fomento de construcciones y
contratas, SA, per incompliment del contracte de la gestió del servei
de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme de
Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Marta  Cano,  de  penalitats  a  imposar  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA, per incompliment del contracte de la gestió del servei de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme de Felanitx,
dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes Generals de 3 de gener de 2022, que seguidament es transcriu:

«Antecedents

1. En data 12 de novembre de 2013 l’Ajuntament de Felanitx va signar
amb  l’empresa  FOMENTO  DE  CONSTRUCCIONES  Y  CONTRATAS,  SA el
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx  d’acord  amb  el  Plec  de
Clàusules  Administratives  Particulars  (en  endavant,  PCAP)  i  el  Plec  de
Prescripcions Tècniques (en endavant, PPT) aprovats per l’Ajuntament.

2. Arran del preavís de vaga indefinida dels treballadors de neteja viària
i recollida de residus sòlids urbans  a partir de dia 14 d’octubre de 2021
comunicat pels sindicats UGT i CCOO a la Conselleria de Model Econòmic,
Turisme i Treball, l’Ajuntament de Felanitx es va posar en contacte amb els
contractistes que es poguessin veure afectats per la vaga amb el  motiu
d’establir serveis mínims. Els representats dels treballadors de FOMENTO DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA, no varen presentar cap proposta de
serveis mínims a l’Ajuntament de Felanitx.
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3. El dia 11.10.2021 el batle de l’Ajuntament de Felanitx mitjançant el
Decret  2021-0900 va resoldre establir  els serveis  mínims corresponents,
amb la  finalitat  de garantir  el  funcionament  dels  serveis  essencials  a  la
comunitat i per tal d’evitar problemes de salubritat als nuclis del terme de
Felanitx. Aquest decret es va notificar a  FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y
CONTRATAS, SA, i als sindicats que convocaven la vaga, sense que cap dels
interessats presentàs al·legacions al Decret.

4. Durant els dies 17 i 18 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar
el servei de recollida de residus sòlids urbans de contenidors utilitzats per
residències  de gent gran,  centres  de dia,  centres de salut,  escoles amb
servei  de  menjador,  així  com recollida  domiciliària  per  aquest  tipus  de
centres , i de recollida de residus sòlids urbans de contenidors de la resta de
zones i nuclis, establerts al Decret 2021-0900, fet que va quedar constatat
a l’informe sobre l’incompliment del  contracte de la  gestió del  servei  de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme municipal de
Felanitx, pel que fa als serveis mínims establerts durant la vaga indefinida
iniciada  dia  14.10.2021,  emès  el  19  d’octubre  de  2021  per  l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus.

5. Durant el  dia  17 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el
servei  de recollida domiciliaria de residus sòlids urbans establert al Decret
2021-0900, fet que va quedar constatat a l’informe sobre l’incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, pel que fa als serveis mínims
establerts  durant la vaga indefinida iniciada dia 14.10.2021, emès el  19
d’octubre de 2021 per l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja
i Residus.

6. Dia 19 d’octubre, es va notificar un advertiment de l’incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, pel que fa als serveis mínims
establerts durant la vaga indefinida iniciada dia 14.10.2021. A l’advertiment
s’adjuntava informe emès per l’enginyer municipal i la regidora delegada de
Neteja i Residus.

7. Dia 19 d’octubre es va anunciar un ajornament de la vaga, per la
qual cosa, en cas que no es dugui a terme la recollida, s’estaria produint un
incompliment dels Plecs del contracte del servei.

8. Durant el  dia 19 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el
servei  de  recollida  domiciliaria  de  residus  sòlids  urbans  i  el  servei  de
recollida  de contenidors de residus, establerts  al  PPT del  contracte i  al
Decret  2021-0900 en període  de  vaga,   fet  que va quedar  constatat  a
l’informe  sobre  l’incompliment  del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme municipal de
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Felanitx, pel que fa a les mesures per evitar situacions insalubres, perilloses
o que provoquin incomoditat, emès el 20 d’octubre de 2021 per l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus i en el qual  es deixa
palès que no s’han pres mesures per evitar  situacions insalubres, perilloses
o que provoquin incomoditat, així com, si n’és el cas que no s’han cobert els
serveis mínims decretats per la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

9. Durant el  dia 20 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el
servei  de  recollida  domiciliaria  de  residus  sòlids  urbans  i  el  servei  de
recollida  de contenidors de residus, establerts  al  PPT del  contracte i  al
Decret  2021-0900  en  període  de  vaga,fet  que  va  quedar  constatat  a
l’Informe  sobre  l’incompliment  del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme municipal de
Felanitx, i a la constatació de situacions d’insalubritat, emès el 21 d’octubre
de 2021 per l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus i
en el qual es deixa palès que no s’han pres mesures per evitar  situacions
insalubres,  perilloses  o  que provoquin  incomoditat,  ja  que s’han  produït
situacions  d’insalubritat  manifesta,  a  més  de  queixes  dels  ciutadans  del
terme de Felanitx, així com, si n’és el cas, que no s’han cobert els serveis
mínims decretats per la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

10. Dia 21 d’octubre, es va notificar un advertiment de l'incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  i  a  la  constatació  de
situacions  d’insalubritat,  al  qual  s’adjuntaven  els  informes  emesos  per
l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus dels dies 20 i
21  d’octubre  de  2021.  En  aquest  advertiment,  s’ordenava  a  l’empresa
FOMENTO  DE  CONSTRUCCIONES  Y  CONTRATAS,  SA,  que  de  manera
immediata dugui a terme la recollida de residus sòlids urbans segons marca
el PPT del contracte i el Decret 2021-0900 de serveis mínims, quan aquest
sigui d’aplicació.

11. Durant el  dia 21 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el
servei  de  recollida  domiciliaria  de  residus  sòlids  urbans  i  el  servei  de
recollida  de contenidors de residus,  establerts al  PPT del  Contracte i  al
Decret  2021-0900  en  període  de  vaga,  fet  que  va  quedar  constatat  a
l’Informe  sobre  l’incompliment  del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme municipal de
Felanitx, i a la constatació de situacions d’insalubritat, emès el 22 d’octubre
de 2021 per l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus i
en el qual es deixa palès que no s’han pres mesures per evitar  situacions
insalubres,  perilloses  o  que  provoquin  incomoditat  ja  que  s’han  produït
situacions  d’insalubritat  manifesta,  a  més  de  queixes  dels  ciutadans  del
terme de Felanitx, així com, si n’és el cas, que no s’han cobert els serveis
mínims decretats per la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

12. El dia 21 d’octubre, a algunes zones es va constatar que es produïa
una  situació  d’insalubritat  manifesta,  com  es  pot  comprovar  a  la
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documentació  fotogràfica  de  l’annex  I  de  l’informe  emès  per  l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus del dia 22 d’octubre de
2021. A més, durant la setmana, l’Ajuntament ha seguit rebent queixes dels
ciutadans a través de les xarxes socials, com consta a l’Annex II d’aquest
mateix informe, a títol d’exemple.

13. Dia 22 d’octubre, es va notificar un advertiment de l'incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  i  a  la  constatació  de
situacions d’insalubritat, al qual s’adjuntava l’informe emès per l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus del dia 22 d’octubre de
2021.  En  aquest  advertiment,  s’ordenava  a  l’empresa  FOMENTO  DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA, que de manera immediata dugui a
terme  la  recollida  de  residus  sòlids  urbans  segons  marca  el  PPT  del
contracte  i  el  Decret  2021-0900  de  serveis  mínims,  quan  aquest  sigui
d’aplicació.

14.  Durant el dia 24 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el
servei de recollida domiciliaria de residus sòlids urbans, establert al PPT del
contracte  i  al  Decret  2021-0900  en  període  de  vaga,  fet  que  queda
constatat amb la documentació fotogràfica, a títol d’exemple, de l’annex I
de l’informe emès per l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja i
Residus del dia 25 d’octubre de 2021.

15.  Dia 25 d’octubre, es va notificar un advertiment de l'incompliment
del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de  recollida,  neteja  i  transport  de
residus sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, i a la constatació de
situacions d’insalubritat, al qual s’adjuntava l’informe emès per l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus del dia 25 d’octubre de
2021.  En  aquest  advertiment,  s’ordenava  a  l’empresa  FOMENTO  DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA que de manera immediata dugui a
terme  la  recollida  de  residus  sòlids  urbans  segons  marca  el  PPT  del
contracte  i  el  Decret  2021-0900  de  serveis  mínims,  quan  aquest  sigui
d’aplicació.

16.  Dia 26 d’octubre es va anunciar que es desconvocava la vaga, per la
qual cosa, en cas que no es dugui a terme la recollida, s’estaria produint un
incompliment dels Plecs del contracte del servei.

17. Durant el  dia 26 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el
servei  de  recollida  domiciliaria  de  residus  sòlids  urbans  i  el  servei  de
recollida  de  contenidors  de  residus,  establerts  al  PPT  del  Contracte  i  al
Decret  2021-0900  en  període  de  vaga,  fet  que  va  quedar  constatat  a
l’Informe  sobre  l’incompliment  del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme municipal de
Felanitx, i a la constatació de situacions d’insalubritat, emès el 27 d’octubre
de 2021 per l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus i
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en el qual es deixa palès que no s’han pres mesures per evitar  situacions
insalubres,  perilloses  o  que  provoquin  incomoditat  ja  que  s’han  produït
situacions  d’insalubritat  manifesta,  a  més  de  queixes  dels  ciutadans  del
terme de Felanitx, així com, si n’és el cas, que no s’han cobert els serveis
mínims decretats per la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

18. Dia 27 d’octubre, es va notificar un advertiment de l'incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  i  a  la  constatació  de
situacions d’insalubritat, al qual s’adjuntava l’informe emès per l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus del dia 27 d’octubre de
2021.  En  aquest  advertiment,  s’ordenava  a  l’empresa  FOMENTO  DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA, que de manera immediata dugui a
terme  la  recollida  de  residus  sòlids  urbans  segons  marca  el  PPT  del
contracte  i  el  Decret  2021-0900  de  serveis  mínims,  quan  aquest  sigui
d’aplicació.

19.  El 27 d’octubre de 2021  l’enginyer municipal i la regidora  delegada
de Neteja i  Residus varen emetre un informe en el  qual es considerava
procedent l’obertura d’un expedient d’imposició de penalitats per presumpte
incompliment  del  contracte  de la  gestió  del  servei  de recollida,  neteja  i
transport de residus sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, signat
amb FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA, per infracció greu
i  amb  una  quantia  de  10.000  €,  ja  que  amb  l’incompliment  s’havien
provocat situacions insalubres, perilloses o que provoquin incomoditat.

20. El 8 de novembre de 2021 el Ple de l’Ajuntament de Felanitx reunit
en  sessió  ordinària  va  acordar  iniciar  el  procediment  d’imposició  de
penalitats a l’empresa FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA,
per incompliment del contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i
transport  de  residus  sòlids  urbans  del  terme municipal  de  Felanitx,  per
estimar  que  ha  comès  la  infracció  especificada  a  les  consideracions
tècniques  i  jurídiques,  amb  l’aplicació  de  les  corresponents  penalitats,  i
concedir a l’empresa contractista un termini de 15 dies hàbils, a comptar de
l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè pugui manifestar el
que trobi escaient Es va notificar el certificat d’aquest Acord a l’empresa
FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA.

21. Dia  14  de  desembre  de  2021,  NRGE  2021-E-RE-2964,  l’empresa
FOMENTO DE  CONSTRUCCIONES Y  CONTRATAS,  SA,  presenta  un  escrit
d'al·legacions contra la penalitat imposada. A l’escrit, l’empresa exposa:

- Que FCC MEDIO AMBIENTE,SAU ha rebut trasllat de l'acord del ple de
08  de  novembre  de  2021  pel  qual  es  comunica  que  s'ha  resolt  iniciar
expedient  d'imposició  de  penalitats  per  presumpte  incompliment  del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport dels residus
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sòlids urbans del terme de Felanitx, donant un termini de 15 dies hàbils per
presentar al·legacions.

- Que,  dins  del  termini  a  l'  efecte  conferit,  efectua  les  següents
al·legacions:

I realitza les següents al·legacions:

PRIMERA.- FETS NO IMPUTABLES A FCC MA
En  primer  lloc,  cal  deixar  clar  que,  en  tot  moment  FCC  MEDIO

AMBIENTE, SAU (d’ara en davant FCCMA) sempre ha volgut i ha emprat
tots els seus esforços perquè els treballadors complissin amb els serveis
mínims decretats per l'Alcaldia,  no sent imputable a aquesta Societat  la
falta del compliment total d'aquests serveis.

En efecte, cal destacar en primer lloc que els serveis mínims establerts
per  l'Ajuntament,  es  van  decretar  de  forma  unilateral  i  sense  prèvia
negociació amb la representació dels treballadors. Aquests serveis mínims,
suposen en alguns casos concrets l' execució d' un percentatge elevat de les
prestacions objecte del contracte.

Mitjançant resolució de l' alcaldia es va establir la prestació dels serveis
següents: 

(...)

Aquests fets: les Serveis Mínims establerts, que en algun dels casos,
sobretot al porta a porta domiciliari, poden ser massa ambiciosos i no van
ser  negociats  amb  els  treballadors,  van  provocar  que  tant  el  Comitè
d'Empresa com el sindicat majoritari CCOO consideressin abusius aquests
Serveis Mínims fixats per l'Ajuntament.

Per aquest motiu van decidir unilateralment, i en contra de la
voluntat  manifesta  de  l'empresa  FCC  MA,  que  tan  sols  es
realitzarien els serveis mínims que ells consideressin com a tals i no
abusius, impedint que els treballadors sortissin amb l'actuació de
piquets  formats  per  persones,  que  en  gran  part  eren  alienes  a
l'empresa, col·locades a la porta les 24 hores i amb amenaces als
treballadors que volien complir amb els serveis mínims.

Per part de FCCMA es va intentar que els treballadors en vaga donessin
compliment als serveis mínims decretats, adoptant les següents mesures:

.- Informació prèvia als treballadors, dels serveis mínims decretats i de
l' obligació de compliment per part dels treballadors.

.-  Es va fer entrega,  ja el  primer dia,  als treballadors assignats per
cobrir aquests serveis mínims de l’escrit requerint el seu compliment, amb
advertiment que en cas contrari suposaria una falta molt greu i provocaria
la corresponent actuació de l' empresa amb tot rigor. S' acompanya com a
DOCUMENT Nº 1 còpia de les cartes lliurades als treballadors de data 14
d' octubre de 2021.
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.- Negociació constant i continuada amb Treballadors i Sindicat perquè
es donés compliment als serveis mínims i finalització de la vaga. 

Tot i que el compliment dels serveis mínims no va poder ser total, amb
la  decidida  actuació  de  l'empresa  FCCMA,  es  va  aconseguir  un  alt
percentatge del seu compliment, sent el dia 17/10/2021, l'únic dia que no
va ser possible que sortís cap equip a causa del clima de tensió generat pels
piquets a les portes de les nostres instal·lacions amb amenaces i coaccions
als treballadors que volien sortir a treballar. 

Quant als dies posteriors i una vegada "desconvocada" la vaga per part
dels  treballadors,  i  reanomenar-la  com  a  "vaga  ajornada"  amb  les
consegüents consignes d'algun líder sindical, que feien referència a la forma
de procedir durant la jornada laboral fins que s'arribés a la desconvocatòria
total de la vaga, FCC MA no ha deixat de prestar cap dels dies el servei
contractat.  Cal  tenir  molt  en  compte  que  els  residus  acumulats  als
contenidors i als carrers (zona de bolsseig) durant els dies de vaga , s'han
anat retirant al llarg d'aquesta setmana fins a recuperar la normalitat. Fet
que queda prou demostrat amb les descàrregues de residus procedents del
terme municipal  de Felanitx a la  planta de transferència de  TIRME que
exposem a continuació:

(...)

Per tant, no és imputable a FCC Medio Ambiente SAU, la manca de
prestació dels serveis contractats perquè queda clarament demostrat que
aquests s' han prestat complint en tot moment amb els mitjans materials i
humans oferts assumint una càrrega

de treball extra derivada del període de vaga.

SEGONA.- SANCIÓ NO PREVISTA ALS PLECS
D’  altra  banda,  cal  destacar  que  el  règim  sancionador  previst  a  la

clàusula  32  del  Plec  de  Clàusules  Administratives  no  inclou  sanció  por
incompliment dels serveis mínims, i per tant, no es pot imposar cap sanció
per aquest motiu.

A la primera al·legació, hi acompanya un extracte del   Decret 2021-
0900, una taula d’elaboració pròpia amb els percentatges de dedicació de
serveis mínims i un recull de les descàrregues realitzades a TIRME entre el
14 d’octubre  de  2021 i  el  25 d’octubre  de 2021.  A la  segona,  amb un
extracte de la clàusula 32 del PCAP del contracte.

I finalment sol·licita el següent:

Que  es  tingui  per  presentat  aquest  escrit,  per  efectuades  les
al·legacions en ell contingudes i després dels oportuns tràmits, s’acordi que
no procedeix la imposició de penalitats, al no ser imputable a FCC MEDIO
AMBIENTE, S.A.U. la manca de prestació total dels serveis mínims decretats
per l’Ajuntament.
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22. D'acord amb l'informe proposta emès dia 22 de desembre de 2021
per  la  regidora  de  Neteja  i  Residus,  com  a  responsable  del  contracte,
juntament amb l'enginyer municipal, es considera estimar parcialment les
al·legacions  presentades  per  l'empresa  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA, pels motius següents:

En relació amb l’al·legació PRIMERA-FETS NO IMPUTABLES A FCC MA,
l’Ajuntament  de  Felanitx  no  va  rebre  cap  tipus  de  proposta  de  serveis
mínims abans de la notificació del Decret 0900-2021, així com tampoc cap
al·legació  després  de notificar-lo.  A  més,  després  de  l’ajornament  de la
vaga, el 19 d’octubre de 2021, l’empresa FOMENTO DE CONSTRUCCIONES
Y  CONTRATAS,  SA,  va  continuar  realitzat  incompliments  del  servei  de
recollida. Per tant, l’empresa no pot al·legar ara que els serveis mínims per
evitar situacions insalubres són abusius.

Tot i això, i amb la informació entregada per l’empresa  FOMENTO DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA, es desprèn que aquesta empresa va
intentar  per  tots  els  mitjans  que  els  treballadors  complissin  els  serveis
mínims  que  estableix  el  Decret  0900-2021.  Per  aquest  motiu,  com  a
atenuant a l’incompliment realtiu a evitar situacions insalubres es proposa
que de la quantia de les penalitats, es descompti un 50% de la proporció
deguda al període de vaga (5 dies) sobre el període total d’incompliment
(12 dies). Aquest descompte resulta un 20,83% sobre el total de la quantia
de les penalitats, i d’acord amb aquest descompte, l’import de la penalitat a
imposar  a   FOMENTO DE  CONSTRUCCIONES  Y  CONTRATAS,  SA,  és  de
7.916,67 euros.

Quant a l’al·legació SEGONA- SANCIÓ NO PREVISTA ALS PLECS, no
s’inicia el procediment d’imposició de penalitats per incompliment del Decret
0900-2021  de  serveis  mínims,  sinó  per  l’incompliment  continuat  del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme municipal  de  Felanitx,  com queda constatat  als
antecedents d’aquest informe. En concret, el punt tercer de l’article 32.1.2
del PCAP del contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport
de residus sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, que indica que
tendrà  la  consideració  de  falta  greu  l’incompliment  de  les  prescripcions
sanitàries  o de les  mesures necessàries  per  evitar  situacions insalubres,
perilloses  o  que  provoquin  incomoditat,  si  el  contractista  persisteix  en
aquestes una vegada advertit formalment per l’Ajuntament.

Consideracions jurídiques i tècniques 

 D’acord amb la clàusula 4.1 del Plec de prescripcions tècniques (PPT,
en endavant) l’objecte del contracte comprèn la recollida domiciliària a tots
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els domicilis i altres establiments i la recollida de contenidors. L’horari de
recollida serà nocturn i diari excepte els dilluns, segons l’època estacional. 

 D’acord amb la clàusula 26.2 del Plec de clàusules administratives
particulars  (PCAP,  en  endavant),  envers  les  infraccions  comeses  pel
contractista en la prestació del servei, l’Ajuntament té dret a imposar les
correccions pertinents segons el disposat a la clàusula 32 pel que fa a la
classificació d’infraccions i possibles sancions.

 L’article  32.1.2  del  PCAP del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme municipal de
Felanitx indica que tendrà la consideració de falta greu l’incompliment de les
prescripcions sanitàries o de les mesures necessàries per evitar situacions
insalubres,  perilloses  o  que  provoquin  incomoditat,  si  el  contractista
persisteix en aquestes una vegada advertit formalment per l’Ajuntament.

 El  Decret  2021-0900  estableix  els  serveis  mínims  per  evitar
situacions insalubres segons s’indica als antecedents d’aquest. 

 Els  representants  dels  treballadors  de  l'empresa  FOMENTO  DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA no varen presentar cap proposta de
serveis  mínims a  l’Ajuntament  de  Felanitx  abans que es  decretassin  els
serveis mínims.

 Després que l’Ajuntament de Felanitx notificàs el Decret a l’empresa
FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y  CONTRATAS,  SA,  i  als  sindicats  que
convocaven la vaga, cap dels interessats no va presentar al·legacions al
Decret 2021-0900 de serveis mínims.

 El període de vaga s’inicia el 14 d’octubre de 2021 i s'entén conclòs
per ajornament el 19 d’octubre de 2021, amb una duració total de 5 dies.

 El  període d’incompliment  del  contracte s’inicia  el  14 d’octubre de
2021, el mateix dia que s’inicia la vaga i s'entén conclòs el darrer dia que es
va informar un incompliment de recollida, que va ser el 26 d’octubre de
2021, amb una duració total de 12 dies.

 L’article 212 del Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre,
pel qual s’aprova el  text refós de la Llei  de contractes del  sector públic
(TRLCSP, en endavant), disposa que els plecs podran preveure penalitats
per al cas de compliment defectuós de la prestació objecte del contracte.
Aquestes penalitats seran proporcionals a la gravetat de l’incompliment i no
podran ser superiors al 10 per cent del pressupost del contracte. El règim
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sancionador regulat en el PCAP s’ha d’assimilar al procediment d’imposició
de penalitats regulat en el TRLCSP, com a norma especificada en la clàusula
3 del PCAP on s’estableix el règim jurídic d’aquesta contractació. 

 L’apartat 8 de l’article 212 del TRLCSP estableix que les penalitats
previstes  s’imposaran  per  acord  de  l’òrgan  de  contractació,  adoptat  a
proposta del responsable del contracte, que serà immediatament executiu, i
es faran efectives mitjançant deducció de les quantitats que, en concepte de
pagament total o parcial, s’hagin d’abonar al contractista o sobre la garantia
que,  en  el  seu  cas,  s’hagués  constituït,  quan  no  es  puguin  deduir  dels
esmentats pagaments.

D’acord amb l’establert en el PCAP, la responsable d’aquest contracte és
la regidora delegada de Neteja i Residus.

L’òrgan de contractació és el Ple de la corporació, segons l’establert a la
disposició addicional segona del TRLCSP. 

A la vista dels antecedents i les consideracions jurídiques i tècniques
apuntades,  es proposa a  l'Ajuntament  Ple,  amb el  dictamen previ  de la
Comissió  Informativa  d'Economia  i  Assumptes  Generals,  l'adopció  del
següent acord:

Primer.  Estimar  parcialment  les  al·legacions  presentades  per
l'empresa  Fomento  de  Construcciones  y  Contratas,  SA,  dia  14.12.2021,
contra l'acord de l'Ajuntament Ple de data 08.11.2021, en base a l'informe
emès  dia  22.12.2021,  per  la  regidora  de  Neteja  i  Residus  i  l'enginyer
municipal, pel que fa a la primera al·legació, ja que l'empresa va intentar
per  tots  els  mitjans  que  els  treballadors  complissin  els  serveis  mínims
decretats  damunt  el  temps  de  vaga,  intentant  evitar  la  situació
d'insalubritat  que  es  va  produir.  Per  tal  motiu,  s'aplica  un  50% de  la
penalitat proposada inicialment de la proporció corresponent al període de
vaga sobre el període total d'incompliment.

Segon. Desestimar la resta d'al·legacions presentades per  Fomento
de Construcciones y Contratas, SA, pels motius següents:

- L'Ajuntament no va rebre resposta a la demanda feta en relació a la
proposta de serveis mínims.

- El Decret de serveis mínims va ser notificat tant a l'empresa com als
sindicats, sense que es presentés cap recurs al respecte.

- Les penalitats proposades es basen en l'incompliment establert a la
clàusula 32.1.2 del PCAP, per tant, no es tracta d'una sanció no prevista als
plecs.
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Tercer.  Imposar  una  penalitat  per  un  import  de  7.916,67  €  a
l'empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per l'incompliment
continuat del contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport
de residus sòlids urbans del terme municipal de Felanitx.

Quart. Notificar aquest acord a l'empresa Fomento de Construcciones y
Contratas, SA.

Cinquè.  Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus
com a responsable del contracte, a l'enginyer municipal, i als departaments
d'Intervenció i Tresoreria municipals.

6.2 Votació

En no haver-hi intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 15 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Partit Socialista de les Illes
Balears, 2 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del
regidor no adscrit i 1 de Vox) i 1 abstenció (d’Unides Podem), s’acorda:

Primer.  Estimar  parcialment  les  al·legacions  presentades  per
l'empresa  Fomento  de  Construcciones  y  Contratas,  SA,  dia  14.12.2021,
contra l'acord de l'Ajuntament Ple de data 08.11.2021, en base a l'informe
emès  dia  22.12.2021,  per  la  regidora  de  Neteja  i  Residus  i  l'enginyer
municipal, pel que fa a la primera al·legació, ja que l'empresa va intentar
per  tots  els  mitjans  que  els  treballadors  complissin  els  serveis  mínims
decretats  damunt  el  temps  de  vaga,  intentant  evitar  la  situació
d'insalubritat  que  es  va  produir.  Per  tal  motiu,  s'aplica  un  50% de  la
penalitat proposada inicialment de la proporció corresponent al període de
vaga sobre el període total d'incompliment.

Segon. Desestimar la resta d'al·legacions presentades per  Fomento
de Construcciones y Contratas, SA, pels motius següents:

- L'Ajuntament no va rebre resposta a la demanda feta en relació a la
proposta de serveis mínims.

- El Decret de serveis mínims va ser notificat tant a l'empresa com als
sindicats, sense que es presentés cap recurs al respecte.

- Les penalitats proposades es basen en l'incompliment establert a la
clàusula 32.1.2 del PCAP, per tant, no es tracta d'una sanció no prevista als
plecs.

Tercer.  Imposar  una  penalitat  per  un  import  de  7.916,67  €  a
l'empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per l'incompliment
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continuat del contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport
de residus sòlids urbans del terme municipal de Felanitx.

Quart. Notificar aquest acord a l'empresa Fomento de Construcciones y
Contratas, SA.

Cinquè.  Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus
com a responsable del contracte, a l'enginyer municipal, i als departaments
d'Intervenció i Tresoreria municipals.

7. EXPEDIENT 1694/2019. SUBSTITUCIÓ DEL SUPLENT EN L'ACORD
DE NOMENAMENT DE REPRESENTATS DE LA CORPORACIÓ A ÒRGANS
COL·LEGIATS DEL MUNICIPI

7.1 Proposta de substitució del suplent en l’acord de nomenament de
representants de la Corporaciò a òrgans col·legiats del municipi

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  de  substitució  del  suplent  en  l’acord  de  nomenament  de
representats de la Corporació a òrgans col·legiats del municipi, dictaminada
prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes
Generals de 3 de gener de 2022, que seguidament es transcriu:

« El Ple de l’Ajuntament de Felanitx va acordar, en sessió de dia 25 de juny
de 2019, nomenar la regidora Sra. Isabel Montero Morán com a delegada de
la Corporació als següents òrgans col·legiats:

-Institut d’Ensenyament Secundari Felanitx.
-Col·legi Públic I. Joan Capó, de Felanitx.
-Col·legi Sant Alfons, de Felanitx.
-Col·legi Públic Migjorn, de Cas Concos.
-Col·legi Públic Reina Sofia, de s’Horta.
-Col·legi Públic s’Algar, de Portocolom.
-Escoleta municipal Pere Oliver i Domenge, de Felanitx.
-Escoleta municipal Es Faralló, de Portocolom.
-Escoleta municipal Sa Miloca, de Cas Concos.
-Llar de l’IMAS de Felanitx.
-Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació.

Posteriorment, el Ple de l’Ajuntament de Felanitx va acordar, en sessió de
dia   9 de setembre de 2019,  nomenar la  regidora Sra.  Maria  Mesquida
Artigues suplent de la Sra. Isabel Montero Morán en el càrrec de delegada
de la Corporació als òrgans col·legiats detallats.

Mitjançant  Decret  núm.  2020-0819  de  6  d’octubre  de  2020  es  varen
nomenar nous membres de la Junta de Govern Local, nous tinents de batle i
delegacions de competències de batlia, i es va delegar la competència en
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matèria d’educació a la regidora Sra. Marta Cano Roig.

Posteriorment,  el Ple de l’Ajuntament de Felanitx va acordar, en sessió de
dia  19 d’octubre de 2020, entre d’altres: 

«.../...
Segon. Nomenar la regidora Sra. Marta Cano Roig com a delegada

de la corporació als següents òrgans col·legiats:

-Institut d’Ensenyament Secundari Felanitx.
-Col·legi Públic I. Joan Capó, de Felanitx.
-Col·legi Sant Alfons, de Felanitx.
-Col·legi Públic Migjorn, de Cas Concos.
-Col·legi Públic Reina Sofia, de s’Horta.
-Col·legi Públic s’Algar, de Portocolom.
-Escoleta municipal Pere Oliver i Domenge, de Felanitx.
-Escoleta municipal Es Faralló, de Portocolom.
-Escoleta municipal Sa Miloca, de Cas Concos.
-Llar de l’IMAS de Felanitx.
-Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació.

Tercer. Nomenar la regidora Sra. Bàrbara Barceló Pascual suplent de
la Sra. Cano en el càrrec de delegada de la Corporació als òrgans col·legiats
detallats, pels supòsits d'absència, malaltia o impediment que impossibiliti
la Sra. Cano a assistir a les sessions d’aquests òrgans col·legiats, o bé per
altres causes que es puguin esdevenir. .../...»

Finalment a la sessió del Ple de l’Ajuntament de dia 12 de juliol de 2021, va
prendre possessió del càrrec de regidor de l’Ajuntament el Sr. Miquel Àngel
Obrador  Escribano,  en  substitució  de  la  Sra.  Bárbara  Margarita  Barceló
Pascual, que havia presentat la seva renúncia en data 7 de juny de 2021.

D’acord amb l’exposat, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx, amb el
dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes
Generals, l’adopció del següent acord:

Primer.  Modificar l’apartat  Tercer  de l’acord de l’Ajuntament Ple de
dia 19 d’octubre de 2020, en el sentit de nomenar la regidora Sra. Catalina
Soler  Torres  suplent  de  la  Sra.  Cano  en  el  càrrec  de  delegada  de  la
Corporació als òrgans col·legiats detallats a l’acord de l’Ajuntament Ple de
dia 19 d’octubre de 2020, i que es transcriuen a continuació, pels supòsits
d'absència, malaltia o impediment que impossibiliti la Sra. Cano a assistir a
les  sessions d’aquests  òrgans col·legiats,  o  bé per  altres  causes que es
puguin esdevenir:

-Institut d’Ensenyament Secundari Felanitx.
-Col·legi Públic I. Joan Capó, de Felanitx.
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-Col·legi Sant Alfons, de Felanitx.
-Col·legi Públic Migjorn, de Cas Concos.
-Col·legi Públic Reina Sofia, de s’Horta.
-Col·legi Públic s’Algar, de Portocolom.
-Escoleta municipal Pere Oliver i Domenge, de Felanitx.
-Escoleta municipal Es Faralló, de Portocolom.
-Escoleta municipal Sa Miloca, de Cas Concos.
-Llar de l’IMAS de Felanitx.
-Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació.

Segon. Comunicar el present acord als interessats.»

7.2 Votació

Atès que no hi  ha intervencions,  se sotmet la proposta a votació  i,  per
majoria de 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes
i 1 del regidor no adscrit) i 7 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes
Balears,  2  del  Bloc  per  Felanitx-APIB,  1  d’Unides  Podem  i  1  de  Vox),
s’acorda:

Primer.  Modificar l’apartat  Tercer  de l’acord de l’Ajuntament Ple de
dia 19 d’octubre de 2020, en el sentit de nomenar la regidora Sra. Catalina
Soler  Torres  suplent  de  la  Sra.  Cano  en  el  càrrec  de  delegada  de  la
Corporació als òrgans col·legiats detallats a l’acord de l’Ajuntament Ple de
dia 19 d’octubre de 2020, i que es transcriuen a continuació, pels supòsits
d'absència, malaltia o impediment que impossibiliti la Sra. Cano a assistir a
les  sessions d’aquests  òrgans col·legiats,  o  bé per  altres  causes que es
puguin esdevenir:

-Institut d’Ensenyament Secundari Felanitx.
-Col·legi Públic I. Joan Capó, de Felanitx.
-Col·legi Sant Alfons, de Felanitx.
-Col·legi Públic Migjorn, de Cas Concos.
-Col·legi Públic Reina Sofia, de s’Horta.
-Col·legi Públic s’Algar, de Portocolom.
-Escoleta municipal Pere Oliver i Domenge, de Felanitx.
-Escoleta municipal Es Faralló, de Portocolom.
-Escoleta municipal Sa Miloca, de Cas Concos.
-Llar de l’IMAS de Felanitx.
-Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació.

8. EXPEDIENT 429/2021. APROVACIÓ DEFINITIVA DEL REGLAMENT
QUE REGULA EL TELETREBALL A L’AJUNTAMENT DE FELANITX

8.1  Proposta  d’aprovació  definitiva  del  Reglament  que  regula  el
teletreball a l’Ajuntament de Felanitx
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El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  sobre  l’aprovació  definitiva  del  Reglament  que  regula  el
teletreball  a  l’Ajuntament  de  Felanitx,  dictaminada  prèviament  per  la
Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 3 de
gener de 2022, que seguidament es transcriu:.

«Antecedents de fet

1. De la necessitat d’aprovar el Reglament.

Mitjançant  el  Reglament  de  regulació  del  teletreball  dins  l’àmbit  de
l’Ajuntament  de  Felanitx  es  pretén  configurar  el  marc  normatiu  general
d’aquesta forma de treball, esbossada ja pel nou article 47.bis del text refós
de  la  Llei  de  l'estatut  bàsic  de  l'empleat  públic,  per  al  personal  de
l’Ajuntament de Felanitx. Aquest marc normatiu ha de servir com a base per
a  la  implementació  del  teletreball  en  els  diferents  departaments  de
l’Ajuntament de Felanitx,  en els termes prevists en la normativa vigent. 

Per tant, es fa necessària l’aprovació del Reglament que regula el teletreball
a l’Ajuntament de Felanitx

2. De l’aprovació inicial pel Ple de l’Ajuntament de Felanitx.

El  reglament  que regula  el  teletreball  a  l’Ajuntament  de Felanitx  va ser
aprovat inicialment pel  Ple  de dia 13 de setembre de 2021,  després de
dictamen previ favorable de la Comissió municipal informativa d’Economia i
Assumptes Generals de dia 6 de setembre de 2021.

3. De les propostes presentades per l’Institut Balear de la Dona.

El  dia  4  d’octubre  de  2021 l’Institut  Balear  de  la  Dona  ha  presentat  a
l’Ajuntament de Felanitx les següents propostes de millora i recomanacions:

• Cal  tenir  en  compte  les  recomanacions  pel  que  fa  al  llenguatge
emprat en la proposta normativa.

• Cal  recordar  que  les  mesures  de  conciliació  de  la  vida  laboral  i
familiar són positives per a la incorporació i promoció de les dones en
el món del treball, ja que assumeixen la major part de les tasques de
cura; encara així és necessari sempre relacionar amb mesures que
potenciïn la corresponsabilitat.

Fonaments de dret

1r Informe Institut Balear de la Dona. 

De conformitat amb l'article 5 de la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat
de dones i homes, en totes les disposicions de caràcter general dictades per
les administracions públiques de les Illes Balears, s'ha d'adjuntar l'informe
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d'avaluació d'impacte de gènere en base a les pautes que proposa l'Institut
Balear de la Dona. 

El  dia  4  d’octubre  de  2021 l’Institut  Balear  de  la  Dona  ha  presentat  a
l’Ajuntament de Felanitx les següents propostes de millora i recomanacions:

• Cal  tenir  en  compte  les  recomanacions  pel  que  fa  al  llenguatge
emprat en la proposta normativa.

• Cal  recordar  que  les  mesures  de  conciliació  de  la  vida  laboral  i
familiar són positives per a la incorporació i promoció de les dones en
el món del treball, ja que assumeixen la major part de les tasques de
cura; encara així és necessari sempre relacionar amb mesures que
potenciïn la corresponsabilitat.

Pel que fa a aquesta segona recomanació,  aquesta modalitat de prestació
de  serveis,  permet  una  millora  en  la  conciliació  del  desenvolupament
professional  amb  la  vida  personal,  familiar  i  laboral,  en  igualtat  de
condicions entre homes i dones i la corresponsabilitat.

La implantació del teletreball en l’Ajuntament de Felanitx recull, entre uns
dels principals objectius, l’afavoriment de la conciliació de la vida laboral,
familiar i personal.
 
El  present reglament també recull  una sèrie de mesures que faciliten la
conciliació de la vida laboral i personal: mesures d'organització del temps de
feina (horari  flexible  d'entrada o sortida,  distribució  personalitzada de la
jornada...) així com totes aquelles mesures en les mateixes condicions que
el personal que desenvolupa la seva tasca de manera presencial (permisos
retribuïts i no retribuïts, reducció de jornada...). 

2  n  . Informe de la tècnica de la regidoria d’Igualtat.  

Informe de la tècnica de la regidoria d’Igualtat de l’Ajuntament de data 28
de desembre de 2021, on es considera que el Reglament de Teletreball de
l’Ajuntament  de  Felanitx  recull  les  recomanacions  realitzades  des  de
l’Institut Balear de la Dona. 

3  er  . Resolució de les reclamacions, objeccions o observacions.  

D’acord amb l’anterior, i en atenció a l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2
d’abril, reguladora de les bases de règim local, i l’article 102.1.d) de la Llei
20/2006, la resolució de les reclamacions o suggeriments li correspon al Ple
de l’Ajuntament.

4  t  . Aprovació definitiva pel Ple de l'entitat local, i entrada en vigor.   

L'acord d'aprovació definitiva correspon al Ple municipal i s'ha d'adoptar per
majoria simple dels membres presents,  segons disposa l'article 94 de la
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LMRLIB i l'article 47 de la LBRL. 

Finalment, i en aplicació de l'article 103 de la LMRLIB, el reglament entrarà
en vigor quan s'hagi publicat íntegrament en el Butlletí Oficial de les Illes
Balears i quan hagi transcorregut el termini de quinze dies hàbils que indica
l'article 113 de la LMRLIB.

En  base  als  fets  i  fonaments  de  dret  exposats,  es  PROPOSA al  Ple  de
l’Ajuntament  de  Felanitx,  després  de  dictamen  previ  de  la  Comissió
Informativa, l’adopció del següent acord:

Primer. Tenir en compte les recomanacions pel que fa al llenguatge
emprat  en la  proposta  normativa presentades per  l'Institut  Balear  de la
Dona i que consten a l’informe d’impacte de gènere de dia 4 d’octubre de
2021. 

Segon. Aprovar  definitivament  el  reglament  de  teletreball  de
l’Ajuntament  de  Felanitx  en  els  mateixos  termes  que  es  redacta  a
l’expedient.  (Annex  I  –  Reglament  teletreball  Ajuntament  de  Felanitx
(Incorporades recomanacions. IBD)
 

Tercer. Publicar íntegrament el present acord, juntament amb el text
del  reglament, en el BOIB en forma legal.

8.2 Votació

En  no  haver-hi  intervencions,  se  sotmet  la  proposta  a  votació  i,  per
unanimitat, s’acorda:

Primer. Tenir en compte les recomanacions pel que fa al llenguatge
emprat  en la  proposta  normativa presentades per  l'Institut  Balear  de la
Dona i que consten a l’informe d’impacte de gènere de dia 4 d’octubre de
2021. 

Segon. Aprovar  definitivament  el  reglament  de  teletreball  de
l’Ajuntament  de  Felanitx  en  els  mateixos  termes  que  es  redacta  a
l’expedient.  (Annex  I  –  Reglament  teletreball  Ajuntament  de  Felanitx
(Incorporades recomanacions. IBD)
 

Tercer. Publicar íntegrament el present acord, juntament amb el text
del  reglament, en el BOIB en forma legal.

«ANNEX 1

REGLAMENT QUE REGULA EL TELETREBALL A L’AJUNTAMENT DE FELANITX 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS
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El teletreball és una modalitat de prestació de serveis de caràcter no presencial per
la qual una part de la jornada es pot prestar fora de les dependències del centre de
treball, fent ús de les tecnologies de la informació i la comunicació. 

La conjuntura actual produïda per la crisi sanitària derivada de la covid-19 ha posat
de  manifest  la  necessitat  d’articular  el  teletreball  com  a  un  sistema  de  feina
alternatiu i compatible amb el treball presencial a les oficines. En aquest sentit, és
necessari que l’Ajuntament de Felanitx avanci en la modernització i recerca de la
millora contínua, garantint la prestació adequada, eficaç i eficient dels serveis que
presta. 

El teletreball implica un canvi organitzatiu de la feina i dels efectius personals que
suposa tota una sèrie d’avantatges, tant per al personal de l’Administració pública,
com per  a  l’Administració  i  la  societat  en  general,  atès  que  contribueix,  entre
d’altres, a reduir temps en els desplaçaments, en la sostenibilitat ambiental  i  a
millorar  la  conciliació  del  desenvolupament  professional  amb la  vida  personal  i
familiar,  respectant,  en qualsevol  cas,  els  principis  de transparència,  la  igualtat
entre  homes  i  dones  i  la  corresponsabilitat,  amb  el  manteniment  dels  drets
corresponents, com ara el dret a la intimitat o la desconnexió digital, i amb una
atenció especial als deures en matèria de confidencialitat i protecció de dades. 

La modalitat de prestació del servei per mitjà del teletreball té l’origen en l’Acord
marc sobre el teletreball, aprovat el 16 de juliol de 2002 a Brussel·les, a iniciativa
de la Comissió Europea. 

La Llei 3/2012, de 6 de juliol, de mesures urgents per a la reforma del mercat
laboral, regula per primera vegada el treball a distància mitjançant l’acord entre el
personal  i  l’empresari  o  empresària,  i  deixa  enrere  la  regulació  anterior  del
contracte de treball a distància que preveia l’article 13 de l’Estatut dels treballadors
(Llei 8/1980, de 10 de març). 

L’article 14 del Reial decret legislatiu 5/2015, de 30 d’octubre, pel qual s’aprova el
text refós de la Llei de l’estatut bàsic de l’empleat públic, consagra, en l’apartat j) i
dins dels drets de caràcter individual del personal de l’Administració pública, en
correspondència amb la naturalesa jurídica de la seva relació de servei, el dret a
adoptar mesures que afavoreixin la conciliació de la vida personal, familiar i laboral.

El Reial decret llei 6/2019, d’1 de març, de mesures urgents per garantir la igualtat
de tracte entre dones i homes en l’ocupació, ha modificat la redacció de l’article
34.8 del text refós de la Llei de l’Estatut dels treballadors, i recull el dret a sol·licitar
la prestació del treball a distància per fer efectiu el dret a la conciliació de la vida
familiar i laboral. 

No  obstant  aquesta  regulació,  la  necessitat  d’implantar  de  forma  efectiva  el
teletreball, tant en les administracions públiques com en les empreses, s’ha duit a
terme amb un impacte major en els darrers temps en què la crisi  sanitària ha
reforçat  la  tendència  a  la  normalització  del  teletreball,  que  ja  s’anticipava amb
anterioritat, però a la qual ha donat un impuls fort.

En aquest sentit, el Reial decret llei 8/2020, de 17 de març, de mesures urgents
extraordinàries per fer front a l’impacte social i econòmic de la covid-19, estableix
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mesures per afavorir la conciliació laboral davant una situació tan complexa com la
de l’epidèmia sanitària mundial que s’ha produït i, en concret, l’article 5, estableix
el caràcter prioritari del treball a distància. 

Posteriorment,  el  Reial  decret  llei  28/2020,  de  22  de  setembre,  de  treball  a
distància del Ministeri de Treball i Economia Social, regula el treball a distància en
les relacions laborals en les quals és d’aplicació l’article 1.1 del text refós de la Llei
de  l’Estatut  dels  treballadors  aprovat  pel  Reial  decret  legislatiu  2/2005,  de  23
d’octubre. 

Finalment, en l’àmbit de les administracions públiques, el Reial decret llei 29/2020,
de  29  de  setembre,  de  mesures  urgents  en  matèria  de  teletreball  en  les
administracions públiques i de recursos humans en el Sistema Nacional de Salut per
fer front a la crisi sanitària ocasionada per la covid-19, introdueix un nou article 47
bis en el text refós de la Llei de l’estatut bàsic de l’ocupació pública, aprovat pel
Reial  decret  legislatiu  5/2015,  de  30  d’octubre.  Aquesta  regulació  implica  la
necessitat  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  de  desenvolupar  la  normativa  pròpia  en
matèria de teletreball del seu personal. 

Així  doncs,  amb  independència  de  les  situacions  excepcionals  que  es  puguin
produir, el teletreball es configura com a una eina que ha arribat amb vocació de
permanència i  per  configurar-se en una forma de desenvolupament  de la  feina
habitual per part dels treballadors/es en general, així com del personal del sector
públic, en particular. 

Per  tot  el  que s’ha exposat,  es  considera  adient regular  en base a la  potestat
autoorganitzativa  i  reglamentària  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  la  prestació  de
serveis del personal de l’Ajuntament de Felanitx mitjançant també la modalitat del
teletreball.

Article 1. Objecte 

1. Aquest Reglament té per objecte regular la prestació voluntària de serveis no
presencials en l’Ajuntament de Felanitx. Als efectes d’aquest Reglament es defineix
el teletreball  com la modalitat de prestació de serveis a distància en la qual el
contingut  competencial  del  lloc  de  feina  pot  desenvolupar-se,  sempre  que  les
necessitats  del  servei ho permetin, fora de les dependències de l’Administració,
mitjançant l’ús de les tecnologies de la informació i la comunicació, de forma no
ocasional.

2. El  teletreball  requereix com a element principal  l’ús  de les tecnologies de la
informació i la comunicació.

3.La implantació del teletreball té com objectius principals els següents: 
a) Afavorir la conciliació de la vida laboral, familiar i personal, garantint la prestació
adequada, eficaç i eficient dels serveis públics. 
b) Contribuir a modernitzar l’Ajuntament de Felanitx amb l’ús de les tecnologies de
la informació i comunicació. 
c) Fomentar el treball per objectius i afavorir una autonomia major de l’empleat o
empleada per organitzar-se la feina. 
d) Augmentar l’eficiència de l’empleat o empleada, així com la productivitat. 
e) Augmentar el compromís i la motivació del personal. 
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f) Propiciar mesures orientades a una gestió més sostenible dels recursos. 

4. Definicions:
1. Teletreball. Modalitat de prestació de serveis a distància en la qual el contingut
competencial del lloc de feina pot desenvolupar-se, sempre que les necessitats del
servei ho permetin, fora de les dependències de l'Administració, mitjançant l’ús de
les tecnologies de la informació i la comunicació, de forma no ocasional.
2.  Teletreballador  o  teletreballadora.  Empleat  o  empleada  de  l’Ajuntament  de
Felanitx, que en el desenvolupament de les feines pròpies del seu lloc de feina,
alterna el treball presencial en el centre de feina amb el teletreball.
3.  El/la  superior.  Empleat  públic  o  empleada pública  que dirigeix  o  coordina  la
unitat administrativa i de la qual depèn la persona que teletreballa. Amb caràcter
general és el o la cap de departament.
4. Oficina a distància. Lloc elegit per la persona que teletreballa per desenvolupar la
feina a distància.
5. Jornades de teletreball.  Són les jornades en què la  persona que teletreballa
desenvolupa les funcions en l'oficina a distància,.
6. Període de disponibilitat. És el temps de treball efectiu obligatori durant el qual
l’empleat o empleada ha d’estar disponible per contactar amb el superior o resta de
companys o companyes de la seva unitat administrativa.
7. Catàleg d’aplicacions. És el document que recull en cada moment les aplicacions
que són susceptibles de ser usades mitjançant teletreball.
8. Equip Coordinador. És l’òrgan encarregat de la coordinació, l’avaluació i el control
de la modalitat de prestació de serveis en règim de teletreball.
9.  Pla  d’objectius.  Són  els  objectius  que  ha  de  desenvolupar  la  persona  que
teletreballa i que consten en l’informe previ a l'autorització de teletreball elaborat
pel superior.
10. Informe individual de feina. És el document en el qual el personal fa constar els
objectius assolits en cada jornada de teletreball.

Article 2. Àmbit d’aplicació 
1.  Aquest  Acord  és  d’aplicació  al  personal  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  i  ens
depenents que ocupi un lloc de feina susceptible de ser desenvolupat mitjançant la
modalitat  de teletreball  i  que compleixi  amb els  requisits  establerts  en aquesta
norma.
En tot cas, s’ha de garantir la presencialitat del 50% dels llocs de feina de la unitat
administrativa corresponent. Aquesta presencialitat també s’ha de garantir en el
cas de permisos i llicències dels treballadors i treballadores.
2. Són susceptibles de teletreballar els llocs de feina amb funcions que es poden
desenvolupar de forma autònoma mitjançant el  treball  no presencial,  ateses les
característiques específiques i els mitjans necessaris per al desenvolupament. 
3. Queden exclosos de l’àmbit d’aplicació d’aquest reglament: 
-El cos de policia i personal d’oficis
-El personal que desenvolupa llocs de feina amb funcions majoritàries de registre,
d’atenció i d’informació presencial a la ciutadania.
-El personal de lliure designació.
-El  personal  contractat  en  el  marc  de  projectes  que  tenen  normes  pròpies  de
contractació.
-El personal del servei d’ajuda a domicili dels Serveis socials.
-La  resta  de  personal  que  té  funcions  que  per  al  compliment  requereixen  la
presència de l’empleat o empleada en el centre de treball.
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Article 3. Requisits dels empleats o empleades per accedir al teletreball 
L’autorització del teletreball requereix el compliment dels requisits següents: 
a) Estar en situació de servei actiu. Es requereix l’acompliment efectiu mínim de
tres  mesos  en  el  lloc  de  feina  que  l’empleat  o  empleada  pretén  desenvolupar
mitjançant teletreball o en un altre lloc amb funcions anàlogues, sempre que en el
darrer cas, aquesta persona dugui un mes en el lloc de feina que s’ha d’exercir
mitjançant teletreball. 
b) Ocupar un lloc de feina amb funcions compatibles amb el teletreball.
c)  Fer  ús,  per  al  desenvolupament  de  la  feina  habitual,  de  les  aplicacions
informàtiques susceptibles de ser utilitzades amb la modalitat de teletreball.
d)  Haver  complert  totes  les  condicions  establertes  en  períodes  anteriors  de
teletreball autoritzats, si escau. 
e)  Haver  realitzat  la  formació  en  matèria  de  teletreball  amb  aprofitament  que
establirà l’Ajuntament de Felanitx. 

Article 4. Procediment d’autorització del teletreball 
1. Sol·licitud 
La persona interessada ha de sol·licitar expressament el teletreball, sol·licitud que
haurà d’estar degudament registrada. La sol·licitud de teletreball ha de presentar el
contingut següent: 
a) Dades personals de la persona sol·licitant de teletreball.
b) Dades del lloc de treball. 
c)  Declaració  responsable  en  la  qual  manifesta  que  compleix  els  requisits  per
accedir al teletreball d’acord amb l’article anterior. 
d)  Aplicacions  informàtiques  que  fa  servir  per  desenvolupar  la  feina  habitual,
d’acord amb el catàleg d’aplicacions, que figura a l’Annex I.
e) Període, fins el  màxim d’un any, durant el  qual el  treballador o treballadora
sol·licita desenvolupar la feina mitjançant el teletreball, i proposta del període de
disponibilitat.
f) Jornades que el treballador o treballadora sol·licita desenvolupar mitjançant el
teletreball.
g)  Adreça  de  l’oficina  a  distància.  En  cas  de  disposar  de  més  d’una  oficina  a
distància, les diverses adreces habituals de les oficines a distància.
h)  Compromís  d’efectuar  l’autoqüestionari  en  matèria  de  prevenció  de  riscs
laborals, i d’adoptar les mesures adients per complir amb la valoració efectuada pel
Servei de Prevenció, així com permetre la visita del Servei de Prevenció a l’oficina
de  distància  als  efectes  de  comprovar  l’adopció  de  les  mesures,  desprès  de
requeriment previ.
i) Acreditació d’haver fet la formació en matèria de teletreball amb aprofitament.

La  sol·licitud  s’acompanyarà  d’informe  preceptiu  del  o  de  la  superior  amb  la
conformitat del tècnic de noves tecnologies, i el vist-i-plau del regidor o regidora de
la corresponent unitat administrativa.

Aquest informe ha de pronunciar-se com a mínim sobre: 
a)  Si  l’empleat  o  empleada  compleix  amb  els  requisits  per  poder  accedir  al
teletreball que estableix l’article 3.
b)  Si  el  lloc  de  feina  compleix  amb  els  requisits  per  poder  desenvolupar-se
mitjançant la modalitat de teletreball, tant respecte a les funcions que desenvolupa
l’empleat  o  l’empleada,  com  respecte  a  les  aplicacions  informàtiques  que  ha
d’emprar. 
c) Si les necessitats del servei són compatibles amb l’autorització de teletreball. 
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d) El nombre de jornades que es poden desenvolupar mitjançant teletreball, en
còmput setmanal o quinzenal, i els períodes de disponibilitat, ponderant la proposta
de l’empleat o l’empleada i les necessitats del servei, degudament motivades.
e) La determinació  de la  jornada en règim de teletreball,  tenint  en compte els
criteris regulats a l’article 5, si n’és el cas. 
f) Pla d’objectius del/de la treballador o treballadora. 

La sol·licitud s’ha de formalitzar mitjançant el model de l’Annex II.
L’informe  proposarà  la  concessió  o  denegació  de  l’autorització  del  teletreball
degudament motivada. 

2. Tramitació i resolució 
Una  vegada  rebuda  la  sol·licitud  de  teletreball,  degudament  registrada  i
acompanyada  de  l’informe  preceptiu  del  o  de  la  superior,  l'òrgan  competent
resoldrà sobre la concessió  o denegació. En el  termini màxim de dos mesos, a
comptar des del dia següent de la data del registre de la sol·licitud de la persona
interessada, s’ha d’haver dictat i notificat la resolució motivada sobre l’acceptació o
la denegació de la sol·licitud formulada i les condicions de concessió del teletreball.

Una vegada transcorregut  el  termini,  si  no s’ha  resolt  la  sol·licitud,  la  persona
interessada l’ha de considerar desestimada. 

3.  Per  circumstàncies  sobrevingudes,  degudament  motivades,  que  afecten  les
funcions del lloc de treball, la persona que l’ocupa i/o les necessitats del servei,
desprès d’audiència prèvia  a la persona interessada, es pot modificar la distribució
de la jornada de treball entre la modalitat presencial i no presencial, així com reduir
o  ampliar  el  nombre  de  dies  de  teletreball  dins  els  límits  establerts  en aquest
reglament.

Article 5. Criteris preferents de determinació de la jornada de teletreball. 
Quan en un servei  no quedi  garantit  el  50% de presencialitat,  en cas de falta
d’acord entre els/les treballadors/es,  es resoldrà mitjançant sorteig.

Article 6. Durada i pròrroga de l’autorització del teletreball 
1. L’autorització de teletreball té una durada màxima d’un any, a comptar des de la
data  d’inici  en  atenció  a  la  resolució  de  concessió,  sense  perjudici  de  les
possibilitats de revocació o renúncia. 
2. La persona teletreballadora, amb una antelació mínima de dos mesos abans de
finalitzar el termini pel qual es va autoritzar el teletreball, pot sol·licitar la pròrroga
de l’autorització de teletreball a l’òrgan competent, que pot atorgar-la o denegar-la
mitjançant resolució, desprès d’informe previ del superior o de la superior amb la
conformitat del o de la cap tècnic/a de Noves Tecnologies, i el vist-i-plau del regidor
o de la regidora de la corresponent unitat administrativa.

La pròrroga està condicionada al manteniment dels requisits i de les necessitats del
servei que varen donar lloc a la concessió inicial. Així com també als criteris de
preferència regulats a l’article 5, si n'és  el cas.

La sol·licitud de pròrroga s’ha de resoldre en el termini màxim de dos mesos a
comptar des del dia següent de la data del registre de la sol·licitud de la persona
interessada.
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Article 7. Jornada de teletreball i període de disponibilitat
Les jornades de treball no presencial són, amb caràcter general, d’un mínim d’un
dia a un màxim de tres dies setmanals. La jornada diària no pot fraccionar-se per a
la prestació en ambdues modalitats. 

El període de disponibilitat ha de ser, com a mínim, de quatre hores contínues dins
l’horari  de  9.00  a  14.00  hores,  amb  caràcter  general,  sense  perjudici  de  les
jornades  específiques  que  es  pugui  reconèixer,  i  desprès  d’informe  previ  del
superior o la superior.

Article 8. Finalització del teletreball 
1. La prestació de serveis mitjançant teletreball finalitza per alguna de les causes
següents:
a) Per arribar el termini establert en la resolució d’autorització del teletreball i no
sol·licitar la pròrroga en el termini establert.                
b) Per sol·licitud de la persona teletreballadora, abans de la finalització prevista. 
c) Per deixar d’estar en la situació administrativa de servei actiu. 
d)Per revocació de l’autorització de teletreball per algun dels motius següents: 
-  Per  l’incompliment  reiterat  dels  objectius  de  treball  establerts  a  l’informe
individual de feina, així com dels períodes de disponibilitat.
- Per causes sobrevingudes que alteren les condicions en les quals es va atorgar el
teletreball. 
- Per necessitats extraordinàries i urgents sobrevingudes del servei que no poden
ser ateses pel personal que presta serveis de manera presencial.

2. En el  supòsit  previst  en l’apartat  d),  la  pèrdua d’efectes de l’autorització de
teletreball s’ha de declarar per resolució motivada de l’òrgan competent.

Article 9. Control de la prestació de serveis en la modalitat de teletreball 
1. Correspon a la persona treballadora acreditar, amb una periodicitat setmanal,
per  correu  electrònic  o  mitjançant  un  altre  mitjà  en  què  quedi  acreditada  la
constància, el compliment dels objectius assolits en l’informe individual de feina. A
tal efecte haurà de relacionar les tasques que ha desenvolupat el teletreballador o
la teletreballadora en les jornades de feina no presencial,  seguint el model que
figura a l’Annex III. El/la superior ha de fer el seguiment i validar els objectius
assolits que consten a l’informe individual de feina de la persona que teletreballa.

2. El  personal  que presta serveis  mitjançant teletreball  està subjecte al  control
horari en els mateixos termes que el presencial respecte a la feina desenvolupada
presencialment, i amb les peculiaritats pròpies del teletreball regulades en aquest
reglament, respecte a la feina no presencial.
 
3.  La  Batlia,  o  el/la  superior  pot  exigir  la  presència  del  teletreballador  o
teletreballadora en el lloc de feina durant alguna jornada no presencial quan sigui
necessari per raons del servei.

4.  L’Administració  pot  adoptar  les  mesures  que  consideri  més  oportunes  de
vigilància i control per verificar que el teletreballador o la teletreballadora compleix
amb les obligacions i els deures.

5. En el cas de que el teletreballador o la teletreballadora canviï el lloc des d’on
treballa a distància, ha de comunicar-ho al o a la superior. Si la nova oficina a
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distància  no  ha  estat  avaluada  pel  Servei  de  Prevenció,  el  teletreballador  o  la
teletreballadora  li  ho  ha  de  comunicar,  als  efectes  del  que  disposa  l’article  12
d’aquest  Reglament.  No  es  fa  efectiu  el  canvi  de  lloc  fins  que  l’avaluació  s’ha
complimentat.

Article  10.  Règim  jurídic  del  teletreballador  o  de  la  persona
teletreballadora 
1.  La  persona  que  teletreballa  té  els  mateixos  drets  i  deures  que  la  resta  de
personal de l’Administració pública que desenvolupen la feina de forma presencial i
no pateix  cap variació  de  retribucions,  ni  detriment  d’oportunitats  de  formació,
d’acció social, de provisió de llocs de feina, de promoció interna, ni cap detriment
de cap altre dret del personal de l’Administració pública.

2. Les persones teletreballadores tenen dret a la dotació i al manteniment adequat
per part de l’Ajuntament de Felanitx de tots els mitjans, equips i eines tècniques
per desenvolupar la feina.

3. La modalitat de prestació de serveis en teletreball té caràcter voluntari per al
personal  que  vulgui  acollir-se  a  aquesta  modalitat  de  feina  i  és  reversible  a
instància del propi personal abans de finalitzar el termini autoritzat, o a instància de
l’Ajuntament de Felanitx, en els supòsits previstos i de forma motivada.

4. La condició de teletreballador o teletreballadora ho és únicament pel temps de
durada de la prestació de serveis en la modalitat no presencial i  pel temps que
ocupa  el  lloc  de  treball  susceptible  de  ser  desenvolupat  mitjançant  aquesta
modalitat. Aquesta condició s’atribueix a la persona en relació amb el lloc de treball
que ocupa, motiu pel qual, si aquesta cessa en aquest lloc de feina, en perd la
consideració.

5. Les persones teletreballadores que tenen reconeguda una reducció de jornada,
l’han d’aplicar proporcionalment a la jornada presencial i a la jornada no presencial.

6. Llevat del període de disponibilitat obligatori, la persona que teletreballa té dret a
la flexibilitat horària els dies que desenvolupa la feina de forma no presencial. 

Article 11. Mitjans tècnics 
1. L’Ajuntament de Felanitx ha de proporcionar i mantenir els mitjans tecnològics
necessaris  per  a  la  seva  activitat  a  les  persones  teletreballadores,  ateses  les
disponibilitats pressupostàries.

2. Si es produeix un mal funcionament de l’equip informàtic o de les aplicacions que
té  instal·lades,  així  com  del  servidor  o  de  les  plataformes  que  permeten  el
teletreball, que impedeixin desenvolupar la feina a l’oficina a distància i que no es
poden solucionar el mateix dia, la persona que teletreballa ha de reincorporar-se al
seu lloc de treball presencial de manera immediata i reiniciar el teletreball quan el
problema tècnic se solucioni.  Això s’ha de fer constar en l’informe individual de
feina.

Article 12. Prevenció de riscos laborals 
1. L’oficina a distància ha de complir  amb la normativa en vigor en matèria de
prevenció de riscs laborals, prestant atenció especial als aspectes que afecten la
seguretat i l’ergonomia.
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2. Una vegada que s’ha autoritzat el teletreball, el servei de prevenció responsable
de l’avaluació del lloc de feina ha de  remetre a la persona que  teletreballa un
autoqüestionari de prevenció de riscs laborals que ha de complimentar i retornar al
servei, degudament complimentat i signat per a la valoració. En el cas que en la
sol·licitud consti més d’un lloc a distància, s’ha de fer un autoqüestionari per a cada
una d’aquets.

3.  A  partir  de  l'autoqüestionari  complimentat,  el  Servei  de  Prevenció  de  Riscs
Laborals avaluarà i farà la proposta de les mesures preventives, que remetrà al
personal de l’Administració pública perquè les adopti.  Es fa una avaluació i una
proposta  de  mesures  preventives  per  a  cada  lloc  a  distància.  Tot  això,  sense
perjudici que el Servei de Prevenció de Riscs Laborals pugui comprovar l’aplicació
de les mesures correctores a l’oficina de distància, insitu.

4. El treballador o la treballadora és la persona responsable de complir el que ha
declarat a l’autoqüestionari i ha d’adoptar les mesures que es proposin.

5. Als efectes de contingències professionals, és d’aplicació la normativa vigent en
matèria d’accidents de treball i malalties professionals.

Article 13. Protecció de dades de caràcter personal 
1. La persona que teletreballa  ha  de garantir  el  compliment  del  que  preveu la
normativa de protecció de dades de caràcter personal, així com la confidencialitat
de la informació i les dades facilitades per al treball. En particular, es prohibeix
emmagatzemar o tractar dades confidencials o de caràcter personal en suports o
plataformes  distintes  de  les  autoritzades  expressament  per  l’Ajuntament  de
Felanitx.

2.  En  cas  de  dades  a  les  quals  s’apliquen  mesures  de  protecció  de  nivell  alt,
l’Ajuntament  facilitarà els mitjans necessaris perquè la transmissió a través de
xarxes de comunicació electrònica es faci xifrant les dades o utilitzant qualsevol
altre mecanisme que garanteixi que la informació no sigui intel·ligible ni manipulada
per tercers. La persona que teletreballa ha d’utilitzar aquests mitjans.

3. Totes les dades de caràcter personal que comuniqui la persona que teletreballa
com  a  conseqüència  del  teletreball,  hauran  de  ser  tractades  conforme  a  la
normativa de protecció de dades en vigor.

Article 14. Formació 
1.  El  personal  al  servei  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  que  es  vulgui  acollir  a  la
modalitat de teletreball ha de fer la formació sobre el teletreball i superar el curs
que es desenvolupi. El Pla de Formació de l’Ajuntament de Felanitx haurà d’incloure
en curs de formació en aspectes com: el funcionament del teletreball d’acord amb
la normativa de l’Ajuntament, la gestió de treball amb objectius, l’acompliment de
la jornada de treball no presencial, la prevenció de riscos laborals en el teletreball,
la  protecció  de  dades  de  caràcter  personal,  la  seguretat  informàtica  i  la
confidencialitat de dades, les eines informàtiques bàsiques del teletreball, i altres
que es considerin adients en relació amb la prestació de serveis en la modalitat de
teletreball.
La  formació  ha  d’estar  realitzada  amb  aprofitament  abans  de  sol·licitar  el
teletreball.
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2.  El/la  superior  ha  de  fer  la  formació  específica  sobre  planificació,  gestió  de
tasques  i  treball  per  objectius.  El  Pla  de  Formació  de  l’Ajuntament  de  Felanitx
inclourà aquest curs formatiu. 

Article 15. Equip Coordinador del teletreball
1. Es constituirà un equip coordinador del teletreball encarregat de l’avaluació i el
control  de  la  modalitat  de  prestació  de  serveis  en  règim  de  teletreball  a
l’Ajuntament.

2. L’Equip Coordinador estarà compost pel/per  la  batle/ssa,  i  el/la  regidor/a de
RRHH, o regidors/es en qui deleguin, per dos representants sindicals, designats per
acord entre els sindicats amb representació a la Mesa General de Negociació, un
dels quals actuarà com a secretari de l’equip, i pel o per la tècnic/ca de Noves
Tecnologies.
En aquestes comissions podran assistir els o les titulars de la Secretaria i  de la
Intervenció de l’Ajuntament, en condició d’assessors.

3. Les funcions de l’Equip Coordinador són:
 L'impuls i coordinació de la modalitat de prestació de serveis en règim de

teletreball.
 El seguiment de la temporalització per a la implantació del teletreball.
 La solució dels problemes i incidències que puguin sorgir.
 L’avaluació de l’aplicació del contingut d’aquesta norma. Això implica, entre

d’altres, controlar els expedients de teletreball tramitats. A aquest efecte, es
farà un mostreig de com a mínim el 10 % dels expedients de teletreball
autoritzats  dins  l’exercici,  en  relació  amb  l’existència  i  la  permanent
actualització de l’informe individual de feina. 

 I qualssevol altres funcions relacionades amb la modalitat de prestació de
serveis en format de teletreball que se li encarregui.

4.  Es  reunirà  amb  caràcter  ordinari  una  vegada  a  l’any,  i  amb  caràcter
extraordinari, a instàncies de la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

5.  És  donarà  compte  a  la  Mesa  General  de  Negociació  de  les  propostes  i  les
avaluacions realitzades per l’Equip Coordinador.

Article 16. Teletreball ocasional 
Si  concorr  una causa de força major  que interrompi  o  impedeixi  temporalment
desenvolupar l’activitat presencial al centre de treball, l’Ajuntament de Felanitx ha
d’afavorir les formes de teletreball,  sempre que resultin possibles raonadament,
després de comunicació prèvia als sindicats amb representació. 

Disposició addicional primera 
Constitució de l’Equip Coordinador del teletreball
L’Equip Coordinador s’ha de constituir en el termini màxim de quinze dies hàbils des
de l’entrada en vigor d’aquests reglament.
 
Disposició transitòria primera 
Mitjans tècnics 
1. La implantació del teletreball es fa de forma progressiva, en funció del que la
disponibilitat pressupostària permeti.
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2. A aquestes efectes, s’ha de determinar la forma i la modalitat per proporcionar i
mantenir els mitjans tecnològics necessaris per a l’activitat durant la modalitat de
teletreball,  mitjançant  acord  entre  l’Ajuntament  i  les  persones  representants
sindicals, i tenint en compte el crèdit disponible en cada exercici pressupostari.

3. Mentre no es faci efectiu el que disposen els punts anteriors, el personal que
vulgui accedir  al  teletreball i  disposi de mitjans propis amb els requisits tècnics
adients, pot optar per fer-los servir de forma voluntària.

Efectes i entrada en vigor 
En aplicació de l’article 103 de la LMRLIB, el reglament entrarà en vigor quan s’hagi
publicat  íntegrament  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears  i  quan  hagi
transcorregut el termini de quinze dies hàbils que indica l’article 113 de la LMRLIB.

ANNEX I

CATÀLEG D’APLICACIONS

Aplicacions de connectivitat

- Hamachi

- Logmein

- Teamviewer

- Remotework

Aplicacions ofimàtiques i software base

1. Libre Office

2. Mozilla Firefox

3. Mozilla Thunderbird

4. Adobe reader

Aplicacions de tramitació electrònica

1. Gestiona

2. Plataformes externes (BOIB, BOE, CLIENTESCSP, etc.)

Aplicacions departamentals
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1. Comptabilitat

2. Nòmina

3. Marcatges i gestió de llicències i permisos

4. Liquidacions

5. Padró d’Habitants

6. IBI urbana i rústica

7. Mercat Municipal

8. Plataformes de gestió dels Serveis Socials ( RUMI, ACCFOR, CLIENTESCSP, 
HSI, etc.)

9. Aplicacions gestionables via web que es puguin incorporar

10. Aplicacions gestionables en mode client-servidor o en local que es puguin 
incorporar

ANNEX II

MODEL DE SOL·LICITUD DE  PRESTACIÓ DE SERVEIS EN MODALITAT DE
TELETREBALL

A) DADES PERSONALS

NOM I LLINATGES

DNI

EMAIL

TELÈFON

LLOC DE FEINA

B) LLOC DE TREBALL

C) DECLARACIÓ RESPONSABLE

__  Declaració responsable en la qual manifesto que compleixo els requisits per 
accedir al teletreball d’acord amb l’article 3 del Reglament del Teletreball de 
l’Ajuntament de Felanitx

D) APLICACIONS INFORMÀTIQUES DEL LLOC DE FEINA

1

2

3
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4

5

6

7

E) PERÍODE PEL QUE SE SOL·LICITA EL TELETREBALL (màxim 1 any)

PROPOSTA DEL PERÍODE DE DISPONIBILITAT  (mín. 4 hores de 9 – 14 )

Hora d’inici Hora final

F) JORNADES EN LES QUE SOL·LICITA EL TELETREBALL 

G) ADREÇA/CES DE L’OFICINA A DISTÀNCIA 

H) COMPROMÍS D’EFECTUAR L’AUTOQÜESTIONARI DE RISCS LABORALS 

__  Em compromet a realitzar l’autoqüestionari per avaluar els possibles rics de 
treball del lloc/s de teletreball i també a adoptar les mesures adients per complir 
amb la valoració feta pel Servei de Prevenció, i permetre, en cas de requerimet, la 
visita per part del Servei de Prevenció a l’oficina de distància als efectes de 
comprovar l’adopció de les mesures adients.

I) ACREDITO QUE HE SUPERAT LA FORMACIÓ NECESSÀRIA PER TELETREBALLAR 

Expedient on es troba el certificat

ANNEX III

INFORME INDIVIDUAL DE FEINA

DADES PERSONALS

NOM I LLINATGES

DNI

DATA
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Hora d’inici Hora final Tasques realitzades Expedient

9. EXPEDIENT 2966/2021. MOCIÓ DE L’EQUIP DE GOVERN D’ADHESIÓ
DEL MUNICIPI DE FELANITX A LA CAMPANYA INICIADA DEMANANT
AL  GOVERN  QUE  RECUPERI  EL  FINANÇAMENT  DEL  PROJECTE  DE
CREACIÓ DEL PARC PREHISTÒRIC DELS CLOSOS DE CAN GAIÀ

9.2 Moció de l’equip de govern d’adhesió del municipi de Felanitx a la
campanya iniciada demanant al Govern que recuperi el finançament
del projecte de creació del parc prehistòric dels Clossos de Can Gaià

A continuació, es veu la moció presentada per l’equip de govern el dia 7 de
desembre  de  2021,  amb  núm.  2021-E-RC-5503,  que  es  transcriu  a
continuació:

«Amb els diners aconseguits amb l'Impost de Turisme Sostenible, conegut
com a ecotaxa, l'any 2018 es volia finançar el parc arqueològic del jaciment
Closos de Can Gaià, el projecte estava pressupostat en gairebé 1.200.000
euros. Aquests diners, a conseqüència de la pandèmia, es varen destinar a
pal·liar  els  efectes  econòmics  produïts  per  la  COVID-19.  Però  el  12  de
novembre, va tenir lloc a Palma la Gala 40 Music Awars, finançat en part
amb la recaptació de l'Impost al Turisme Sostenible, esdeveniment privat
que ha costat a la ciutadania uns 600.000 euros.

Des  de  l’equip  del  Projecte  Closos,  l’associació  Amics  dels  Closos,  la
plataforma ciutadana Salvem Portocolom i més de 800 firmes hem volgut
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mostrar  el  nostre  desacord  i  tristesa  en  assabentar-se  que  una  part
important de l’ITS ha estat destinada a cobrir l’esdeveniment dels 40 Music
Awards.  S’ha  redactat  un  manifest  on  s’exposen  els  arguments  de  la
campanya, que a continuació es transcriuen:

«Ben igual que molts altres projectes arqueològics, culturals i patrimonials
actius a Mallorca,  Projecte Closos du 25 anys fent feina per  recuperar i
revaloritzar  el  patrimoni  arqueològic  de  la  nostra  illa.  Entre  d’altres
objectius (més de caràcter patrimonial i educatiu), treballem per potenciar
un nou model turístic de caràcter cultural i patrimonial que sigui sostenible,
competitiu i que atregui un nou perfil de turista. Un turista interessat per la
nostra cultura, per la nostra història, pels nostres productes locals, la nostra
gastronomia  i  paratges  naturals.  I,  sobretot,  que  sigui  respectuós,
sostenible i que activi l’economia local.

D’uns anys ençà, com tants altres col·lectius i agrupacions, hem defensat
que el model turístic que impera actualment a Mallorca, no dona més de sí.
És com un cavall esgotat al qual seguim esperonant, tot i saber que, tard o
d’hora, caurà abatut. És un model obsolet que fa aigües i que únicament va
dirigit a un turisme de masses de baix nivell adquisitiu, que cerca el tot
inclòs i que no és viable, ni econòmicament, ni mediambientalment. Delma
uns recursos naturals al límit, contamina, satura les nostres ciutats i pobles
i, a més a més, amb prou feines deixa un benefici econòmic que permeti el
sustent de moltes famílies. En els darrers anys, ja abans de la pandèmia,
han estat moltes les petites empreses que vivien del turisme que han hagut
de  tancar  les  seves  portes;  són  moltes  les  famílies  que  malviuen  del
turisme. La pandèmia de la COVID-19 no ha generat aquesta crisi, ens l’ha
agreujat i ens ha posat en alerta.

És evident que es necessiten canvis estructurals i una aposta per noves vies
que realment  ens permetin  sortir  d’aquesta  crisi.  Per  això,  sempre hem
defensat  la  diversificació  econòmica  i  l’impuls  d’una  nova  oferta  d’oci
respectuosa amb la nostra illa i  amb els nostres ciutadans, aprofitant el
nostre singular i extraordinari patrimoni cultural, tal com s’ha fet a altres
illes de la Mediterrània com Sardenya o Malta. D’aquí la nostra il·lusió de
posar en marxa projectes com el parc arqueològic dels Closos de Can Gaià,
que  ofereixin  productes  nous  i  atractius  a  un  turista  que  ja  no  cerca
únicament sol i platja, sinó que té noves inquietuds i vol conèixer la cultura
del lloc que visita, la seva gent, els seus costums, la seva història… i que de
cada vegada més està compromès amb el medi ambient. En ple 2021 no
podem seguir confiant que un model turístic propi dels anys 60 segueixi
resultant atractiu i competitiu.

Quan va arribar la pandèmia, des del Projecte Closos vàrem comprendre i
acceptar amb desànim que fos suspesa la concessió de l’Impost de Turisme
Sostenible  (ITS)  destinada  a  crear  el  parc  arqueològic  dels  Closos,  per
lluitar  contra  les  conseqüències  del  coronavirus.  Ho  acceptàrem  i
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comprenguérem, perquè, per davant de tot, enteníem que aquells doblers
s’havien de destinar a ajudar totes les famílies afectades per una crisi que
ha agreujat la pandèmia i per fer front a un repte sanitari sense precedents.

Tot i així, ja vàrem expressar el nostre malestar perquè les suspensions de
projectes  afectaren  principalment  els  que  estaven  destinats  a  protegir  i
promocionar el nostre patrimoni cultural i perquè no s’indicava que aquesta
suspensió fos temporal.

Així, quan ens hem adonat que part del pressupost de l’ITS s’havia destinat
a finançar un esdeveniment puntual i de just unes hores, com els 40 Music
Awards, ens hem sentit  profundament disgustats i  decebuts. Consideram
que un esdeveniment d’aquestes característiques,  no suposa una millora
econòmica substancial i a llarg termini per a les famílies i empreses de la
nostra  illa:  pa  per  avui,  fam  per  demà.  Com  han  fet  altres  entitats,
denunciam que s’ha tergiversat l’ús de l’ITS, per molta justificació que se li
vulgui donar des de les institucions responsables.

Igualment, demanam al Govern que recuperi el finançament a càrrec de
l’ITS del projecte de creació del Parc prehistòric dels Closos de Can Gaià.
Creiem que aquest segueix essent un projecte molt vàlid, com quan es va
presentar per la Conselleria de Cultura i fou aprovat a la Comissió de l’ITS
del 2018.

L'entusiasme, l'esforç i el compromís de l’equip, les persones voluntàries i
tota  la  ciutadania  en  general  han  fet  possible  els  Closos  d'avui  en  dia.
Considerem que ara toca a l’administració agrair, a tots, aquests esforços i
la dedicació de més de 25 anys, consolidant el projecte.

Des  del  nostre  punt  de  vista,  aquesta  sí  que  és  clarament  una  aposta
valenta,  atractiva i  efectiva per crear nova economia, sostenible des del
punt de vista territorial, ambiental i de les persones. L’objectiu de crear una
institució cultural autosostenible i de qualitat que desenvolupi a les nostres
illes nous models de gestió i divulgació del patrimoni que s’han demostrat
molt eficients en altres parts del món segueix essent fins i tot més vàlid en
aquesta nova situació.»

Per tot això, el grup municipal del Partit Popular, el grup municipal del Pi-
Proposta per les Illes i el regidor no adscrit, proposen al Ple de l'Ajuntament
de Felanitx que s'aprovin els següents

A C O R D S

1. L’Ajuntament de Felanitx  s’adhereix al  manifest  i  petició  feta des del
Projecte  Closos,  Associació  Amics  dels  Closos  i  la  Plataforma  Ciutadana
Salvem Portocolom.
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2. L’Ajuntament de Felanitx traslladarà aquesta petició al Govern de les Illes
Balears demanant que es recuperi  el finançament, a càrrec de l’ITS, del
projecte de creació del Parc prehistòric dels Closos de Can Gaià i/o a càrrec
dels Fons Next Generation UE, a fi  de retornar la partida pressupostària
necessària per fer realitat el projecte Closos.

3.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  seguir  fent  feina  per  a  la
conservació, restauració i posada en valor del jaciment Closos de Can Gaià
amb recursos propis.»

9.2 Debat

La Sra. Maria Vidal mostra la seva conformitat amb tots els punts de la moció.
El seu grup considera que cada partida, al seu redol i, en aquest cas, sí que
s’hauria de recuperar, perquè és important per als Closos. Però en el contingut
s’han desviat un poc cap al turisme. Creu que estan en una situació que,
efectivament, hi ha un turisme del tot inclòs, però la situació econòmica de les
Balears també està en crisi.  En aquest cas,  el  turisme que entri  tot  serà
benvingut, sempre i que no hi hagi desastres. La veritat és que a Vox estan un
poc dubtosos, perquè el contingut dels acords és totalment correcte, però en el
tema del turisme s’han desviat un poc. Entén que el motiu és on s’han destinat
aquests doblers, però no ho tenen clar.

El Sr. Juan Diego Vidal explica que el seu grup s’ha acostat al projecte i ha vist
que és un projecte, fins i tot, pioner, perquè planegen fer una representació
del que era un talaiot i de la convivència que s’hi tenia, de les pràctiques que
s’hi duen a terme; fins i tot, donaven la possibilitat que els visitants poguessin
desenvolupar aquestes pràctiques, i  sentir com era viure en aquell  temps.
Afirma que és un projecte meravellós i aplaudeixen tot el que sigui donar
suport a la nostra cultura, a la nostra història, i apostar per un model de
turisme que sigui més sostenible, ecològic, etc.
El que no entén molt bé és per què la Sra. Vidal no entén aquesta part del
turisme, perquè creu que és evident. El que no s’entén és que es finançàs el
40 Music Awards; això no va tenir molt de sentit.

La Sra. Maria Mesquida manifesta que el Bloc per Felanitx, com a partit, ja es
va adherir a aquesta campanya. Per tant, el Projecte Closos té tot el seu
suport. El patrimoni és l’herència i, en definitiva, el que ens fa ser qui som. Per
tant, ha de ser passat, present i futur dins tots els àmbits que regeixen el
nostre dia a dia.

El Sr. Francisco Duarte avança que està clar que el seu grup donarà suport a
aquesta moció, tot i que els sorprèn que determinat partit hi sigui present;
entra dins un caire bastant oportunista. No descriurà en profunditat la tasca
que han fet els Amics dels Closos, dels quals ell mateix i les seves companyes
en formen part, perquè tots la coneixen, per tal  que la comissió de 2018
pogués, i així ho va fer, empènyer per tal que aquest projecte es pogués
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desenvolupar. A causa de la Covid, els distints grups polítics que conformen el
govern  de  les  Illes  Balears,  varen  considerar  que  aquests  doblers  es
destinassin als costos derivats de la pandèmia que, de fet, són molt elevats.
En  consideració  a  aquest  espectacle  musical  que  va  tenir  lloc  el  mes  de
novembre, potser que es consideri poc estètic, atès el moment en què ens
trobam, però tambè és cert que les finalitats que contemplava l’ITS, com era
el  cas  de  patrocinis,  permetia  fer  aquesta  operació.  Entre  les  diferents
institucions de diferents colors polítics, entre elles, per exemple, el Consell
d’Eivissa,  governat  en  aquests  moments  pel  Partit  Popular,  també  hi  va
aportar  doblers  a  aquest  festival  de  música.  Altres  festivals  també  s’han
realitzat  amb aquest  finançament,  perquè just  el  fet  d’incloure  la  paraula
Mallorca, obligava que el patrocini es pogués desenvolupar.
Per altra part, estan totalment d’acord que el Pi hi estigui a favor, ja que
també varen participar en que això fos possible. El Sr. Joan Xamena, batle en
aquell moment; ell mateix, com a regidor de Cultura; i el Sr. Tomeu Salvà,
varen fer molta feina perquè això fos possible, amb la Sra. Fani Tur com a
consellera de Cultura. La seva decepció també va ser compartida pel fet que
s’aturàs. Ara bé, el que el preocupa d’aquesta moció són, precisament, els
acords.  
- A la proposta de manifest, també s’hi adhereixen.
- Al punt 2 diu «que es recuperi el finançament a càrrec de l’ITS del projecte,
i/o a càrrec dels Fons Next Generation UE». Això els crea un problema i és
que,  des de 2016 fins  ara,  l’ITS Balears,  com altres  ciutats,  ja  cobra als
turistes  per  aquesta  petjada  sobre  el  territori,  perquè  sigui  compensada
d’alguna manera, i també per fer feina per la mancança de finançament que
tenen les Illes i que tots els partits polítics que formen part d’aquest Consistori,
hi estan d’acord. Però tenen un partit polític, com és Vox, que advoca per
l’eliminació de l’ITS. I el Partit Popular, hi ha dies que sí i hi ha dies que no. El
més recent va ser demanar a Fitur la suspensió de l’ITS. El president del Partit
Popular,  Sr.  Pablo  Casado,  va  dir  que,  si  governaven,  eliminarien  aquest
impost. Així mateix, els fons europeus, gràcies a la bona tasca que ha fet el
Govern, Espanya ha estat el primer país que cobrarà aquests diners, però el
Partit Popular hi va votar en contra.
Amb això vol dir que, fermar el compromís amb aquests fons, el fa dubtar,
perquè si el Partit Popular governa les Illes pot fer el mateix que va fer el Sr.
Matas, que en el  seu moment va derogar l’ecotaxa.  Els fets són els fets.
Repeteix que comprometre això únicament a aquests imposts, dit pels que
advoquen a l’eliminació de l’ITS, el fa dubtar.
Sense l’afany d’oportunisme d’aquesta moció, creu que és encertada i creu que
tots hi estan d’acord. Si Closos ha funcionat des de fa 25 anys, va ser per
l’aposta pionera del primer govern de pacte que hi va haver a l’Ajuntament de
Felanitx d’esquerres, que va fer possible la compra de la primera parcel·la i va
iniciar  que després,  altres  consistoris,  comprassin  altres parcel·les,  com la
darrera, que es va comprar el 2016. Diu que el seu grup hi està a favor i que
aquest projecte no està cancel·lat, simplement està suspès. Afegeix que ja ha
transmès al Consistori, en reiterades ocasions, el compromís del Govern de
que aquest projecte no s’aturi. Repeteix que aquest projecte segueix viu, com
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ja va comentar. En referència a unes paraules del batle «que això passa quan
es governa, que els que governen tenen l’oportunitat de posar un projecte en
marxa, o d’aturar-lo», ell pot dir que, com a constància d’aquest tema, aquest
projecte segueix endavant i aviat tendran bones notícies.

Pren la paraula a continuació la Sra. Catalina Soler, la qual posa de manifest
que no tenia intenció d’intervenir en aquest punt, perquè es tracta d’una moció
conjunta dels partits de l’equip de govern, però com que el Sr. Duarte està
obsessionat amb el PP, no li queda més remei que intervenir.
Diu  que  oportunisme és  el  que  fa  el  Sr.  Duarte.  Aquesta  moció  avui  es
presenta  perquè el  Govern,  del  qual  n’és  la  presidenta  la  Sra.  Armengol,
conformat per Unides Podem i pel Bloc, o Més, va destinar els doblers que
s’havien destinat als Closos a altres temes. Ningú no va dir res quan varen dir
que anaven destinats a la Covid, perquè era imprevisible el que va passar i el
que ara passa. Ara bé, l’ITS es va proposar per pal·liar els efectes de la Covid,
no per subvencionar concerts;  per  això, aquesta moció.  Potser  que el  Sr.
Casado digui que el derogarà, però mentre hi sigui, demanaran que aquests
doblers de l’ITS vagin destinats on varen dir que havien d’anar. Està clar que
ho demanaran. El Sr. Duarte sap la història a mitges. Diu al Sr. Duarte que ha
parlat del primer pacte, o del primer govern d’esquerres, i s’equivoca quan
polititza els Closos de Can Gaià, que no s’han de polititzar, perquè si el Sr.
Duarte s’asseu amb la gent dels Closos, li diran que tots els partits polítics que
han passat per aquest Ajuntament han fet feina per als Closos de Can Gaià.
Repeteix que no volia intervenir perquè es tracta d’una moció conjunta de
l’equip de govern i la regidora de Cultura l’ha defensat bé. Però el Sr. Duarte
se sorprèn d’un oportunisme. Li  demana quin oportunisme. Afirma que la
moció es presenta perquè no s’ha complert la paraula donada, perquè va
desaparèixer  1 milió  d’euros  que havien de ser  pels  Closos  de Can Gaià.
Efectivament, es varen ampliar els Closos de Can Gaià amb un govern del
Partit Popular. Amb el Sr. Duarte com a regidor de Cultura, no es va comprar
cap terreny, ni es varen ampliar els Closos; amb un govern del Partit Popular,
sí. Mentre el Sr. Duarte segueixi polititzant temes que no s’han de polititzar,
aquest municipi mai no avançarà, perquè el que fa política sectària és el Partit
Socialista de Felanitx; el Partit Popular no pensava obrir boca en aquest tema.
El Sr. Duarte parla d’oportunismes, de si el sorprèn,  de si no entén per què es
du la moció, i li demana de què va.

El Sr. Duarte manifesta que exigeix respecte.

La Sra. Soler replica que tot el temps que el Sr. Duarte ha parlat, ella ha callat
i no li falta al respecte. Torna a demanar al Sr. Duarte de què va, si pensa que
aquest municipi envolta a ell quan era regidor de Cultura, si pensa que la
història d’aquest municipi d’avanços de molts de projectes envolten els 4 o 5
anys que ell va ser regidor de Cultura. Afirma que aquest municipi té una
història abans del Sr. Duarte i després del Sr. Duarte; en aquesta història no hi
ha ningú imprescindible i la moció avui es presenta per justícia, per fer sentir
la veu de l’equip de govern i perquè l’Ajuntament de Felanitx pugui traslladar
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aquesta petició allà on cal. Demana al Sr. Duarte que li pugui demostrar si cap
govern del Partit Popular d’aquí, de Palma, o d’on vulgui, ha posat traves als
Closos de Can Gaià. També vol que el Sr. Duarte li digui per què ha tractat el
Partit Popular d’oportunista a aquesta moció, perquè ella també es pot sentir
ofesa. Li demana a què li diu oportunisme, a reclamar el que és un dret, a que
quan es va dir que l’ITS era per pal·liar els efectes de la Covid i no ho ha estat,
ha esat més important promocionar un concert del Grupo Prisa i de la Cadena
Ser. Li demana si a això li diu oportunisme. Assegura que mentre els del seu
grup  siguin  regidors  d’aquest  equip  de  govern,  defensaran  el  que  trobin.
Primer, Felanitx; segon, Felanitx i tercer, Felanitx.

El Sr. Duarte manifesta que intervendrà per al·lusions, malgrat que el to de la
Sra.  Soler  mereix  que  sigui  ignorada.  Però  té  més  respecte  que  ella  i  li
contestarà. 
Diu que creu que la Sra. Soler s’ha confós, ella vol protagonitzar plenàries i vol
ser la portaveu de tot, ja va dir un dia que era la madona de les Illes Balears,
però les coses no van així.
Diu que quan ha començat, ha alabat la tasca del Pi en aquest tema i no té res
a dir d’ells. El Pi manté una posició ferma amb aquest impost i les seves
finalitats.
La Sra. Soler ha dit que quan ell va ser regidor de Cultura no es va comprar
cap terreny, i el Sr. Duarte afirma que està ben equivocada, perquè el 2016 el
Sr. Tauler ja no governava i es varen comprar els terrenys més grans que
s’han comprat mai. Diu que ell en cap moment no ha parlat de sigles, la Sra.
Soler sí, polititzant quan ha dit que els va comprar el Partit Popular. Ell ha dit
que el primer pacte va iniciar la primera compra, però no ha esmentat cap
sigla.
Per altra part, la Sra. Soler ha arribat a dir que els doblers dels Closos s’havien
dedicat al Music Awards. Si n’està tan segura, i ja que el seu partit està dedicat
a denunciar-ho tot, que ho denunciï i que també denunciï el Consell d’Eivissa,
que hi va aportar doblers. Demana per què volen mesclar aquests temes. Diu
que no entrarà en debat perquè tenen la postura similar. El que el preocupa és
que el PP anuncia que eliminaran els doblers per finançar aquest projecte i
això és el que ha dit. Si la Sra. Soler vol intentar fer les seves manades,
intentar fer baixar la gent i dir de tot, li és ben igual, perquè ell sap ben bé
com es va gestionar aquest projecte, sap ben bé com està i que la Sra. Soler
no es preocupi, que aquest projecte es posarà en marxa, però no serà per la
seva gestió, perquè el seu partit, com acaba de dir, recentment anuncia que
aquest impost serà suprimit. Per tant, hauran de cercar vies alternatives per
poder finançar el projecte, si governa el PP. Demana a la Sra. Soler si ja les
tenen pensades, perquè també estan en contra dels fons europeus i de l’ITS.
Demana com volen finançar aquest projecte. Diu que això no ho recull  la
moció. Si l’hagués signat el Pi, cap problema, perquè saben cert que creu en
aquest model, però el PP no. A la Sra. Soler no li ha de saber greu que li diguin
les veritats. N’hi va haver un que va pagar una maqueta amb els doblers de
l’IBISEC, 1,2 milions d’euros, que va ser president del partit de la Sra. Soler, i
va acabar a la presó, perquè això estava mal fet. Demana que ara no mesclin
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el Music Awards amb això. Si ells ho diuen al seu manifest, malgrat que no
sigui correcte, que ho diguin, si ho consideren. Però que la Sra. Soler digui que
els doblers se’n han anat a pagar això, ella que braveja que fa tants d’anys
que es dedica a la política i que és tan experta ... Pareix mentida que encara
no se n’hagi adonat o encara no hagi llegit en què consisteix l’ITS i que els
patrocinis estan recomptats dins les seves propostes.

La Sra. Soler diu que està molt contenta perquè el Sr. Duarte passa tanta pena
que, quan governarà el PP, llevarà l’ITS, que vol dir que ja es dona per perdut.
Va bé, comença a tocar de peus a terra. Els Closos de Can Gaià no s’han de
polititzar i l’únic que polititza aquí és el Sr. Duarte, que ha parlat, fins i tot, del
Sr. Casado, que és del PP, no del PSOE. Li demana que aterri, que faci la
política que els ciutadans de Felanitx mereixen. Manté que avui s’ha presentat
a Ple aquesta moció perquè els doblers de l’ITS que havien d’anar als Closos
de Can Gaià, se’n varen anar destinats a concerts, no a pal·liar els efectes de
la Covid, agradi al Sr. Duarte o no. Ella no correrà cap a l’Oficina Anticorrupció,
com fa el Sr. Duarte. El camí l’ha marcat el Sr. Duarte, però ella no el seguirà.
No  és  aquesta  la  responsabilitat  que  demanen  els  ciutadans  de  Felanitx.
Aquesta moció l’havia de defensar la regidora de Cultura, així com ho ha fet; i
la resta de partits, pràcticament amb petites intervencions com les de la Sra.
Mesquida o la Sra. Vidal, n’haurien sortit per unanimitat, perquè era defensar
un patrimoni nostre i el Sr. Duarte, com sempre, ha polititzat el tema, cosa
que no havia de fer.

El  Sr.  Duarte  replica  que defensar  el  patrimoni  de les  Illes  no és només
defensar els Closos, és defensar els jaciments arqueològics, és defensar les
platges, és defensar no construir de més, ni fer més hotels ... Això és defensar
el notre patrimoni; no confondre i voler fer creure el que no és. La Sra. Soler
ja ha fet el seu discurs, l’única cosa que sap fer sempre és desqualificar i amb
això arriba a tot. A la discussió hi ha entrat la Sra. Soler. Diu que ha esmentat
el Sr. Casado precisament perquè és el president d’un partit que ha manifesat
públicament que s’eliminarà aquest impost, un partit del que la Sra. Soler en
forma  part.  No  hi  ha  cap  altre  partit  que  els  seus  dirigents  hagin  dit
públicament que l’impost serà eliminat. Per tant, creu que és de considerar i
preocupa al seu grup que aquests doblers desapareguin si algun dia, Déu no
ho vulgui, el Partit Popular governa a les Illes.
Afegeix que, com ja ha dit, per part del Pi èstà ben clar i ho deixen ben clar
cada pic que poden, que l’ITS s’ha de conservar, qui no ho té clar és el Partit
Popular. Per tant, se li ha de poder dir a la cara, malgrat que no li agradi.

La Sra. Soler manifesta que l’únic que desitja i espera és que els Closos de Can
Gaià puguin rebre 1 milió d’euros, que és l’objecte de la moció i que, per tant,
el  compromís d’aquest Consistori  sigui  quin sigui  el color polític,  com s’ha
demostrat durant els 20 anys darrers, es faci feina perquè els Closos siguin un
vertader jaciment arqueológic on es puguin rebre visites, es pugui ampliar,
etc.
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El batle explica que creu que aquesta moció és molt clara. És tan senzill com
que, ens agradi o no ens agradi, la idea del concert, no va ser encertada. La
molèstia del col·lectiu que defensa els Closos, al qual va pesar molt aquesta
pèrdua, l’honra per la gran estimació que tenen als closos. Els tornarà a tocar
el mateix, els tornarà a tocar que els prometin que tothom continua estimant
els Closos, que continuaran lluitant pels Closos i serà cert, però de tenir un
projecte real a haver de tornar a viure esperant que ens toqui, hi ha molta
diferència. Per tant, com a Consistori, com a Ajuntament, com a municipi, ens
toca pitjar i comprometre’ns i fer veure que estam compromesos, perquè és la
única cosa que poden fer quan els han dit que ara els toca tornar a esperar. És
així de senzill.

9.3 Votació

Se sotmet la proposta a votació i, per unanimitat, s’acorda:

1.  L’Ajuntament de Felanitx  s’adhereix al  manifest  i  petició  feta des del
Projecte  Closos,  Associació  Amics  dels  Closos  i  la  Plataforma  Ciutadana
Salvem Portocolom.

2. L’Ajuntament de Felanitx traslladarà aquesta petició al Govern de les Illes
Balears demanant que es recuperi  el finançament, a càrrec de l’ITS, del
projecte de creació del Parc prehistòric dels Closos de Can Gaià i/o a càrrec
dels Fons Next Generation UE, a fi  de retornar la partida pressupostària
necessària per fer realitat el projecte Closos.

3.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  seguir  fent  feina  per  a  la
conservació, restauració i posada en valor del jaciment Closos de Can Gaià
amb recursos propis.

En aquests moments, el batle anuncia un recés de 5 minuts, transcorreguts els
quals, es reprèn la sessió.

10.  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL

10.1.1 Moció del Bloc per Felanitx per instar el Consell de Mallorca a
expropiar el Castell de Santueri

A continuació, es veu la moció del Bloc per Felanitx per instar el Consell de
Mallorca a expropiar el Castell de Santueri, que es transcriu a continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS:

El  castell  de  Santueri  és  un  dels  tres  castells  roquers  de  Mallorca  i  està
catalogat com a BIC (Bé d’Interès Cultural) des del 30 de novembre de 1993
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pel  Consell  de  Mallorca,  degut  als  seus  valors  històrics,  patrimonials  i
paisatgístics.

Amb una presència humana documentada des de l’època de la prehistòria, al
llarg dels segles Santueri ha tingut un paper rellevant en alguns episodis de
caràcter bèl·lic de la nostra història; la Conquesta de Mallorca (1229) o durant
la Germania (1521-1523) com a punt de resistència i d’oposició al moviment
agermanat. L’any 1811 va passar a mans d’un particular i, fins a dia d’avui, ha
anat canviant de propietaris i ha entrat en un procés de degradació i deixadesa
quasi irreversible.

Fa  uns  anys,  es  va  demanar  a  la  propietat  actual  que  aquest  important
element  patrimonial  havia  de  romandre  obert  al  públic  i  mantenir  unes
mínimes garanties de conservació i difusió que no s’estan complint. Tot i que la
propietat va dur a terme una sèrie d’actuacions de conservació de dubtós rigor
patrimonial, des de 2019 el castell ha estat tancat de nou al públic i no s’hi ha
tornat  dur  a  terme  cap  tasca  de  conservació  o  millora  en  la  instal·lació.
Aquesta deixadesa provoca la constant degradació del castell, así com del seu
entorn.

Vist que la propietat ha tingut tant les oportunitats, com el temps suficient per
dur a terme un pla de conservació i que Santueri de cada vegada està més
degradat, el Bloc per Felanitx insta el Consell de Mallorca a expropiar el castell
de Santueri, ja que és un bé patrimonial d’interès cultural que pertany a tots
els felanitxers i felanitxeres, així com també a tots els habitants de Mallorca i
que, a dia d’avui, ningú no en pot gaudir.

Aquesta expropiació convertiria el castell en un bé públic, donaria visibilitat a
una part amb molt de potencial de nostre municipi i esdevindria un motiu més
per  visitar  Felanitx.  A  més,  podria  permetre  que  s’incorporés  com  a
complement educatiu als instituts i a les escoles, per tal que tothom pugui
conèixer la història del castell i del municipi, així com també contemplar el que
en el passat va ser un important emplaçament defensiu situat a la serra de
Llevant i, específicament, a Felanitx.

Per tot això, el Bloc per Felanitx proposa al Ple de l’Ajuntament de Felanitx que
s’aprovi el següent acord:

Instar  el  Consell  de  Mallorca  a  expropiar  el  castell  de  Santueri,  degut  a
l’incompliment reiterat de l’actual propietat amb el que li correspon, d’acord
amb la categoria patrimonial que té aquest bé.»

10.1.2 Debat

El Sr. Juan Diego Vidal està totalment d’acord. Diu que és evident que hi ha
hagut una degradació, una manca d’ús, no és fàcil anar a visitar el castell. De
fet, ja fa dos anys que està tancat i troben que, efectivament és un bé de tots
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els felanitxers, dels mallorquins i de la Humanitat en general. La història és de
tots i s’ha de defensar. Si, a més de defensar-la, se li pot donar un ús i, fins i
tot un rendiment, millor que millor.

El Sr. Francisco Duarte manifesta que el seu grup també considera aquesta
moció encertada. És cert que, des de l’inici de la pandèmia, les actuacions que
es  duien  a  terme per  mantenir  i  consolidar  les  estructures,  s’han  aturat.
Tampoc no s’estan complint els requisits per part dels que tenen un element
BIC. També és cert que l’any 2010 Bloc i PSOE varen presentar aquí una
moció conjunta,  que es va aprovar per unanimitat,  on es demanava a la
institució competent en matèria de patrimoni històric, que en aquest cas era el
Consell de Mallorca, l’inici del procés d’expropiació del castell de Santueri de
Felanitx. Aquest procés es va obrir i es varen aconseguir els doblers provinents
de Madrid, de les inversions estatutàries pendents; 700.000 € corresponien a
l’expropiació, i la resta eren per a la restauració, però l’any 2011, amb el canvi
de govern, l’executiva del Consell va considerar replantejar l’expropiació i es
va  tancar  un  acord  amb  la  propietat  per  cercar  una  via  alternativa  a
l’expropiació.  En  aquells  moments,  la  propietat  va  iniciar  unes  obres  de
millora, però també va deixar pel camí unes tasques que no es varen realitzar.
Tot agreujat, efectivament, per la crisi de la Covid, que ha provocat que això
estigui aturat fins a dia d’avui. El castell és una part molt sentida de tots els
felanitxers, perquè tots ens sentim part d’ell. La moció està ben estructurada,
però  hi  hauria  d’haver  algun  acord,  o  fer  una  petita  esmena  perquè
l’Ajuntament també iniciï la seva part de fer el seguiment que s’està incomplint
el BIC, perquè, al final, és un treball conjunt que fa el Consell de Mallorca, en
aquest cas la Direcció General del Patrimoni, i l’Ajuntament del municipi on hi
ha el BIC. Si volen fer una proposta on l’Ajuntament adquireixi el compromís
de prendre la iniciativa, a més de votar-hi a favor, també ho agrairien.

El batle, en representació de l’equip de govern, manifesta que saben el valor
que té el castell per als felanitxers, que hauria de tenir per als mallorquins i
que hauria de tenir per als interessats en la cultura i la història de Mallorca,
però en lloc d’anar directament a l’expropiació, són partidaris de modificar
aquesta moció en el sentit  d’instar el Consell  de Mallorca que faci  complir
l’incompliment reiterat de l’actual propietat del que correspon d’acord amb la
categoria patrimonial que té aquest bé i afegir un segon punt per, en cas
d’incompliment,  instar  el  Consell  de  Mallorca  que  iniciï  un  expedient
d’adquisició.  Potser  en  aquell  moment  s’arribàs  a  un  acord,  peró  ara  la
propietat ha manifestat que ells mateixos veuen que aquest bé ha d’acabar
com a públic.  Per tant,  abans d’iniciar un expedient d’expropiació,  que és
complicat i llarg, instaria que es fes una negociació amb els propietaris per
adquirir  el  castell.  Aquesta  és  la  proposta  de  l’equip  de  govern.  Diu  que
sempre seran a temps a l’expropiació i creu que ara val la pena instar a agafar
un camí més fàcil, que és dir als propietaris que si en són venedors, el Consell
n’és comprador. Si aquest camí no anàs bé, ja agafarien l’altre.

La Sra. Maria Mesquida valora les aportacions de cada grup, diu que és cert
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que ja han arribat a un punt on les línies són molt fines.
Quant a la proposta de l’equip de govern, tenen raó, veu cap on van, però li
sap greu, no poden canviar aquest acord. Des dels anys 90 el castell és de la
mateixa família, des del 93 és BIC; per tant, troben que ja hi ha hagut temps
suficient, ja per asseure’s, ja per posar, d’alguna manera, fil a l’agulla. Per
tant, no accepten l’esmena.
En el cas de la del PSOE, sí que estaria bé, però, bàsicament, per una qüestió
de lògica. És a dir, com que és un element que està dins el nostre municipi,
l’Ajuntament, sí o sí, n’ha de dur un seguiment. Per tant, l’acceptarien.
Torna a dir que troba que sí que és ver el que diu l’equip de govern, però ja hi
ha hagut molt de temps per fer un pla director, reunir-se, etc, perquè des dels
anys 90 els propietaris són els mateixos i ja han passat molts d’anys.

El batle diu que el plantejament de l’equip de govern és senzill, però respecta
que el Bloc no vulgui canviar o corregir la seva moció. Ara bé, demana, si la
propietat  diu  que  vol  vendre,  què  li  han  de  dir,  idò  nosaltres  no  volem
comprar, volem expropiar. Si tengués un no de la propietat damunt la taula,
votaria a favor de la proposta del Bloc, però tenint constància d’oferiments de
venda, pensa que han d’anar a cercar un acord. Per tant, amb tot el respecte,
no votaran a favor de la moció.

El Sr. Duarte explica que el seu grup ha proposat reformular un poc el punt,
perquè quedi una mica més clar. 
Quant a la proposta de l’equip de govern de parlar amb la propietat, tenen un
antecedent recent, que és un intent de compra del Sindicat l’any 2012, que
estava valorat  en 4 milions d’euros,  que s’havien de pagar de les arques
municipals.  Al  final,  mitjançant  una  expropiació  amb  els  fons  estatutaris,
precisament de la no execució de la compra del castell de Santueri, varen
poder demanar un canvi de destí a Indústria i el varen poder comprar, per
menys de la  meitat  del  que s’havia  estimat  des de l’Ajuntament.  L’òrgan
competent en Patrimoni és el Consell de Mallorca. Està clar, com ha dit la Sra.
Maria Mesquida, que el compliment del BIC no s’ha efectuat i  la propietat
també pot demanar al Consell que se’ls expropiï. Però el Consell de Mallorca no
negocia el preu, paga el preu que correspon segons les valoracions.

El batle es manté amb el mateix, si l’acord de compra no es correspon amb un
preu raonable, benvingut sigui un expedient d’expropiació.

La Sra. Maria Vidal no fa referència a la present moció, sinó que avui se’n
tornen dur 4 d’urgència. Potser n’hi ha alguna més rellevant que l’altra, però
s’haguessin pogut presentar abans pel registre. Per això, no votarà a favor de
la urgència, sí del contingut.

10.1.3 Votació de la urgència

Se sotmet a votació la urgència de la moció i és aprovada per 15 vots a favor
(6 del Partit Popular, 3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Bloc per
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Felanitx-APIB,  2 del  Pi-Proposta per  les Illes,  1 del  regidor no adscrit  i  1
d’Unides Podem) i 1 en contra (de Vox-Baleares).

10.1.4 Votació del fons de la moció

A continuació, se sotmet a votació la moció, amb la introducció de l’esmena
proposada pel Sr. Duarte, i s’obtenen 7 vots a favor (3 del Partit Socialista de
les Illes Balears, 2 del Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-
Baleares) i 9 abstencions (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1
del regidor no adscrit).

En conseqüència, per majoria de vots a favor, s’acorda:

1. Instar el Consell de Mallorca a expropiar el castell de Santueri, degut a
l’incompliment reiterat de l’actual propietat amb el que li correspon, d’acord
amb la categoria patrimonial que té aquest bé.
2. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a fer el seguiment del compliment
d’allò que comporta aquest tipus de bé patrimonial, amb la declaració de Bé
d’Interès Cultural, i vetllar pel patrimoni municipal.

10.2.1  Moció  del  Partit  Popular  per  exigir  al  president  del  Govern
d’Espanya el cessament immediat del ministre de Consum pels seus
atacs a la ramaderia i al sector de la carn espanyol

Seguidament, es veu la moció del Partit Popular per exigir al president del
Govern d’Espanya el cessament immediat del ministre de Consum pels seus
atacs  a  la  ramaderia  i  al  sector  de  la  carn  espanyol,  que  es  transcriu  a
continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Segons l'informe Anual de la Indústria Alimentària Espanyola Període 2020-
2021,  publicat pel Ministeri d'Agricultura,  Pesca i Alimentació,  la indústria
càrnia és la tercera quant a nombre d'empreses que ho integren: 3.641
empreses,  l’11,9%  del total d'empreses que conformen la indústria
alimentària espanyola.

Referent a això,  s’ha d’indicar que,  segons el referit informe publicat pel
Govern d'Espanya,  el 67%  d'aquestes empreses tenen menys de 10
treballadors (i el 92,7% no arriba als 50 empleats). 

És a dir, aquesta indústria està formada bàsicament per petites explotacions
ramaderes de tipus familiar, que ajuden a crear ocupació i riquesa i, el més
important, a fixar població en el món rural.
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En 2020  aquest sector va aportar gairebé 9.000  milions d’euros
d'exportacions a la balança comercial d'Espanya,  contribuint a reduir el
tradicional dèficit comercial del nostre país. 

Si parlam d'eficiència, sostenibilitat i respecte al medi ambient i al benestar
animal,  la producció ramadera de carn representa únicament el 5,8%  del
total d'emissions de gasos d'efecte hivernacle a nivell mundial;  el 80% de
les quals es produeixen en països en vies de desenvolupament.

Com a prova que la indústria càrnia espanyola està fermament compromesa
en la defensa del benestar animal, l'Associació Nacional d'Indústries de la
Carn d'Espanya (ANICE) -la majoritària en el sector-  va adoptar en 2019
l'acord d'instal·lar càmeres de videovigilància en escorxadors,  a fi de
supervisar el correcte compliment de les condicions de benestar animal en
els establiments de sacrifici.

Aquest acord es va traduir en una sol·licitud formal,  l'octubre de 2019,  a
l'Agència Espanyola de Seguretat Alimentària i Nutrició (AESAN),  per al
desenvolupament de la legislació corresponent.

A més,  aquest sector compleix amb tota la regulació relativa al benestar
animal i seguretat i qualitat alimentària elaborada pel Ministeri
d'Agricultura,  Pesca i Alimentació,  el competent en la matèria i que
transposa les directives que sobre aquests aspectes s'elaboren a la Unió
Europea.

Davant  aquestes dades,  Alberto Garzón,  ministre de Consum del Regne
d'Espanya no ha dubtat a afirmar,  en una entrevista concedida al periòdic
britànic The Guardian,  que Espanya exportava carn de mala qualitat
procedent d'animals maltractats.

Unes declaracions que, com hem pogut veure revisant les dades publicades
pel propi govern,  són rotundament falses i demostren, o la profunda
ignorància d'aquest membre del gabinet, o el seu abismal sectarisme, o
totes dues coses alhora. 

En tot cas,  no és la primera vegada que Alberto Garzón ataca una de les
indústries alimentàries més importants del nostre país i desprestigia un
sector que fa anys que s’adapta als nous estàndards de sostenibilitat
ambientals,  benestar animal i qualitat alimentària,  que dona treball a
centenars de milers d'espanyols i que és una eina fonamental per lluitar
contra la despoblació.

No és la primera vegada ni és l'únic sector productiu espanyol atacat pel
ministre de Consum, ja són moltes les ocasions i els sectors que han estat
centre de les crítiques i atacs per part d'un ministre la missió del qual és
secundar-los i, si observa marge de millora, posar en marxes mesurades,
des del seu departament o conjuntament amb altres ministeris.
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Per tot el que s'ha exposat,  el grup municipal Popular a l'Ajuntament,
presenta, per a la seva aprovació al Ple, els següents, 

ACORDS

PRIMER.  – L’Ajuntament de Felanitx  exigeix al president del Govern la
rectificació immediata de les declaracions realitzades pel ministre de
Consum i el seu  cessament, pels seus reiterats atacs a un dels sectors
productius més puixants del nostre país,  el de la carn,  que fa anys que
millora els seus processos per garantir la més alta qualitat alimentària i el
benestar animal. 

SEGON. - L’Ajuntament de Felanitx exigeix al ministre d'Agricultura, Pesca i
Alimentació, competent en la matèria, que, amb les dades de què disposa,
desmenteixi immediatament les afirmacions del seu company de gabinet i
posi en marxa una campanya nacional i internacional de defensa i suport al
sector ramader de la carn i les mesures necessàries perquè aquest sector
avanci en sostenibilitat.

TERCER.–  L’Ajuntament de Felanitx reconeix la gran feina realitzada pels
milers de ramaders espanyols,  així com dels veterinaris i enginyers
agrònoms, per fer que el sector ramader de la carn s'adaptés a les noves
exigències,  reguladores i socials,  en matèria mediambiental,  de benestar
animal i qualitat i seguretat alimentària aconseguint els màxims estàndards
de qualitat en aquestes matèries.»

10.2.2 Votació de la urgència

Se sotmet a votació la urgència de la moció, i s’aprova per majoria de 9 vots a
favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi i 1 del regidor no adscrit) i 7 en contra (3
del  Partit  Socialista  de  les  Illes  Balears,  2  del  Bloc  per  Felanitx-APIB,  1
d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares). 

10.2.3 Debat

La  Sra.  Vidal  comenta  que  no  sap  si  la  moció  es  refereix  a  la  darrera
intervenció del ministre, de dia 4 de gener, o a la de dia 7 de juliol, que ja
instava els espanyols a menjar manco carn, per les altes emissions. Afirma
que això no ve d’ara i que brilla per la seva absència la bona labor d’aquest
senyor com a ministre. Diu que tampoc no sap si la conclusió d’aquesta moció
l’han pres abans d’estar d’acord o d’adherir-se a l’Agenda 2030 o després,
perquè si el PP estava d’acord amb l’Agenda 2030, també estan d’acord amb el
que ha dit aquest ministre. Per tant, no ho acaben d’entendre. Tampoc no
entenen  com pot  ser  que  avui  duguin  aquesta  moció  al  Ple,  quan  tenen
diputats  suficients  per  defensar-la  on toca,  que és en el  Congrés,  i  no a
l’Ajuntament de Felanitx. Vox també va fer una moció en relació a aquestes
declaracions i estan totalment en contra de qualsevol membre que ataqui un
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sector  tan  important  com  és  el  que  dona  menjar  a  milers  i  milions  de
persones. Per tant, avança que el seu vot serà en contra.

El Sr. Juan Diego Vidal demana als presents si han llegit les declaracions de
l’entrevista que va fer el Sr. Garzón a The Guardian, perquè en cap moment
no va dir que Espanya aporti carn de mala qualitat. El que va dir és que les
macrogranges exporten carn de mala qualitat, amb competència deslleial a les
explotacions extensives, que són més ecològiques; que és el que el seu grup
defensa. Diu que si les macrogranges són espanyoles o no, és indiferent, és el
procés  productiu  el  que  genera  aquestes  conseqüències,  a  més  de  la
contaminació de l’aigua, etc; i el seu modus operandi és anar a un poble rural
amb pocs habitants i hi munten una macrogranja, exploten els recursos del
poble i els beneficis que hi deixen són mínims.
Quant a les declaracions sobre consumir menys carn, per això hi ha grans
organismes, com la OMS, que donen suport a aquestes declaracions. Hi ha
consells científics, perquè, al final, som molts humans i el consum de carn,
sobretot de vedella, té un gran impacte quant a recursos hidrològics. Si volen
seguir  anant  en  contra  del  consell  científic,  hi  poden  anar,  però  el  canvi
climàtic avança. S’han fet enquestes a l’Estat espanyol i un 66% de la població
està d’acord en reduir el consum de carn, per factors ecològics. El tema és que
reduir el consum de carn no vol dir anar en contra de la seva producció, sinó
passar a un consum de qualitat. Al final, és el mateix que s’ha de fer amb el
turisme.

El Sr. Pau Massutí, amb paraules clares, troba que és una bajanada dur la
moció aquí, sobretot per unes paraules tretes fora de context, perquè, com ha
explicat el Sr. Vidal, les declaracions no deien res del que surt «a bombo y
platillo» a tots els mitjans de comunicació espanyols. Si han llegit l’article de
The Guardian, no deia res de tot això, el Sr. Vidal ho ha explicat molt bé. I sí,
si es redueix el consum de carn, es redueixen les emissions de gas d’efecte
hivernacle que produeix  produir tanta carn; és així, produir carn té un efecte
molt  important damunt el  medi  ambient.  L’única cosa que ha demanat el
senyor ministre és una reducció i també ha posat èmfasi que Espanya exporta
una carn de molt bona qualitat feta a granges de producció extensiva, que són
molt més sostenibles que la carn que es produeix de manera industrial a les
macrogranges, que, a més, tenen un impacte ambiental importantíssim, amb
una carn, que l’article no diu que és de mala qualitat, diu que és de més baixa
qualitat que la de les granges de producció extensiva.

La  Sra.  Gracia  González  comenta  que  el  seu  grup  votarà  en  contra  del
plantejament de la moció. Que creu que l’explicació que ha donat el regidor de
Podem, Sr. Vidal, ha estat bastant clara de la diferència que hi ha entre una
granja de producció extensiva i una macrogranja. Que fan seves les paraules
de l’explicació del regidor del Bloc, Sr. Massutí, però volen explicar per què
estan en contra d’aquesta moció. Diu que estan en contra de la moció perquè
no  volen  ser  col·laboradors  de  cap  campanya  electoral  aliena  a  aquesta
comunitat autònoma. Segueix dient que tampoc no estan d’acord en donar
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suport i publicitat a la manipulació de les paraules del ministre, que, en els
temps que corren, solen ser molt habituals. Saben que el Partit Popular no els
voldrà escoltar i, molt manco, no faran cas al que els companys regidors han
explicat,  ni  al  que  ara  ella  vol  plantejar.  Probablement  aquesta  moció
s’aprovarà, però serà únicament amb els seus vots i els dels seus aliats. Com
ja han fet els companys dels altres grups municipals, aprofitarà l’oportunitat
que dona al  Ple  per  aclarir  aquestes  declaracions  que el  ministre  ja  s’ha
encarregat d’aclarir, però que el seu grup també vol deixar clares. El primer
que s’han de plantejar és que les declaracions del ministre han anat dirigides
únicament i exclusivament a donar valor a les petites granges productores de
bona qualitat que hi ha a Espanya, a la producció que s’hi fa i, com bé ha dit el
Sr. Massutí, en relació a la carn que es produeix de forma industrial a les
macrogranges, suposa un producte de pitjor qualitat que el producte que es
pot fer a les granges més petites. Li agradaria que els membres PP, que s’han
preparat tan bé aquesta moció, que l’han explicada tan bé, que l’han estudiada
tan bé i que tenen tantes dades, informassin de quantes macrogranges hi ha a
les Balears, que és el lloc que ens afecta a nosaltres i, més concretament,
quantes  macrogranges  tenim  en  el  municipi  de  Felanitx,  perquè  no  hem
d’oblidar que som a l’Ajuntament de Felanitx i que aquesta discussió, com ja
s’ha dit aquí, té altres àmbits, als quals a algun dels presents li agradaria ser-
hi, però que, a dia d’avui, són on són. Diu que donarà una dada molt senzilla, i
és  que  les  macrogranges  que  hi  ha  a  Balears  són  zero;  per  tant,  les
macrogranges que hi ha a Felanitx, són zero. De fet, tenim una cooperativa de
producció càrnia pròpia del nostre municipi, que, si fos cert, no creu que els
afectassin, de cap de les maneres, les manifestacions que hagués pogut fer el
ministre en aquest sentit. Al cap i a la fi, el que els regidors, com a bons
felanitxers, han de defensar és la nostra terra, el nostre poble i  el nostre
Ajuntament.  A  més  de  tot  això,  s’ha  de  tenir  en  compte  que,  des  de
Brussel·les,  es  va  denunciar  Espanya,  precisament  per  la  qüestió  de
l’existència  de  macrogranges,és  bastant  habitual  a  zones  com Astúries,  a
determinades zones de Castella-Lleó, on, casualment, a dia d’avui, està en
campanya electoral. Torna a l’inici de la seva intervenció i torna a dir que el
seu grup no serà col·laborador d’una campanya electoral malintencionada, en
la qual s’ha fet un mal ús de les paraules del ministre; sense contar-ho tot,
com sempre; només contant el que interessava contar i intentant treure un
rèdit polític d’una cosa que no és així. Per tant, entenen que s’ha de reconèixer
la tasca dels ramaders. Conclou dient que el que no ha de fer el Partit Popular
és voler despistar i fer renou sobre determinats temes que, entenen, no els
donaran cap rèdit polític.

Intervé a continuació la Sra. Catalina Soler, i diu a la Sra. González que no
importa que faci més preguntes, perquè les fa i les contesta ella mateixa.
Diu que a aquesta plenària és important posar de manifest, de cada vegada
més, l’enteniment que hi pugui haver entre partits com Vox i PSOE; això sí que
queda constatat plenària rere plenària, i al seu grup li va bé.
L’altre tema important és que només es pot parlar d’aquí quan interessa. El Sr.
Duarte, a un punt anterior, no fa molt, ha parlat del Sr. Casado a una fira de
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turisme.

El Sr. Duarte replica que la Sra. Soler ha parlat del Sr. Santos.

Continua la Sra. Soler que ella diu d’on parlen i d’on ve i, si presenten aquesta
moció, és perquè aquí tenim pagesos, a Felanitx, que els han fet arribar la
seva preocupació, i l’han demostrada. Es demostra que, segons quan, els de
l’oposició  tenen  contacte  amb la  societat  i  segons  quan  no  els  interessa,
potser. Repeteix que si han fet la moció és per traslladar una preocupació i per
dir a aquesta persona, que ocupa un càrrec molt important, que és ministre,
que les seves declaracions no han estat ni les correctes, ni les adequades. La
recomanació de no menjar carn ve d’Europa, està molt bé; però comença a ser
hora que aquest govern que ens governa a Espanya, ens doni un poc de
llibertat, que no ens en dona per a res; fins i tot ens volen fer els comptes del
que  menjam.  Repeteix  que  cadascú  sigui  una  mica  lliure.  Que  aquestes
declaracions  els  faci  un  Ajuntament  com Felanitx,  perjudicarà  els  nostres
pagesos de Felanitx; però que les faci tot un senyor ministre i que digui que la
carn que s’exporta d’Espanya, perquè està criada a macrogranges, és de mala
qualitat,  primer,  demostra  la  seva incapacitat;  segon,  la  seva ineptitud;  i
tercer,  el  que  ha  de  fer  és  controlar  aquesta  qualitat,  no  fer  aquestes
declaracions i  quedar  tan  tranquil,  perquè la  responsabilitat  de la  qualitat
d’aquesta  carn  que  exportam,  també és  del  govern.  Per  tant,  poca  feina
demostren.  Agraeixen  moltíssim  totes  les  explicacions  i,  en  tornar-hi,  no
importarà ni explicar la moció, perquè la Sr. González demana i contesta i han
quedat claríssimes les seves preguntes i les seves contestes; la Sra. González
mateixa s’ha entès; la Sra. Soler s’ha perdut per la meitat.

El batle pren la paraula i el Sr. Duarte demana intervenir. El batle considera
que està bé així, i decideix que intervendrà ell, tancarà i acabaran.

La Sra. Damiana Massutí diu al Sr. Duarte que s’agenolli.

El batle es dirigeix al Sr. Duarte i li manifesta que ara ha d’entendre per què
no.

La Sra. Massutí diu al batle que esperi, que s’hi posarà ella de genolls. Demana
al batle que no faci parts i quarts, que tracti els regidors com Déu mana, sense
parts i quarts.

El batle manifesta al Sr. Duarte que li sap greu, però ara val més tancar el
tema.

La Sra. Massutí replica que els regidors que parlen en veu baixa, que tenguin
el valor de xerrar com xerra ella.

El batle demana a la Sra. Massutí que faci el favor de respectar els torns de
paraula, que avui quasi ho ha aconseguit. Que demani la paraula, com fa la
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resta, i podrà intervenir.

La Sra. Massutí diu que han d’interrompre, perquè no els deixa xerrar. Que el
batle fa parts i quarts; cada plenària fa el mateix. Repeteix que fa parts i
quarts. Si volen que sigui respectuosa, com a l’equip de govern li agradaria, el
que han de fer és pagar-li l’escola d’educació.

El batle contesta que no, que això li havien d’haver pagat quan era més petita;
que ara ja no sap si té «arreglo».

La  Sra.  Massutí  contesta  que el  seu  pare  i  la  seva  mare  li  varen  donar
l’educació que té. Cosa diferent és que al batle li agradi.

El batle crida a l’ordre la Sra. Massutí perquè guardi respecte a la Sala.

La Sra. Massutí contesta al batle dient que no li dirà com l’han criada o com
l’han deixada de criar.

El  batle  torna  a  cridar  a  l’ordre  la  Sra.  Massutí  perquè  respecti  el  torn
d’intervenció.

La Sra. Massutí replica que el batle no li falti al respecte.

El Sr. Duarte diu al batle que només li ha demanat per intervenir.

El batle li contesta que li sap molt de greu, perquè probablement tenia la raó.

El Sr. Duarte torna a dir que  ha demanat la paraula, els companys del batle li
han dit que no li donàs, i el batle li ha dit que no. Ja està, només volia que
consti això, que el batle estava disposat a donar-li la paraula, però per la
intervenció dels seus companys, no ho ha fet.

El batle replica que està disposat a donar la paraula a tothom d’aquesta Sala
que tengui respecte, encara que xerri vuit hores. El que no tolera són aquestes
faltes de respecte, no provocades, que han de patir sistemàticament.

El Sr. Duarte diu que  ho comparteix, però, que com ja li va dir una vegada, la
serra ha d’anar i venir.

El batle diu al Sr. Duarte que té la suficient inteligència com per, en el moment
que vulgui, consideri reprendre o reopinar, en torn de preguntes, del que sigui
i quan sigui.

El Sr. Duarte afirma que això és el que ha fet, però el batle no li ha donat la
paraula.

El batle explica que cada grup ha fet una exposició, n’han parlat i han tancat el
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punt. Que creu que no era necessari tornar-hi. Tot i així, si ho hagués volgut
fer, el Sr. Duarte té prou habilitats com per haver-ho fet. El que no treu cap
enlloc és haver de fer aquestes repuntades.

El Sr. Duarte manifesta que si repassen les plenàries, creu que apuntarien més
cap a una altra banda les repuntades.

Finalment, el batle explica que, sigui amb raó, sense raó, sigui o no d’àmbit
municipal la moció, el problema és que les declaracions no són encertades, des
del seu punt de vista. Pot entendre el matís que li dona el Sr. Vidal, però el
problema és que no tothom fa la lectura mil·limètrica del que diu un ministre;
la lectura, ens agradi o no, es fa de forma molt més ràpida i queda que el
ministre ha dit que la carn d’Espanya no és de bona qualitat. Hi votarà a favor
per  una  preocupació  per  la  carn  de  Mallorca,  la  dels  nostres  productors.
Aquestes  declaracions  són  matisables,  es  poden discutir,  es  poden  tornar
enrere, es poden demanar disculpes, però perilla l’amo en Toni, que té 50
ovelles, que ja no sap què els ha de fer, perquè només li queda colgar-les dins
el seu quarto, perquè estiguin més bé, perquè cada vegada que la Conselleria
augmenta el benestar animal, aquest pobre home ja no sap com ho ha de fer,
literalment; perquè du un registre des que neix el bé, fins que es mor i el
sancionen si no ho compleix. Cap defensa ni una a la indústria que castiga els
animals, cap defensa ni una a la indústria que no respecta les normes de
benestar  animal,  ni  les  normes  sanitàries,  però  molt  d’esment,  perquè
aquestes  intervencions  acaben  tenint  com a  conseqüències  que  un  pobre
home, que no té res a veure amb aquest tipus d’indústria, ni amb res de tot
això, ho passi malament.
Afegeix que necessita pensar que hi ha gent de la indústrìa càrnia de volum de
grans dimensions a Espanya que estima el que fa i que no mereix que el posin
dins el sac.
Diu que el tema és molt senzill, aquí hi havia la carn i els problemes que
donarem a la carn; el Pi vota en aquest sentit.

10.2.4 Votació del fons de la moció

Havent finalitzat les intervencions, se sotmet la moció a votació i s’obtenen 9
vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor
no adscrit) i 7 en contra (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Bloc
per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares). 

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

PRIMER.  – L’Ajuntament de Felanitx  exigeix al president del Govern la
rectificació immediata de les declaracions realitzades pel ministre de
Consum i el seu  cessament, pels seus reiterats atacs a un dels sectors
productius més puixants del nostre país,  el de la carn,  que fa anys que
millora els seus processos per garantir la més alta qualitat alimentària i el
benestar animal. 
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SEGON. - L’Ajuntament de Felanitx exigeix al ministre d'Agricultura, Pesca i
Alimentació, competent en la matèria, que, amb les dades de què disposa,
desmenteixi immediatament les afirmacions del seu company de gabinet i
posi en marxa una campanya nacional i internacional de defensa i suport al
sector ramader de la carn i les mesures necessàries perquè aquest sector
avanci en sostenibilitat.

TERCER.–  L’Ajuntament de  Felanitx  reconeix la gran feina realitzada pels
milers de ramaders espanyols, així com dels veterinaris i enginyers agrònoms,
per fer que el sector ramader de la carn s'adaptés a les noves exigències,
reguladores i socials, en matèria mediambiental, de benestar animal i qualitat
i seguretat alimentària aconseguint els màxims estàndards de qualitat en
aquestes matèries.

10.3.1 Moció del grup municipal Bloc per Felanitx-APIB per a l’adhesió
a l’encesa 2022 de torres, talaies i  talaiots de la Mediterrània pels
drets humans

Acte seguit, es veu la moció del grup municipal Bloc per Felanitx-APIB per a
l’adhesió a l’encesa 2022 de torres, talaies i talaiots de la Mediterrània pels
drets humans, que es transcriu a continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS  

L’encesa de torres, talaies i alaiots de la Mediterrània pels drets humans ja
s’ha convertit amb una tradició al mes de gener. Organitzada des del 2017
per la Societat Balear de Matemàtiques i l’IES Marratxí i ara pel Consell de
Mallorca,  aquesta  encesa  és  una  demanda  pels  drets  humans  de  totes
aquelles  persones  que  intenten  travessar  la  mar  Mediterrània  per
aconseguir  una  vida  i  futur  millor.  També és  un record  del  sistema  de
defensa de Mallorca i de tot el patrimoni que hi estava implicat. El manifest
que es llegirà  dia 15 de gener enguany està escrit per na Maria del Mar
Bonet. 

MANIFEST: QUE LES CANÇONS SIGUIN COM FLAMES

Voldria  cantar  en  nom d’aquelles  dones  que moren  en  mans  dels  seus
torturadors i en el seu dolor no troben ningú que les defensi.

“Tu cercaves una flor i vares trobar un fruit.
Cercaves una font i vares trobar un riu.
Volies una dona i trobares una persona…

i et sents desenganyat!”
(Edith Södergran)

Voldria cantar en nom de tantes persones que moren ofegades en el mar,
que s’ha convertit en un cementiri marí. I per aquells que arrisquen la seva
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vida per ajudar-los, davant la vergonyosa posició dels governs europeus.
“Importa tenir les mans ben obertes,
i ajudar qui ve fugint de la guerra,

fugint del dolor i de la pobresa”
(Joana Raspall)

Voldria cantar en nom dels que varen morir durant la repressió franquista,
defensant la terra. Pels que lluitaren contra la dictadura i els que lluiten
contra els qui volen continuar oprimint el poble, la seva llengua i cultura
catalanes, i els drets humans.

“Què volen aquesta gent
que truquen de matinada?”

Que les cançons siguin com les flames de les alimares i il·luminin els camins
per terra, mar i aire, fent de la nostra vida un cant a la llibertat i el coratge.
Que no s’apaguin mai i ens ajudin a trobar elscamins per la pau.

“Massa sang hi ha en les venes, per donar-la al sol i a l'aire,
massa vida hi ha en la terra per les vinyes i els sembrats,

que el glatir de melangia i la plàcida enyorança
no s'han fet pels pins indòmits ni pels vents descabellats!
Que els pins volen terra lliure i els vents criden: llibertat!”

(Fragment de “Salve” de Miquel de Palol - Ramon Muntaner)

Voldria cantar en nom de la nostra Serra de Tramuntana perquè la deixin
viure en pau, i pels que l’ajuden cuidant els seus boscos, els seus animals i
el mar.
Voldria cantar pels metges, cuidadors i científics que lluiten per ajudar en
contra d’aquesta pandèmia. Cantar pels que entenen que si no cuidem el
planeta no deixaran de venir els desastres.
Fragment de la Sibil·la:

“Gran foc del cel davallarà
mar, fonts i rius, tot cremarà.
Los peixos donaran gran crit

perdent son natural delit.
El sol perdrà la claretat,

mostrant-se fosc i alterat;
la lluna no darà claror

i tot lo món serà tristor”
Cantant la  Sibil·la  interpreto els  seus missatges i  les seves profecies:  a
mida que ajudem a malmetre la natura i tots els seus éssers vius tenim
més a prop el final de la terra.

Gener de 2022

Maria del Mar Bonet



 
Ajuntament de Felanitx

A l’encesa d’aquest any, a part de les torres, talaies i talaiots de Mallorca,
també s’hi sumaran d’altres de Menorca, Catalunya, València i Andalusia.
Perquè  la  defensa  dels  drets  humans  travessa  la  mar  i  molt  més,  és
necessari que ens hi sumem com més millor. Felanitx no és aliè a aquesta
encesa i, com a municipi costaner, comptarà amb tres punts d’encesa: un a
Portocolom i dos a Sant Salvador. D’aquests punts en tenen cura voluntaris
ajudats per Protecció Civil de Felanitx i els Bombers de Mallorca. 

Per tot això, el Bloc per Felanitx proposa al Ple de l'Ajuntament de Felanitx
que s'aprovi el següent 

A C O R D

1. L’Ajuntament de Felanitx s’adhereix a l’encesa 2022 de torres, talaies
i talaiots de la Mediterrània pels drets humans.»

10.3.2 Votació de la urgència de la moció

Se sotmet a votació la urgència de la moció i és aprovada per majoria, en
obtenir-se 15 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Partit socialista de les
Illes Balears, 2 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1
del  regidor  no  adscrit  i  1  d’Unides  Podem) i  1  vot  en  contra  (de  Vox-
Baleares).

10.3.3 Debat

El Sr. Francisco Duarte explica que el seu grup s’hi adhereix. Que com ha
dit el Sr. Massutí, hauria estat bé poder fer una declaració institucional, per
haver-hi votat a favor tots els grups municipals.

La  Sra.  Melania  Mesquida  manifesta  que  l’equip  de  govern  també  s’hi
adherirà.  Abans de final  d’any va arribar  a l’Ajuntament una petició  del
Consell  per poder fer l’encesa de les torres i,  evidentment, hi votaran a
favor.

10.3.4 Votació del fons de la moció

Se sotmet a votació el fons de la moció i s’obtenen 15 vots a favor (6 del
Partit  Popular,  3 del  Partit  socialista de les Illes Balears,  2 del  Bloc per
Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1
d’Unides Podem) i 1 abstenció (de Vox-Baleares). 

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

1. L’Ajuntament de Felanitx s’adhereix a l’Encesa 2022 de torres, talaies i
talaiots de la Mediterrània pels drets humans.
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10.4.1  Moció  del  grup  municipal  d’El  Pi-Proposta  per  les  Illes
Balears per un sistema de finançament just per les Illes Balears

Seguidament, es veu la moció del grup municipal d’El Pi-Proposta per les
Illes Balears per un sistema de finançament just per les Illes Balears, que es
transcriu a continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La Llei 22/2009, de 18 de desembre, és la norma que regula el sistema de
finançament de les comunitats autònomes anomenades de règim comú, és
a dir, de totes les comunitats a excepció de les forals (Euskadi i Navarra). 

Aquest sistema de finançament ja fa anys que s’ha de revisar i actualitzar.
Recentment,  desembre  2021,  el  Ministeri  d’Hisenda  ha  posat  damunt  la
taula l’Informe del Grup de Treball sobre el càlcul de la població ajustada.
Aquest és un primer document que ve a encetar, de manera més o manco
formal, el procés de revisió i actualització del model, ja que l’establiment de
la població ajustada és una dada fonamental per calcular el principal fons
del sistema que és el Fons de Garantia de Serveis Públics Fonamentals. A
més, aquest informe inclou els indicadors correctors que serien aplicables,
resultant que l’indicador de la insularitat perdria pes, no s’incorporarien dins
el càlcul realitats tan importants per a les Illes Balears com la sobrepoblació
o  la  població  flotant,  ni  es  tendria  en  compte  per  res  l’índex  de  preu
regionals, quan el cost de la vida a Balears és molt superior a altres zones
de l’estat. 

En data 18 de febrer de 2020, el Parlament de les Illes Balears va aprovar
instar el Govern de l’Estat que en la revisió del  sistema de finançament
s’introdueixi i garanteixi el principi d’ordinalitat i es donin més capacitats
normatives  a  les comunitats  autònomes.  El  principi  d’ordinalitat  significa
que els mecanismes de solidaritat i d’anivellació no modifiquin el rànquing
de recursos per càpita de les diferents comunitats autònomes. Les Balears
en aquest sentit, passen del 2n lloc abans de l’aplicació dels mecanismes
d’anivellament a la plaça 7, un pic aplicats aquests sistemes. Una pèrdua de
recursos d’acord amb la nostra aportació que és una de les causes d’una
tendència a la pèrdua de posicions d’aquestes illes en renda per càpita (en
riquesa). Si tot i generar recursos, resulta que el sistema fa que tenguem
un infrafinançament per serveis bàsics com salut, educació o serveis socials
i no poguem invertir en transformació del sistema productiu, aleshores, el
risc  d’estancament  i  esgotament  és  evident.  Continuar  defensant
l’ordinalitat és bàsic.

Molts d’experts (Ignacio Zubiri) consideren que el sistema ha estat reformat
molts de pics i al llarg d’aquest procés s’han anat incorporant complexitats
creixents i tapant forats als problemes, més que cercant solucions estables.
Així, s’han creat iniquitats difícils de justificar. El resultat és un sistema molt
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poc transparent, enganyós en molts aspectes i que limita substancialment la
capacitat fiscal de les CCAA. Per un costat, les CCAA similars reben recursos
per càpita substancialment distints. I, per un altre, les CCAA més riques, a
més  a  més  d’aportar  més  imposts,  reben  manco  recursos.  Hi  ha,  en
definitiva,  una enorme arbitrarietat  en el  repartiment dels  recursos. Des
d’aquest punt de vista el sistema del concert econòmic presenta molta més
transparència per a les CCAA i està molt més directament vinculat a l’esforç
fiscal que realitza el propi territori, lligant molt més ingressos i despeses. 

Per tot això, el grup municipal del Pi-Proposta per les Illes, proposa al Ple de
l'Ajuntament de Felanitx que s'aprovin els següents

ACORDS

Primer.  Instar  el  Govern  de  l’Estat  a  canviar  la  proposta  de  revisió  del
sistema de finançament i obrir la porta a estendre el sistema de concert
econòmic a comunitats autònomes com les Illes Balears. 

Segon.  Instar  el  Govern  de  l’Estat  a  garantir  el  principi  d’ordinalitat  en
qualsevol  modificació  o  revisió  del  sistema  de  finançament  de  les
comunitats autònomes i a dotar-les de més capacitat normativa tributària. 

Tercer. Instar el Govern de l’Estat que, a qualsevol modificació o revisió del
sistema  de  finançament  de  les  comunitats  autònomes,  el  pes  de  la
insularitat  s’ampliï,  i  es tenguin  en compte  la  sobrepoblació,  la  població
flotant i els índex de preu regionals. I que, en qualsevol cas, els criteris que
s’estableixin siguin molt més objectius i transparents.

Quart. Instar el Govern de l’Estat que, a la futura revisió del sistema, es
tengui en compte que hi ha comunitats autònomes com les Balears, que
acumulen  una  part  important  del  seu  deute,  com  a  conseqüència  d’un
infrafinançament històric que l’Estat hauria de condonar i,  com a mínim,
tenir en compte al sistema les despeses financeres generades per aquest
deute.»

10.4.2 Votació de la urgència

Se sotmet a votació la urgència de la moció i resulta aprovada per majoria
d’11 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-
Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit), 4 abstencions (3 del Partit
Socialista de les Illes Balears i 1 d’Unides Podem) i 1 en contra (de Vox
Baleares).

10.4.3 Debat

La  Sra.  Melania  Mesquida  vol  aprofitar  per  donar  l’enhorabona  a  Més,
perquè  pareix  que  s’ha  fet  una  passa  més,  i  han  aconseguit  que  les
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competències de Costes es donin al Govern de les Illes Balears, espera que
això sigui una realitat. Diu que aquí es veu la importància de tenir un partit
regionalista, ja sigui en el Parlament de l’Estat, o bé en el Senat.

La Sra. Maria Mesquida manifesta el total acord del seu grup amb aquesta
moció i anuncia que el seu vot serà a favor.

El Sr. Francisco Duarte diu que vol fer uns quants incisos. Que, quant a les
competències de Costes, que la Sra. Melania Mesquida ha agraït  a Més,
afirma que s’ha fet en compliment de l’Estatut d’Autonomia, no és que hagi
sortit d’un partit polític. A més d’això, la proposta que es va fer el 2021, va
entrar en el Ministeri d’Hisenda i suposa que, tenint aquí un membre de
l’executiva  del  Pi,  deu  tenir  constància  que  recentment  es  mantenen
reunions amb els grups parlamentaris del Parlament de les Illes Balears per
intentar trobar punts d’acord, i postures conjuntes, però hi ha coses que
s’han de tenir en compte. És una proposta que no contenta tot el sector; hi
ha la part de l’Espanya cuidada, que potser surti més beneficiada, però no
estan d’acord amb la via valenciana, ni tampoc amb el sistema de Madrid.
Està clar que l’objectiu del Govern és que l’aposta sigui la població ajustada,
cosa que comparteixen quasi tots els partits polítics. Una cosa que falta a
aquest  fonament  és que la  darrera  reforma del  sistema de finançament
autonòmic va ser l’any 2009; l’any 2014 havia de ser revisada, però, amb la
crisi econòmica, no es va revisar; ara, el 2021, ha arribat una proposta, que
ha estat consensuada amb totes les comunitats autònomes, i ara entren en
el  procés  d’al·legacions.  Entenen  que  el  Pi  tengui  i  mantengui  aquesta
postura, però, ja que s’ha obert una via de diàleg, igual que existia la mesa
de diàleg social, que ha funcionat tan bé, on el Pi ha estat una part activa
perquè això funcionàs, costa d’entendre que, quan es treballa conjuntament
en el Govern per fer un document o un posicionament conjunt, ara com a
Ajuntament,  ens posicionarem abans que el  partit,  que també en forma
part, digui la seva conclusió. Anuncia que, de totes maneres, el seu vot no
serà en contra, però creu que la reflexió s’ha de fer. Potser si aquesta moció
arribàs la setmana que ve, ja tendrien les conclusions del Sr. Gili i del Sr.
Melià,  que  són  els  que  han  mantingut  el  contacte  amb  la  Conselleria
d’Hisenda i, per tant, sabrien més coses del tema. Per tant, ara mateix no
té el contingut suficient, ni el fonament per poder ser una veritat absoluta.

La  Sra.  Melania  Mesquida  diu  que  les  conclusions  d’aquesta  reunió  són
aquesta moció. La moció va arribar a tots els municipis, després de tenir la
reunió. Aquesta és la resposta, no esperaran més perquè aquestes són les
conclusions després de la reunió. Potser el resultat de la reunió no ha estat
la que esperaven per part del partit del Sr. Duarte. Per altra part, afegeix
que  Costes  sempre  ha  estat  de  competència  estatal,  per  tant,  és  un
assoliment de Més, un partit regionalista.

El Sr. Duarte insisteix que, com ha dit, el document no està tancat, s’està
elaborant amb les propostes dels distints polítics, per arribar a un acord
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conjunt. I, precisament per això, una setmana més suposaria més precisió,
perquè hi  haurà altres reunions amb el  Partit  Popular i  amb la resta de
partits.

El  batle  manifesta  que,  al  final,  el  que  defensen  és  prou  sabut.  Ell  es
quedaria amb un punt i creu que així ho traslladaran a aquestes reunions i a
tota l’anàlisi  o debat que es faci  sobre el  tema. Està tan embullat,  que
pareix que ja no tengui sortida. Per tant, en essència la proposta és: per
favor, mirau com podem aconseguir un finançament més equilibrat per a
Mallorca, bo d’entendre, senzill. Intencions, afortunadament, tots els partits
grossos n’han tengudes. Però està tan embullat que, els que són maniàtics
d’aquest tema, veuen que, si no es desembulla, per moltes intencions i per
moltes reunions i altres coses que es facin, serà molt difícil que surti una
cosa equilibrada. Aquest és el posicionament que tendrà el Pi davant aquest
tema.

El  Sr.  Duarte  diu  que  les  postures  podrien  ser  de  diàleg,  de  seure,  de
comentar, o de dir que el Govern ha decidit. Creu que la via de la col·laboració
ha estat efectiva amb la mesa de diàleg social; hi ha partits que no s’hi han
volgut sumar, d’altres sí, per això ha funcionat i s’han pogut repartir molts de
doblers a gent que ho necessitava. Per tant, segueix defensant que creu que la
postura de col·laboració en aquest tema, és la clau.

El batle li contesta que està d’acord, res a discutir, però necessiten enfocar-ho
d’una forma més senzilla, comprensible i realitzable. Aquest és el sentit de la
moció.

El Sr. Duarte afirma que és la primera proposta en molts d’anys, des de 2010.

El batle contesta que sigui benvingut un canvi.

10.4.4 Votació del fons de la moció

Sotmès a votació el fons de la moció, s’obtenen 11 vots a favor (6 del Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 2 del Bloc per Felanitx-APIB i 1 del
regidor no adscrit) i 5 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 1
d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares)

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.  Instar  el  Govern  de  l’Estat  a  canviar  la  proposta  de  revisió  del
sistema de finançament i obrir la porta a estendre el sistema de concert
econòmic a comunitats autònomes com les Illes Balears. 

Segon.  Instar  el  Govern  de  l’Estat  a  garantir  el  principi  d’ordinalitat  en
qualsevol  modificació  o  revisió  del  sistema  de  finançament  de  les
comunitats autònomes i a dotar-les de més capacitat normativa tributària. 
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Tercer. Instar el Govern de l’Estat que, a qualsevol modificació o revisió del
sistema  de  finançament  de  les  comunitats  autònomes,  el  pes  de  la
insularitat  s’ampliï,  i  es tenguin  en compte  la  sobrepoblació,  la  població
flotant i els índex de preu regionals. I que, en qualsevol cas, els criteris que
s’estableixin siguin molt més objectius i transparents.

Quart. Instar el Govern de l’Estat que, a la futura revisió del sistema, es tengui
en compte que hi ha comunitats autònomes com les Balears, que acumulen
una part important del seu deute, com a conseqüència d’un infrafinançament
històric que l’Estat hauria de condonar i, com a mínim, tenir en compte al
sistema les despeses financeres generades per aquest deute.

11. DONAR COMPTE DEL DECRET DE BATLIA 2021-1149, EXPEDIENT
2993/2021

A continuació,  es dóna compte del  decret  de Batlia  2021-1149, expedient
2993/2021, de delegació de la presidència de la Junta de Govern Local de dia
14 de desembre de 2021, i els presents en queden assabentats.

12.   DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA

Seguidament, es dona compte de les resolucions adoptades per la Batlia, que
van des de la núm. 2021-1016, fins a la núm. 2021-1209, i els presents en
queden assabentats.

13. PRECS I PREGUNTES

«13. PRECS I PREGUNTES

13.1 Cruïlla de Can Tanca de s’Horta

La Sra. Maria Vidal demana al Sr. Adrover com està el tema de la cruïlla de
Can Tanca i el repintat dels passos de vianants de s’Horta, perquè ara, amb les
pluges estan pitjor.

El  Sr.  Sebastià  Adrover contesta  que avui  el  pintor  li  ha dit  que aquesta
setmana s’hi posaria. Avui no ha pogut ser perquè ha plogut. Diu que està en
marxa i  a  Can Tanca també es pintaran, malgrat que no tots,  perquè es
modificarà un poc i els passos elevats van a compte de Carreteres.

La  Sra.  Maria  Vidal  demana  permís  per  abandonar  la  Sala,  atès  el  seu
esgotament físic, i el batle li concedeix.

13.2 Lectura, per part de la Sra. Maria Mesquida, d’una intervenció de
la Sra. Maria Vidal en el Ple de desembre
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La Sra. Maria Mesquida demana a la Sra. Maria Vidal que esperi un moment i
llegeix el següent text: «Es dirigeix a la Sra. Maria Mesquida i li diu que aquest
article que ha llegit està molt bé, però que no rebenti, perquè sempre rebenta i
té una nerviada últimament. Assegura que amb el català i el castellà la Sra.
Maria  Mesquida  té  un  problema.  Ella  demana  una  igualtat,  però  la  Sra.
Mesquida  està  obcecada  amb  només  un.  Després  explicarà  els  motius  i
contestarà a la Sra. Mesquida sobre la intervenció que ha fet del Pressupost.»
Explica que ha llegit un fragment de l’acta de la Plenària de desembre, votada
per  unanimitat,  on  tots,  per  tant,  han  ratificat  el  contingut  de  les  seves
paraules. Diu que, per tant, en la referència que ha fet abans a la Sra. Maria
Vidal, no ha dit cap mentida.

En aquest moment, sent les 22:45 h, la Sra. Maria Vidal abandona la sessió.

13.3 Macrogranges

El Sr. Juan Diego Vidal diu que, aprofitant la recomanació de si volien replicar
sobre  el  tema  de  les  macrogranges  i  donant  èmfasi  al  que  han  dit  els
companys sobre que aquest no és el lloc on han de debatre aquest tema, i que
el batle després ha dit afecta els ramaders d’aquí, que les declaracions no
afecten els ramaders d’aquí, perquè aquí no hi ha macrogranges. Explica que
tampoc no és un tema de si llegeixen ràpid, és un tema de si s’extreu una
informació parcial, es treu de context, es fa una notícia d’això i s’expandeix
pertot. Diu que, com ha comentat la Sra. González, és perquè hi ha un interès
electoral  i  perquè estan  en  campanya.  Que,  si  es  posen així,  estaran en
campanya sempre, a base de mentides, tot s’hi val per guanyar vots.

El batle li contesta que es voldria equivocar, però aquestes petites coses li fan
por. El desencert o la interpretació en política, sempre té dos caires. El sentit el
preocupa, perquè després acaba passant això, que és un delicte que surti una
ovella del tros i, si la Guàrdia Civil se n’adona,  sancionarà el propietari. Que
potser que el matís que es vol donar a aquestes coses, no ajuda. Davall hi ha
una sèrie de conseqüències que pensa que sí que acaben tenint un recorregut
que afecta els ramaders.

13.4  Declaracions  d’un  ministre  quant  a  fills  de  matrimonis
homosexuals

El Sr. Francisco Duarte diu que, quant a aquest tipus de mocions, ja s’ha dit
abans, s’ha reiterat i, a vegades, des del Partit Popular també consideraven
que  no  s’havien  de  debatre  aquí.  Que  s’ha  parlat  de  llibertats  i  hi  ha
declaracions greus que va fer un ministre, que després va ser president del
Govern, que deia «no tengo claro que un niño se eduque mejor o que viva
mejor en un matrimonio de homosexuales» i ningú no ha reprovat aquestes
paraules del que era president d’Espanya. Explica que en el primer Pressupost
que va elaborar l’equip de govern del qual el Sr. Duarte en formava part, el Sr.
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Monserrat  va proposar  fer  una partida,  que fins  aquell  moment  no havia
existit, que era Agricultura, encertada, perquè va tenir el suport de la resta de
companys, i les crítiques més dures que va tenir per intentar incloure aquesta
competència en el Pressupost, tot i que no fos municipal, varen ser de la
bancada del Partit Popular. Diu que estan contents que ara canviïn un poc de
paradigma i que fer un poc de gest cap a l’agricultura municipal, formi part del
seu discurs.

13.5 Comissió de serveis del cap de la Policia Local

El Sr. Francisco Duarte intervé i diu que fa una pregunta al Sr. Adrover, que ja
li va fer a la passada Plenària i va dir que li contestaria. Que va demanar si
renovarien la comissió de serveis del policia local que ara està com a cap i que
acaba dia 1 de març. Pel que sap, encara no s’ha demanat aquesta comissió
de serveis i demana si la demanaran o no.

El Sr.  Sebastià Adrover diu que creu que li  va contestar.  Que ara mateix
encara no s’ha demanat, hi fan feina i la demanaran.

El Sr. Duarte demana si el Sr. Adrover, com a regidor de la Policia, té la
intenció de renovar la comissió de serveis de l’actual cap.

El Sr. Adrover contesta que ell i l’equip de govern tenen intenció de renovar-li
la comissió de serveis.

13.6 Escola nova

El Sr. Pau Massutí demana com està el tema de la nova escola de Felanitx.

La Sra. Marta Cano contesta que fa unes quantes setmanes es va entregar
tota la documentació requerida per la Conselleria. Es va endarrerir una mica
perquè es varen torbar a elaborar el projecte de mobilitat i el projecte de
dotació de serveis. Que ara està tot entregat i estam pendents d’una resposta
per  part  de  la  Conselleria.  Que  abans  de  les  vacances  varen  fer  vàries
telefonades a la Conselleria per veure si havíem d’esperar resposta o si ja
podíem començar a dur a terme la dotació. La Sra Cano explica que no han
rebut  resposta  i  hi  tornaran  contactar.  Tota  aquesta  informació  la  té  la
plataforma Escola Nova, amb la qual parlen setmanalment perquè estiguin
informats.  Conclou dient que ara mateix esperen resposta,  però faran les
gestions  pertinents  per  aconseguir  accelerar  aquest  procediment,  que  és
necessari i urgent.

13.7 Dotació de serveis a la nova escola

La Sra. Gracia González demana per la dotació de serveis de la nova escola, i
que no ha entès la darrera cosa que la Sra. Cano ha contestat al Sr. Massutí.
Demana de quina contesta de la Conselleria estan pendents.
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La  Sra.  Cano  explica  que  el  contacte  amb  la  Conselleria,  a  més  del  Sr.
Morante, és la Sra. +++, amb la qual es va posar en contacte per veure si la
Conselleria ens ha de donar una resposta a si accepta la dotació de serveis,
que està tal i com ells la varen elaborar en el seu moment, o si ja podem
establir la despesa i començar a fer la dotació de serveis al solar. Que estan
pendents que contestin.

Intervé el batle i diu que no ha estat fàcil fer aquests projectes, quan no ens
deien exactament quina dotació de servei s’havia de fer. Que es va aconseguir
entendre, més o menys, aproximar una postura Conselleria-Ajuntament per
fer aquests projectes. Quan han tengut el projecte de mobilitat i el de dotació
de serveis, l’han enviat a la Conselleria. Per un principi de prudència i perquè
el temps, ara mateix,  els ho permet, és interessant que la Conselleria  es
pronunciïn i doni la seva opinió d’aquest projecte, ja que fa un poc de por fer i
executar obres sense que hagin dit  exactament què volen. Que, per tant,
estan a aquesta fase. Simplement, ells ens han de dir que els projectes els van
bé, després generaran crèdit i faran les obres. És de rebut, vist que hi ha
aquesta mecànica de fer feina, que no és fàcil, que ens verifiquin que va bé i
no  es  tengui  una  dotació  de  serveis  feta,  que  llavors  no  encaixi  amb  el
projecte. 
Diu que no passa el mateix amb l’hospital, del que tenen un projecte fet i
saben  exactament  quina  connexió,  amb quina  connexió  i  hi  ha  la  reunió
pertinent per alinear aquests projectes i que no hi hagi problemes.
Conclou dient que, en aquest cas, funcionen un poc més a les cegues. Que,
per tant, esperen tenir el sus i, en tenir-ho, generaran crèdit i executaran les
obres. 

13.8 Tasca a l’arxiu municipal

La Sra. Maria Mesquida demana a la Sra. Melania Mesquida quina tasca es du
a terme a l’arxiu municipal, a dia d’avui, o bé quina és la planificació per a
aquest any.

La Sra. Melania Mesquida contesta que l’arxiver ara mateix posa en ordre el
que hi ha d’Urbanisme. De cara al nou any que hem començat, principalment
faran feina en el nou Reglament. Diu que també ordenarà i catalogarà els
documents que hi havia a la casa del carrer Sitjar.

13.9 Cap de premsa de l’Ajuntament

La  Sra.  Damiana  Massutí  demana  a  la  Sra.  Catalina  Soler,  regidora  de
Recursos Humans, si a l’Ajuntament de Felanitx tenen una cap de premsa, o
una assessora política.

La Sra. Catalina Soler contesta que a l’Ajuntament de Felanitx tenen un càrrec
de confiança del batle.
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13.10 Reunió de la Taula de violència masclista

La Sra. Maria Mesquida diu que, si  no va malament, la taula de violència
masclista s’havia d’haver reunit entre novembre i desembre de l’any passat.
Demana a la Sra. Cano si està previst fer-la, o com es gestionarà aquest tema.

La Sra. Marta Cano contesta que, juntament amb el tècnic de Serveis Socials i
amb la tècnica d’Igualtat, ja tenen els punts de l’ordre del dia a tractar. Que
saben que aquesta reunió és molt efectiva si es fa presencialment, pels temes
que s’hi tractaran. Saben que hi acudeix un gran volum de gent, però els
agradaria  fer-la  presencialment.  Si  no  es  pot  fer  presencialment,  es  farà
telemàticament, però la seva idea principal és fer-la de manera presencial,
atesos els temes necessaris que s’hi tracten.

13.11 Denúncies per la Covid

El Sr. Francisco Duarte explica que, com ja va dir en una altra sessió, a la
memòria d’activitats de les Policies Locals de les Illes Balears, hi consta que
l’Ajuntament ha notificat que durant 2020 només es va posar una denúncia
relacionada amb la Covid. Que el Sr. Adrover va dir que els informaria. Que
ara  li demana el mateix, és a dir, el motiu del nombre tan baix de denúncies
en relació a la quantitat de població, Felanitx era la que en tenia menys, i
també demana per quin motiu va ser sancionada aquesta única persona que
va ser sancionada.

El Sr. Sebastià Adrover diu que contestarà breument, perquè no ho ha pogut
mirar, atès que ha tengut molts de problemes amb baixes. Aquest tema es du
amb molta lentitud, perquè es fa tot manual. Sí que pot dir que hi ha bastants
més denúncies. La persona que en té cura encara està de baixa, però tot d’una
que pugui, li farà arribar la informació.

El Sr. Duarte manifesta que aquesta informació que es facilita, és per fer una
radiografia al municipi, per saber quins policies tenen, o oficials, com estan
estructurats i també quin gruix d’actuacions tenen. Més que res, per planificar i
tenint un mapa de com actuen els policies locals als diferents municipis. Per
tant, aquesta informació, en aquest cas, s’ha passat de forma incorrecta i
estaria molt bé rectificar-ho, perquè no ens hauria de jugar en contra a l’hora
d’avaluar la necessitat que té el nostre municipi.

El Sr. Adrover contesta que en prendrà nota i que mantendrà el Sr. Duarte
informat.

13.12 Estat de l’hospital

El Sr. Pau Massutí demana al batle si els pot fer cinc cèntims de com està
l’hospital.
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El batle explica que avui mateix han parlat amb l’IBSALUT per convocar una
reunió,  ja  que  el  problema  és  que  s’han  de  combinar  tres  organismes,
Carreteres, IBSALUT i Ajuntament. Que a la darrera reunió Carreteres no tenia
clar com quedava exactament el tema de la rodona i la proposta Ajuntament-
IBSALUT és tenir una reunió, de forma imminent, amb Carreteres, perquè, si
no tenen coratge de licitar exactament la modificació de les rodones o del seu
àmbit, que puguin acotar una zona on l’Ajuntament pugui executar la dotació
de  serveis.  Que Carreteres  digui  com o per  on  han  de  passar,  o  el  que
licitaran. Si no poden anar un darrere l’altre, que puguin fer feina en paral·lel,
perquè no volen que l’hospital estigui per l’Ajuntament. Explica que no es pot
obligar Carreteres que faci la carretera, passa d’hora que s’hi hagin posat, però
no saben què passa, que darrerament costa un poc treure aquestes licitacions,
com la carretera de Manacor. Conclou dient que, per tant, si no la treuen,
diguin fins on es pot començar a fer feina i no quedar amb una franja tan
curta.

13.13 Decret de pagaments d’honoraris  a un misser per una demanda
interposada per Criteria

La Sra. Gracia González explica que ha vist a un decret que hi ha una sèrie de
pagaments, en concret, 3 factures corresponents a minutes d’honoraris d’un
misser,  en  atenció  a  un  procediment  que  desconeix,  per  una  demanda
interposada  per  una  entitat  que  s’anomena  Criteria;  n’hi  ha  2  que  fan
referència a la contestació de la demanda i a la celebració del judici i una 3ª,
que fa esment a una cessió gratuïta.  A més d’això, dins el mateix decret
apareixen  una  sèrie  de  factures,  una  que  fa  referència  a  una  inscripció
registral, també hi ha la factura del procurador. Demana a quin procediment fa
referència i en què consisteix aquesta cessió gratuïta que se suposa que fa
Criteria.

Contesta el batle dient que correspon a la situació jurídica dels Jardins del Rei.
Que arran d’aquestes sentències, s’ha resolt que l’immoble de les oficines de
Turisme de Portocolom, de l’associació de veïns, ja és totalment municipal. La
Caixa entenia que això era seu; de fet, el batle va haver d’anar a declarar com
a ocupant d’aquest immoble, però, en vista de les anterior sentències, ha estat
bastant bo de resoldre, i aquest immoble ara ja és inscrit com a propietat de
l’Ajuntament.  Per  tant,  els  honoraris  a  que  es  refereix  la  Sra.  González,
corresponen a aquestes actuacions. Conclou dient que creu que encara queda
un tros de vial que no s’ha resolt, però que pensa que dins aquest any quedarà
resolt.

13.14 Expedient del triatló 

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Adrover si ja s’ha aixecat el secret de
l’expedient del triatló, si ja en poden saber alguna cosa.
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El Sr. Sebastià Adrover diu que no pot contestar, que ho haurà de demanar al
secretari.

13.15 Partida pressupostària dedicada als estudis tècnics dels Rossells

El  Sr.  Francisco  Duarte diu  a  la  Sra.  Melania Mesquida que,  a la  darrera
plenària del Pressupost, el seu grup va considerar, tal com ja va fer l’any
passat, que no hi havia cap partida pressupostària dedicada als estudis tècnics
dels Rossells. La Sra. Mesquida va comentar que ja havia mantingut contactes
i que l’havien d’informar que hi havia uns doblers destinats a poder fer aquesta
memòria perquè quedàs constància d’aquests 5 anys de gran tasca que s’hi va
fer.  Després  de parlar  amb l’equip,  li  comenten que desconeixen aquesta
partida pressupostària que la Sra. Mesquida li va dir que existia. Li demana en
què va consistir la trobada o reunió que va tenir amb l’equip dels Rossells i
quines actuacions varen preveure amb ells.

La Sra. Melania Mesquida contesta que els Rossells està emmarcat dins el
projecte de les rutes arqueològiques i que va parlar amb ells, que durant 4 o 5
anys, cada any se’ls pagaran uns doblers, que estan pressupostats, amb els
quals faran projectes diferents per dur a terme les rutes arqueològiques. Dins
aquestes rutes, hi ha els Rossells i que són ells, l’equip, qui marquen com
treballar i com manejar aquests doblers. Explica que ella fa el que els tècnics
dels Rossells o els dels Closos de Can Gaià li diuen que ha de fer respecte als
jaciments arqueològics, perquè són ells els que saben d’aquest tema. Li diuen
els  doblers  que  han  de  mester,  i  que  els  aconseguiran,  bé  mitjançant
subvencions, bé mitjançant recursos propis. Que això és el que hi ha marcat
en el Pressupost i hi ha 9.000 € per a temes de rutes arqueològiques, ja siguin
els Closos, ja sigui sa Mola, Cala sa Nau, Can Roig Nou o els Rossells.

El Sr. Duarte explica que el que va dir la Sra. Mesquida era que hi havia 9.000
€ per a estudis i treballs tècnics en general, no destinats a que l’equip dels
Rossells efectuï una ruta turística. Entén que en el que ells poden col·laborar
és en aportar itineraris per poder fer visites escolars o guiades; però no li
pareix bé que encara no estigui recollit tot el treball fet fins ara, com ja va dir
l’any passat,  i  novament li  fa un prec. Conclou dient que després de tota
aquesta tasca desenvolupada, ja que varen comunicar la seva voluntat de no
continuar l’excavació fins a dia d’avui, voldria saber què és el que realment
s’ha parlat.

La Sra. Mesquida contesta que ja li ha explicat. Que s’han reunit amb l’equip
dels Closos de Can Gaià, i a aquesta reunió es parla de tot el que és ruta
arqueològica, entre els quals hi ha els Rossells. Si ells enguany volen deixar de
banda els Rossells i fer una altra cosa, ella no els farà el contrari. Que per part
seva, té la predisposició de fer tot el que ells li demanin quant al que són rutes
arqueològiques. S’han netejat els Rossells cada vegada que li han demanat, es
fan visites per part dels col·legis; si volen fer aquest estudi tècnic, només li
han de dir. La Sra. Mesquida explica que ella creia que anava dins tot aquest
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projecte de rutes arqueològiques, però que si al Sr. Duarte li han dit una altra
cosa, s’hi haurà de tornar reunir per demanar-los què li diuen a ella i què diuen
a la resta, que pareix que no concorda. Conclou dient que no li pot explicar
altra cosa que dins el Pressupost hi ha tant el projecte dels Rossells, com altres
projectes i van per l’ordre que l’equip li diu.

13.16 Titularitat d’un tram de la carretera de Porreres

La Sra. Damiana Massutí diu que va demanar un informe sobre la titularitat
pública o privada d’un tram de la carretera de Porreres. Li varen contestar que,
quan es varen construir aquestes cases, havien de cedir els terrenys, però que
a ella la fa avergonyir que contestin així a l’oposició, perquè en cap moment no
diu si és de l’Ajuntament, o si és dels particulars. No li han demostrat, ni li han
dit res clar. Demana si ara li poden contestar.

El batle li contesta que sol·liciti un aclariment de l’informe que li varen enviar.

La Sra. Massutí diu que el sol·licita ara al secretari.

El batle li repeteix que sol·liciti un aclariment de l’informe que li varen enviar.

La Sra. Massutí es dirigeix al secretari i li  diu que sol·licita l’aclariment de
l’informe.

El batle li explica que ella no pot demanar res al secretari, i que li sap greu si li
pareix una imposició, però que al Ple les preguntes al secretari els hi fa el
batle. El batle torna repetir que demani un aclariment de l’informe que li varen
enviar.

La Sra. Massutí demana al secretari si li pot fer preguntes.

El batle contesta que no i dona pas a la següent pregunta.

13.17 Normativa sobre preguntes al secretari durant les plenàries

La Sra. Gracia González demana al batle si li pot informar quin article del ROF
estableix que no poden fer preguntes al secretari.

El batle contesta que li contestarà a la següent pregunta.

La Sra. González  s’estranya de la resposta el batle i el batle li diu que sí, que
ho torni a demanar.

13.18 Normativa sobre preguntes al secretari durant les plenàries

El Sr. Francisco Duarte demana a quin article del ROF ve contemplat que no es
puguin fer preguntes al secretari.
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El batle diu que li tornarà a contestar.

El Sr. Duarte li demana quan.

El batle li contesta que ho provi.

El batle dona pas a la següent pregunta.

13.19 Hores extres de la Policia Local el 24 i 25 de desembre

La Sra. Damiana Massutí diu que la farà ella, després de l’educació que el batle
ha demostrat, i que demana que els altres tenguin.
Demana al Sr. Adrover a quan es varen pagar les hores extres del servei de
Policia de dia 24 i 25.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que no s’han pagat, perquè l’oficial encarregat
de les hores extres té la Covid.

La Sra. Massutí insisteix que deuen saber què suposa això als felanitxers, que
un oficial dia 24 i dia 25 tengui lliure després de 20 anys, com a mínim, que
aquests dies no es dona lliure a cap oficial. Que si no és així, li agradaria que li
demostrin.

El Sr. Adrover contesta que no és la primera vegada que es dona llicència per
assumptes propis,  i  que la  persona a què la  Sra.  Massutí  es refereix,  no
n’havia demanat cap de tot l’any i no se n’ha denegat cap a cap oficial de tot
l’any. Que per això se li va concedir.

13.20 Campanya per estimular les compres en el municipi

El Sr.  Francisco Duarte explica que fa mesos es va anunciar  que Felanitx
també faria una campanya semblant a la que va fer Manacor amb bonos de
comerç per estimular les compres en el municipi. Es va dotar una partida de
350.000 € per a això, molt elevada i molt ambiciosa, amb la qual el seu grup
hi estava d’acord. Però, després, tot i haver-hi hagut tres convocatòries, costa
d’entendre que el resultat no hagi estat el que inicialment esperaven, perquè,
a dia d’avui, queden prop de 280.000 € en el calaix. En total, només s’han
tastat 72.000 € amb els bonos, dels 350.000 que hi havia destinats a aquest
fi. Així mateix, la campanya per donar publicitat del Mou Felanitx que el Sr.
Rubio va posar en marxa, quasi arriba als 11.000 € en total, entre disseny de
pàgina web, posada en marxa, publicitat, impressions, anuncis a distints diaris
i ràdios, i la conclusió total és que, no ha tengut els resultats que potser ha
tengut a ajuntaments com Palma, amb un èxit que es varen esgotar a les
poques hores d’haver sortit. Demana al Sr. Rubio quina creu que ha estat
l’errada per la qual no s’han pogut executar els 350.000 € que es varen dotar
a aquest efecte.
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El Sr. Rafael Rubio contesta que creu que no és cap errada. L’anterior equip de
govern va dotar una ajuda de 700.000 € per als comerciants i empresaris de
Felanitx i les ajudes no varen arribar a 30.000 €. En aquest cas, varen copiar
una proposta que es feia a diferents llocs, com bé ha dit el Sr. Duarte. Palma
va ser un dels darrers municipis que el va executar i, en proporció al nombre
d’habitants i els doblers, possiblement no hauran superat en molt la campanya
de Felanitx. Que s’ha de dir que són els ciutadans els que s’acullen i s’agafen
els bonus per consumir a unes dades determinades, que eren els objectius que
varen marcar. Sí que és cert que hagués pogut anar millor, però, al final, hi ha
el que hi ha. L’equip de govern va fer una previsió en funció dels habitants que
possiblement podien accedir a aquests bonos, varen fer una dotació i, a partir
d’aquí, no han fet tres edicions diferents; és que ja varen anunciar, des d’un
principi, tres edicions en diferents espais de temps, durant els quals el consum
estava una mica minvat i necessitava una mica d’estímul. La campanya ha
donat pel que ha donat. Segueix dient que l’equip de govern, des d’un principi,
va tenir  clar  que volien  afavorir  tant  el  comerç,  com serveis,  com bars  i
restaurants i pensaven que hi participaria molta més gent. Diu que, quant a
l’èxit o no de la campanya, es poden veure campanyes del Consell Insular,
com la de les cistelles, que varen haver d’anul·lar, perquè no hi va haver gent
apuntada;  o  altres  bonos  del  Govern,  que  també  han  reproduït  diverses
edicions. Conclou dient que creu que la campanya de Felanitx ha tengut la
seva trajectòria i la idea és que Mou Felanitx seguirà enguany, amb diferents
dinàmiques i actuacions.

El Sr. Duarte diu que mai no s’han donat 700.000 € en ajudes al comerç i diu
que  el Sr. Rubio ho revisi, perquè aquesta dada és totalment incorrecta.
Diu que en campanyes com la de 2.000 €, que es varen fer quan ell era
regidor de Comerç, s’adherien uns 70 comerços i ara, a les tres campanyes,
també s’hi han adherit uns 70 establiments. El Sr. Rubio ha explicat que a
altres municipis no els ha anat tant bé, ni tampoc a campanyes del Govern.
Però els bonos per viatjar, com saben, varen ser un èxit, es varen esgotar en
hores. En varen treure una altra convocatòria i es varen tornar a esgotar en
hores. Explica que creu que a Felanitx hi ha hagut un problema, tal vegada, de
comunicació, que potser no ha arribat a tots els sectors que havia d’haver
arribat, perquè Felanitx té un teixit que supera els 2.000 establiments. En
general, vol acabar amb un prec, i és que en les campanyes dels 2.000 €, que
varen tenir un enfocament distint, del qual el Sr. Rubio en va ser partícep,
perquè va assistir a diverses reunions, tenien una informació, tot i que no era
un estudi  de  mercat,  que  estava  feta  estratègicament,  per  vendre-ho als
mitjans; era un estudi que tenia l’Ajuntament i recopilava aquesta informació
que, a l’hora de plantejar activitats, no anava malament. Va bé saber que a
Felanitx no tenim cap macrogranja, sinó una agrupació de ramaders que fan
economia de proximitat i produeixen producte local, i això diu molt. Només li
vol demanar que aquesta informació no quedi dins un sac, sinó que es pugui
treballar internament, simplement per, a l’hora de fer noves campanyes, saber
cap a on orientar-les, perquè puguin anar millor.
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El Sr. Rubio diu al Sr. Duarte que quan ell va ser regidor de Comerç, no va fer
cap  campanya  de  2.000  €,  sinó  que  va  agafar  la  campanya  que  feia
l’associació de comerciants, de la qual el Sr. Rubio n’era president i va posar
en marxa aquesta campanya. A un moment donat, el Sr. Duarte va donar la
subvenció perquè es pogués fer la publicitat, perquè els 2.000 € els hi posaven
els comerciants, no el Sr. Duarte com a regidor de Comerç. Diu que, sobretot,
no es posi flors quan no se n’ha de posar. En principi, les campanyes que es
fan per a promoció, es voten i van una mica a ull del que es pot fer i del que
no es pot fer. Hi ha hagut comerciants que no han volgut participar, bé perquè
no els anava bé la dinàmica de mantenir les xarxes, o perquè desconeixien la
facilitat que hi havia amb el tema dels bonos; i el que s’ha de tenir en compte
és que, al final, quasi 10.000 persones s’han beneficiat de les 3 edicions dels
bonos. I 10.000 persones és més del 50% de la població, malgrat que, com
que ha estat en 3 edicions, n’hi ha hagut que han repetit, i potser ell va ser
molt optimista en pensar que podien arribar als 350.000 €, però creuen que el
benefici de la campanya s’ha vist i va a un col·lectiu molt determinat, que, per
la seva edat està ficada en xarxes, i gent major que no té tanta sensibilitat per
això, no hi ha cregut, tant comercialment, com a particular per fer consum. El
Sr. Rubio conclou dient que la campanya dels 2.000 € va ser l’associació de
comerciants qui la va iniciar i la finançar, fins i tot quan el Sr. Duarte la va
presentar.

El Sr. Duarte diu que ningú no ha dit que la campanya dels 2.000 € la finançàs
l’Ajuntament,  tot  el  contrari.  Aquesta  és la  diferència,  que si  es  pot tirar
floretes és perquè aquesta campanya va néixer del consens de més de 70
empresaris de Felanitx, a la qual tots varen donar suport.

El Sr. Rubio replica que el Sr. Duarte no hi era.

En aquests moments es produeix una discussió entre els Srs. Rubio i Duarte
sobre els inicis de la campanya dels 2.000 €, en la qual cada un d’ells manté la
seva postura inicial.

13.21 Aclariment sobre formulació de preguntes al secretari durant el
Ple

Intervé la Sra. Catalina Soler, la qual manifesta que no farà cap pregunta,
però com que aquesta sessió es retransmet per Youtube, creu que el millor és
fer un aclariment als ciutadans i, si el batle l’autoritza, llegirà una cosa en
relació a les preguntes que li han formulat, perquè quedi clar als ciutadans de
Felanitx. Explica que l’article 97 del ROF diu que «el ruego, es la formulación
de una propuesta de actuación dirigida siempre a algunos de los órganos de
gobierno municipal. La pregunta se define como cualquier cuestión planteada a
los  órganos  de  gobierno  en  el  seno  del  Pleno  con  la  finalidad  de  estar
informados sobre las circunstancias de un asunto concreto», i que també diu
que  «  no  pueden  dirigirse  a  la  oposición,  ni  al  secretario,  interventor  o
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cualquier otro funcionario».

El batle agraeix l’aclariment a la Sra. Soler.

La Sra. Massutí diu que quan han volgut, han pogut demanar. Que aquesta és
la primera vegada que se’ls veta a dirigir-se al secretari. Sempre han pogut
demanar i el secretari ha contestat, no hi ha hagut cap problema, com ho ha
fet l’interventor, que també ha participat a la plenària, però quan interessa.

13.22 Carrer Burgués

La Sra. Damiana Massutí demana al batle si el carrer Burgués és urbà.

El batle contesta que ho mirarà i li contestarà a la pròxima pregunta.

La Sra. Massutí exclama sobre l’educació del batle: ell, que hauria de ser un
exemple per a tots els felanitxers.

13.23 Banderes per a les festes de Cas Concos

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Acosta si li pot dir quant habitants té
Cas Concos.

El Sr. Acosta contesta que ara mateix no ho sap, que suposa que un milenar.

La Sra. Massutí li demana quantes banderes es varen demanar a Cas Concos
per a les festes.

El Sr. Acosta contesta que no té aquesta informació, que potser sigui a la
factura, però que ara no ho sap.

La Sra. Massutí diu que això vol dir que l’Ajuntament de Felanitx fa encàrrecs
per fer-ne i els felanitxers paguen 9.724 € d’unes banderes de Cas Concos.
Demana al Sr. Acosta si és així.

El Sr. Acosta torna contestar que ara no ho sap, però que si la factura ho diu,
suposa que serà així.

13.24 Recollida dels vestits dels cavallets

El Sr. Francisco Duarte demana a la Sra. Melania Mesquida, perquè molts de
ciutadans li han fet arribar la pregunta, quan tenen previst anar a recollir els
vestits dels cavallets, que encara són a la tintoreria des del mes d’agost.

Contesta la Sra. Soler que cada any es fa exactament el mateix. Que l’any
passat varen tenir un problema a la missa de Sant Agustí, que els domassos
que s’havien duit a netejar feia 2 o 3 anys, encara no s’havien anat a recollir.
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El que es fa cada any és deixar els vestits dels cavallets a la tintoreria i els van
a cercar d’un any per l’altre.

La Sra. Melania Mesquida diu que per Sant Nicolau es varen anar a cercar els
vestits dels caparrots i després els varen tornar a dur a la tintoreria, perquè,
evidentment, tornaven a ser bruts.

El Sr. Duarte replica que per Sant Nicolau no ballen els cavallets, ballen els
caparrots. Diu que ell es refereix als vestits dels cavallets, que ara mateix
poden veure a la tintoreria, des del carrer. Que, malgrat les afirmacions de la
Sra. Soler, els darrers anys s’havien anat a recollir i s’havien duit a la Caritat,
on es guardaven. Després, mesos abans de les festes, es tornaven a dur a la
tintoreria per fer-los un repàs.

13.25 Devolució del pagament de les escoletes de Nadal a Cas Concos

La  Sra.  Damiana  Massutí  es  dirigeix  a  la  Sra.  Marta  Cano  i  diu  que  les
escoletes de Cas Concos aquest Nadal es varen suspendre, les famílies havien
pagat el seu cost per avançat i demanen quan els retornaran els doblers. 

La Sra. Marta Cano contesta que es posarà en contacte amb la tècnica de
Joventut,  malgrat  que sap que ja s’han fet  unes quantes  devolucions per
sortides que no s’han pogut fer per diversos motius. Farà fer l’informe per
poder retornar els doblers. Que ho mirarà aquesta setmana i li contestarà.

13.26  Sancions  per  càrrega  i  descàrrega  de  vehicles  al  barri  des
Castellet

El Sr. Francisco Duarte diu que hi ha hagut reiterades queixes de veïns del
barri des Castellet, devora l’Ajuntament. Es queixen perquè, de tant en tant,
els sancionen per aparcar durant unes hores per poder descarregar el seu
vehicle. Diuen que els varen prometre que els donarien una solució, que els
farien una targeta especial  per quan hagin de descarregar el cotxe i  que,
previsiblement,  aquesta  zona  s’havia  de  convertir  en  ACIRE  i  que  es
modificaria l’ordenança perquè fos així. A hores d’ara això no s’ha completat,
les queixes continuen i voldria saber quines passes s’han fet. De moment,
només sap que la Sra. Soler ha anunciat que ella ja té una solució preparada i
demana quina és.

La Sra. Catalina Soler diu que és una mentida que ella té una solució. Que la
seva resposta és pública i és al facebook. Que ella no diu que tengui la solució,
que es compromet a estudiar-ho. Conclou dient que cada dia l’aplega amb
mentides.

El Sr. Duarte diu que no s’ha referit al facebook, només a les declaracions que
li han fet els veïnats. Que només vol saber com està.
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El batle contesta que es va incloure dins les ordenances a modificar de 2022,
precisament per resoldre aquest tema, que realment està pendent fa 3 anys.

El Sr. Duarte creu que potser bastaria una mica de tolerància amb la gent que
ha de descarregar; no poden aparcar davant ca seva i s’hauria de tenir un poc
de màesquerra.

El batle ho té per rebut.

13.27 Gravadora de la Policia Local

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Adrover com es troba la gravadora de
la Policia Local.

El Sr. Sebastià Adrover explica que hi ha un problema, amb el telèfon fix
funciona perfectament un mòbil, que és el que duen els que estan de vespres,
i no ho han pogut arreglar.

13.28 Clavegueram de sa Punta

La Sra. Gracia González, en relació al clavegueram de sa Punta, demana si
tenen previst fer alguna actuació, perquè han pogut veure que als decrets de
despeses hi ha una despesa que es correspon amb un pagament d’un informe
sobre  un  tema  de  contribucions  especials  del  clavegueram  de  sa  Punta.
Demana si la poden informar de la situació en què es troben.

El batle contesta que per desgràcia,  estan exactament en el  mateix punt,
pendents  d’informes  externs.  Quan  els  arribin  aquests  informes,  podran
prendre una decisió. Diu que ja li hauria agradat haver-ho pogut fer abans.

La Sra. González diu que no ho entén i demana quants informes necessiten
per prendre una decisió en aquest tema.

El batle explica que aquest informe a què es refereix la Sra. González no era
pròpiament per poder executar o no el clavegueram de sa Punta, era per
veure si era viable o no poder aplicar contribucions especials. Varen encarregar
l’informe, el varen pagar i el tenen a la casa. Pel que realment estan és pels
informes  de  Costes,  concretament,  que  està  obsessionat  que  la  bomba
impulsora  no  està  dins  una  zona  seva,  quan  realment  estan  més  que
convençuts, i així els  ho han intentat explicar, sí que hi està. Segueix dient
que, aclarit  aquest punt, avançaran en com resolen el clavegueram de sa
Punta, però ara mateix, estan igual; esperen que Costes els deixi posar la
bomba impulsora dins la seva zona. Que quan ens autoritzin, es podrà aprovar
el projecte, si no l’han de fer revisar i actualitzar, cosa molt probable, atesos
els anys transcorreguts i els canvis de costos. Conclou dient que si no ens
donen la raó, s¡’haurà de tornar a començar i poden treure el compte amb
anys, del que això suposaria.



 
Ajuntament de Felanitx

13.29 Il·luminació de la font del passeig Ramon Llull

La Sra. Damiana Massutí demana a la Sra. Soler si la font del passeig Ramon
Llull està pagada.

La Sra. Soler contesta que sí, que està tot pagat.

La  Sra.  Massutí  demana si  s’han fixat  que només funciona  una part  i  si
reclamaran l’altra part que està avariada, o si l’han aturada aposta.

La Sra. Soler contesta que funciona així com els fontaners varen dir que havia
de funcionar, perquè si estàs de la manera que diu la Sra. Massutí, l’aigua
pegaria enmig del passeig. Que , per tant, funciona bé.

13.30 Pavimentació de la plaça Constitució

El Sr. Francisco Duarte diu que vol fer una pregunta, amb la qual avui s’han
trobat sobtadament, desconeixien que estava previst fer aquestes actuacions,
no sap si l’ha de fer al batle, que és regidor d’Urbanisme, o a la Sra. Soler, que
en sap molt.  Demana si  li  poden explicar  en què consisteix la  renovació,
precisament,  del  paviment  de la  plaça Constitució,  que ha començat  a la
confluència  dels  carrers  Alou  i  Pare  Catany.  Ho  demana  perquè  aquest
paviment es va posar fa aproximadament 6 anys, al poc temps es va arreglar,
fa poc es va tornar a arreglar i volia saber si el que es fa és tornar-ho a alçar
tot per consolidar l’estructura i tornar posar les mateixes pedres, o si tenen
previst fer una altra cosa.

El batle contesta que es canvia el material, perquè és una obra molt nova,
però aquestes pedres no han funcionat, el paviment està destrossat i, per tant,
s’elimina i se substitueix pel mateix tipus que hi ha al revolt, que és pedra
rompuda. D’aquesta manera, s’unificarà el paviment que ja es va posar als
voltants i que ha aguantat.

El Sr. Duarte explica que, el seu suggeriment era, precisament, en vista que
l’empedrat d’aquests carrers,  que es va subvencionar amb l’impost de les
estades turístiques, i que ha quedat tan bé i que no ha tengut cap problema, al
contrari  del  que hi  ha davant l’Ajuntament, que es tengués en compte la
proposta. No han tengut l’oportunitat, no han vist el projecte, però volien fer
aquest suggeriment.

El batle diu que és el mateix material. Els poden passar la informació, el cost
no és molt elevat, s’ha retardat molt, fa estona que està encarregat, però no hi
havia manera de tenir tot el material necessari. Que ara, a la fi, ho han pogut
aconseguir i es tracta d’unificar el paviment i resoldre les voravies del mercat,
que patinen molt. Conclou dient que aquesta és l’actuació que es farà.
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13.31 Renovació de la zona de jocs infantils del Parc Municipal

La Sra. Damiana Massutí diu al Sr. Aznar que han renovat la zona de jocs
infantils del Parc Municipal, però si els llums no funcionen, els nins hauran de
jugar a les fosques. Demana si li pot explicar i, ja que hi som, demana que ja
s’aturin els llums dels arbres de Nadal.

El  Sr.  Juan  Aznar  explica  que  sí,  que  han  renovat  una  zona  que  estava
envellida, han renovat el paviment, una sèrie d’engronsadores, han sembrat
un arbrat nou, perquè els usuaris demanaven una mica més d’ombra i han
cregut que era oportú, ja que aposten per sembrar verd. Quant a l’enllumenat,
revisaran si realment funciona o no funciona. És cert que, en determinat horari
del vespre, només queden encesos els fanals de seguretat, no hi queden tots.
Però ho revisaran.

13.32 Factures de les festes de 2021

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Acosta si ja ha mirat totes les factures
de les festes de 2021. És per demanar la totalitat del seu cost.

El Sr. Acosta contesta que estan totes signades les de 2021. Espera que no en
surti d’altra. Espera no passar-se d’aquests 450.000 € de 2019.

La Sra. Massutí diu que torna a repetir que el 2019 no va preparar cap festa.

13.33  Proposta  del  PP  d’obertura  d’una  oficina  de  Policia  Local  i
d’Atenció  Ciutadana  a  Portocolom  i  promesa  de  la  Sra.  Melania
Mesquida d’una junta de districte

El Sr. Francisco Duarte explica que es refereix a un tema que ha enrevoltat per
aquí, que es tracta d’una proposta de dos partits que ara mateix formen part
de l’equip de govern . Diu que el PP va proposar que d’aquí dos anys, si
governava,  obriria  una  oficina  de  la  Policia  Local  i  d’Atenció  Ciutadana  a
Portocolom, ara fa temps que governa i voldrien saber com està aquest tema, i
si encaixa amb la junta de districte promesa per la Sra. Melania Mesquida.

La Sra. Catalina Soler manifesta que a l’octubre va fer un any que el PP és a
l’equip de govern i, tant el PP com aquest equip de govern, pensen que, si la
població de Portocolom segueix creixent tal com va ara, una oficina de Policia
Local  a  Portocolom serà  necessària.  A  dia  d’avui,  no  és  una  prioritat.  La
prioritat de l’àrea de Recursos Humans era donar estabilitat a la plantilla de la
Policia Local. Que per això es varen crear 7 places de policia, que feia més de
15 anys que no s’havia fet, es dona estabilitat a aquest departament i després,
en tenir una estabilitat de personal humà; tenir el centre de salut on toca, que
estan pendents  de  l’IBSALUT;  tenir  la  casa  de  sa  Sínia  en  condicions  de
traslladar-hi  la  biblioteca;  tenir  el  Centre  Cívic  per  poder-hi  fer  activitats;
després la segona part, i parlen de tot l’equip de govern, es parlarà del quarter
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de la Policia. Conclou la seva intervenció dient que si no és una realitat dins
aquest any i mig que queda d’aquest equip de govern, s’executarà després de
maig de 2023, quan seguirà governant aquest equip de govern.

La Sra. Melania Mesquida explica que seguiran amb un criteri, seguiran lluitant
per la junta de districte, però fins que la Llei estatal d’hisendes locals no canviï,
poc  podran fer.  Que per  això,  repeteix,  la  importància  de  tenir  un  partit
regionalista a l’Estat espanyol.

13.34 Projecte de reurbanització del carrer Zavellà

La  Sra.  Gracia  González  explica  que  ha  pogut  veure  que  s’ha  pagat  un
projecte de reurbanització del carrer Zavellà. Diu que li agradaria saber en què
consisteix aquest projecte que han encarregat i que ja degueren encarregar
abans de fer el Pressupost i que, en cap moment, no hi apareix. Que entén
que, si s’encarrega un projecte, s’encarrega per executar-ho. Ja sap que la
Sra. Soler té per costum tenir projectes dins el calaix, per si de cas un dia té
doblers i  els  pot fer.  Demana, primer,  en què consisteix aquest  projecte;
també li agradaria saber per què aquest projecte no consta en el Pressupost
aprovat inicialment en el passat Ple; com és que tampoc no apareixen les
dotacions de serveis  de l’hospital,  de les que han parlat  a aquest  Ple;  ni
tampoc les de l’escola. L’equip de govern, de forma habitual, culpa les diverses
conselleries que no són del seu color polític, però ni tan sols tenen previsió dins
el seu Pressupost, de fer aquestes dotacions de serveis, de les que, per cert, ja
varen treure doblers del romanent a diverses modificacions de crèdit que ja
han efectuat. Tampoc no es fa constar el projecte de la millora del passeig
Joan Estelrich, del que se’n varen treure quasi 800.000 €, etc, etc. Li agradaria
que li aclareixin això, ja que no li varen aclarir el dia del Ple del Pressupost.

El batle diu a la Sra. González que ara han tengut un «deja vu». Diu que,
quant al Ple del Pressupost, li donarà un parell de pistes, i que ella ho cerqui.
Diu que cerqui el Pressupost, que cerqui les modificacions de crèdit, que cerqui
les darreres modificacions de crèdit que es fan a final d’any, aquestes que
queden automàticament compromeses per a l’any 2022.Diu que la darrera
modificació de crèdit que va fer aquest equip de govern, ja la va deixar feta a
final d’any de l’any passat,  una, per si  podien avançar crèdit,  o poder fer
inversions; dues, perquè si no, ja sabien que directament ja es generava crèdit
dins l’any següent. Per altra banda, el Pressupost ha de quadrar. Per tant, per
molt que volguessin posar, imposar i tenir en compte, com a màxim, tenen
permís per posar-ho dins la memòria de gestió d’execució del Pressupost, i no
correspondria, perquè, en tot cas, seria del superàvit, no del Pressupost. Diu
que el  Pressupost ha de quadrar,  i  que es va quadrar  amb el  que podia
suportar la capacitat financera de l’exercici per enguany. Que quan tenguin la
modificació de crèdit, quan tenguin el superàvit, tornaran a habilitar crèdit per
a aquests projectes, que saben que quan aquestes Administracions, que li és
igual el color polític que tenguin, contestin, que és l’única cosa que vol; no ha
anat a cap diari davant la Conselleria de Carreteres a dir al conseller que li faci
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el projecte, perquè fa dos pics que li diu que té el projecte de la rotonda licitat
i no li té. Diu que no l’ha fet a aquest anunci: s’ha assegut amb el conseller,
millor dit, no, perquè no va voler venir, va enviar la directora general, molt
atenta, que no és dels seus, molt correcta, i varen tornar a demanar quan
tendrien el projecte. Demana si l’ha sentit criticar per res l’IBSALUT. Diu que
no l’ha criticat en res i que creu que tampoc no són dels seus, però no li han
sentit a dir una paraula. 
Segueix el batle dient que, quant al carrer Zavellà, justament quan la Sra.
González era regidora d’Urbanisme, no va coincidir que els veïnats li anassin a
explicar que ja pareix un camí, perquè fins i tot és complicat anar a tapar els
clots que hi ha. Que, per tant, respon a un llistat de projectes de carrers que
s’han anat fent i que es tenen preparats, es van gestionant, no quan la Sra.
Soler digui, perquè li agradi tenir projectes, sinó com qualsevol equip que li
agrada tenir feina per demà, perquè en anar-se’n, n’ha de quedar pels que
venguin. Explica que el projecte del carrer Zavellà és molt peculiar, perquè el
nivell de la part de dalt és complicadíssim de resoldre. Que per això es va fer
aquest projecte. Que en agafar el superàvit i fer el compte de la vella, que és
veure com n’han de sortir del que ve, ja veuran si aquest projecte entra o si
haurà d’esperar l’any que ve, perquè hi ha coses que probablement hauran
d’esperar, o no, potser hi haurà una sorpresa, i el podran executar. Per això es
fan projectes de carrers, com es fa el del carrer El Salvador de Portocolom,
que encara està per acabar, com se’n començaran a fer de nous enguany i
sortiran els que puguin sortir. El batle conclou la seva intervenció dient que
creu  que  això  és  el  més  normal  del  món,  tenir  els  projectes  estudiats  i
preparats i, quan puguis, anar-los executant. Que si canviàs la normativa i
diguessin que ara no es pot executar el carrer Zavellà, entendria la crítica.

La Sra. González replica que ella no l’ha criticat, que li ha demanat informació.

El batle diu que li ha respost.

La Sra. González, en referència al projecte de El Salvador de Portocolom, que
està per acabar, diu al batle que miri els decrets que firma, perquè hi ha un
decret on consta una despesa de 17.000 € sobre aquest projecte concret del
carrer Port de Palos amb la confluència del carrer El Salvador.

El batle contesta que és correcte, que està pagat, qui no l’ha vist és la Junta de
Govern. Que és cert, està pagat, li ha fet mostrar les cartes. Demana perdó a
la Junta de Govern perquè no l’han vist, demà l’havien de veure a la Junta. Si
la Sra. González el vol, també li poden fer arribar. La intenció era que estàs
més avançat, però a vegades no són tan fàcils de fer aquests projectes.

I, en aquest moment, el batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretari,
estenc aquesta acta.
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